
سرمقالهویترین  پیشنهاد

اطلاعیه مهم وزارت رفاه؛

ح ملی   اجرای سراسری طر
کالابرگ الکترونیک

بــا اعــام وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با توجه به 
اجرای موفقیت آمیز طرح کالابرگ الکترونیک به صورت 
آزمایشــی در چهار استان  هم اکنون اجرای این طرح به 

صورت ملّی و در سراسر کشور آغاز شد...

خبر

 مسمومیت چندگانه 
برای جامعه ایرانی!

   سجاد حسین زاده
روزنامه نگار

دیری نپاییــد که چندین نقطه 
از کشــور با  پدیده مســمومیت 
دانش آمــوزان مدارس دخترانه 
درگیر شــد، واقعیت این است که 
تا زمانی که خبر در مجاورت آدمی احساس نشود اهمیت 

| صفحه 2 را بخوانید چندانی پیدا نمی کند...

| صفحه 3 را بخوانید 

کارشناسان درباره  فروش خودروهای وارداتی چه می گویند؟ 

مردم سردرگم شده اند
درحالی که ثبت نام برای فروش خودروهای وارداتی 
شروع شد، کارشناسان اقتصادی نظرهای جدیدی 
نســبت به این موضوع، به خصوص مســدود کردن 
پیش پرداخــت ۵۰۰ میلیونــی در بانک هــا دارند.

کارشناســان اقتصادی منتقد اجرای قرعه کشــی 
برای خودروهای وارداتی هستند...

گفت وگو

| صفحه 3 را بخوانید 

قالیباف در صحن مجلس:

 درباره صدور قبوض
گاز و برق  ۷ میلیون تومانی 

کمیسیون انرژی رسیدگی کند 
     رئیس مجلس شــورای اســامی گفت: 
گویــا در مناطــق محروم و روســتاها قبوض 
برق و گاز با قیمت های بسیار غیرمنطقی 
بــرای خانواده هــا صــادر شــده اســت کــه 
کمیســیون انــرژی مجلــس بایــد بــه ایــن 

موضوع ورود کند...

رئیس قوه قضائیه:

 عوامل مسمومیت 
 دانش آموزان 

مفسد فی الارض هستند
     حجت الاسام والمســلمین محســنی 
مــردم  مختلــف  اقشــار  دیــدار  در  اژه ای 
اصفهان، با اشاره به نگرانی خانواده ها از 
سامت دانش آموزان، اظهار کرد: کسانی 
که دانش آموزان را مسموم می کنند مفسد 

فی الارض هستند...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

« از کسری بودجه دولت گار گزارش »روز

بانکها استقراضدولتاز داستاندنبالهدار
  با وجود اینکه بیش از یک سال از آغاز به کار دولت سیزدهم می گذرد و تیم اقتصادی 
کابینه جدید از ابتدا این شعار را می داد که باید از استقراض از بانک مرکزی دور بماند، 
باید دید که این دولت تا کنون چه اندازه در عمل به این صحبت ها موفق بوده است؟

بدهی  دولت های گذشــته، پیش از این باعث رشــد نقدینگی و تورم افسارگســیخته در 
اقتصاد کشور شده است. در واقع، یکی از بسترهایی که در سال گذشته موجب افزایش 

  || صفحه  صفحه 33  حجم پایه پولی و نقدینگی در اقتصاد کشور می شد، تنخواه بودجه بود...

رهبر انقلاب اسلامی در حاشیه مراسم روز درختکاری:

مسمومیتدانشآموزانمسمومیتدانشآموزان
قابلاغماضاست قابلاغماضاستیکجنایتبزرگوغیر یکجنایتبزرگوغیر

صفحه 2 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

ایران راهدراز
برایمدیریتبحران

7

کلافسردرگم
روابطایرانوآژانس
بهکجاختممیشود؟

2

ترامپبازمیگردد؟!
2

میزبانیعمان
ایران گاز از

4

جولانقاچاقچیان
پوشاک بازار در

3

مناقصهعمومییکمرحلهایمناقصهعمومییکمرحلهای
باارزیابیکیفیباارزیابیکیفی

شرکتتوزیعنیرویبرقتبریز

موضــوع: تعییــن پیمانــکار بــرای اجــرای عملیــات حفــاری در امورهــای بهــره بــرداری و 
 . امــور توســعه و بهســازی شــبکه شــرکت توزیــع نیــروی بــرق تبریــز

گزار : شرکت توزیع نیروی برق تبریز دستگاه مناقصه 
 مدت زمان اجرا: یکسال شمسی

برآورد اولیه : مبلغ کل برآورد اولیه 30/000/420/000  ریال می باشد.
مهلــت دریافــت اســناد از طریــق ســامانه ســتاد ایــران: از تاریــخ 1401/12/16 لغایــت 

ــغ پانصــد هــزار ریــال. ــز وجــه بــه مبل ــا واری 1401/12/28 ب
مهلــت بارگــذاری پیشــنهادات در ســامانه ســتاد: پیشــنهاد دهنــدگان مــی بایســت ضمــن 
بارگــذاری اســناد ارزیابــی کیفــی و کلیــه مــدارک پــاکات الــف، ب و ج در ســامانه ســتاد تــا 
ســاعت 13:00 مورخــه 1402/01/26 ، نســبت بــه ارســال اصــل پاکــت الــف بــه صــورت لاک و 

مهــر شــده ظــرف همــان مهلــت بــه دبیرخانــه ایــن شــرکت اقــدام نماینــد.
: بــه پیشــنهادهای فاقــد امضــا، مشــروط، مخــدوش و پیشــنهادهائی کــه بعــد از  تذکــر
انقضــاء مــدت مقــرر در فراخــوان واصــل مــی شــود، مطلقــا ترتیــب اثــر داده نخواهــد شــد.

مبلــغ تضمیــن شــرکت در مناقصــه : برابــر 1/900/012/600 ریــال بــوده و پیشــنهادهای 
ر بلااثــر مــی باشــند. فاقــد تضمیــن، تضمیــن مخــدوش، تضمیــن کمتــر از میــزان مقــر

کیفی و مناقصه :  - شرایط خاص برای ورود به ارزیابی 
ارائــه گواهینامــه صلاحیــت پیمانــکاری در رشــته نیــرو از ســازمان برنامــه و بودجــه و یــا 

گواهــی صلاحیــت پیمانــکاری مرتبــط بــا موضــوع از اداره کار تعــاون و رفــاه اجتماعــی.
ارائه گواهینامه صلاحیت ایمنی از اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی.

کیفی :  ساعت، روز و محل افتتاح اسناد ارزیابی 
 ، ســاعت 12:00 مورخــه 1402/01/27  و محــل قرائــت بــه آدرس تبریــز ، کــوی ولیعصــر
خیابــان نظامــی، اول خیابــان قطــران، تلفــن  49-33328946 طبقــه ششــم، ســالن 

جلســات برگــزار خواهــد شــد.
کســب حداقــل  کتهــای مناقصــه )الــف، ب و ج( بــه شــرط  زمــان و محــل قرائــت پا

کیفــی :  امتیــاز لازم )حداقــل ۶۵( از ارزیابــی 
ســاعت 09:00 مورخــه 1402/01/30  طبقــه ششــم ســاختمان مرکــزی شــرکت توزیــع 

نیــروی بــرق تبریــز.
کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد تــا ارائــه پیشــنهادات مناقصه گــران 
و بازگشــایی پاکتهــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه 
آدرس www.setadiran.ir انجــام خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت 
عــدم عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای 

الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند.
ج بــوده و ســایت هــای  ســایر اطلاعــات و جزئیــات مربوطــه در اســناد مناقصــه منــدر

گردنــد: زیــر جهــت اطــلاع رســانی اعــلام مــی 
پایگاه اطلاع رسانی مناقصات

و   http://www.tavanir.org.ir توانیــر  معامــلات  ســایت  و   http://lets.mporg.ir  
http://www.toztab.ir تبریــز   بــرق  توزیــع  ســایت 

 نوبت دوم

میم الف ۳۴۸۲

مراســم اختتامیه جشــنواره ملی فرهنگی هنری شــهر فرهنگ به میزبانی 
شهرداری بهارستان و مشارکت وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی  و جمعی از 
مدیران فرهنگی اســتان و شهرســتان اصفهان و شهر بهارستان و تعدادی از 

شرکت کنندگان   جشنواره  شهر فرهنگ  در تالار نور برگزار  شد.
شبانی با اعام این خبر افزود :در این جشنواره که در دو بخش ویژه شهرداری ها 
و عموم شــهروندان و در محورهای علمی پژوهشــی، فرهنگی هنری و ادبی 
طراحی و اجرا شد، بیش از 23 استان در آن شرکت داشته، بیش از 8۰۰ اثر به 
دبیرخانه وصول و از بین این آثار 32۰ اثر به مرحله داوری نهایی راه یافته اند.

محمد شــبانی، شــهردار بهارستان ورییس جشــنواره ملی جشنواره شهر 
فرهنگ گفت؛برگزاری اولین جشــنواره به میزبانی شــهرداری بهارســتان  
موجب شــد بین هنرمندان و شــهروندان و شهرداری ها تعامل زیادی وجود 
داشته باشد.واین باعث شد تولیدات و ایده ها راحتتر به دست شهرداری ها 

برسد و ما بتوانیم از این پتانسیل ها به خوبی استفاده کنیم.
رییس جشــنواره ملی جشــنواره شهر فرهنگ گفت:یکی از مهمترین اثری 
که این جشــنواره به همراه داشــت استقبال خوبی که مردم از این جشنواره 
داشــتند ســبب شد ما به فکر ادامه این جشــنواره در سالهای آینده باشیم.

واین جشنواره ادامه دار باشد.
شهردار بهارستان  در ادامه گفت؛ ویژگی بسیار خوب این جشنواره جمع آوری 
دســتاوردهای فرهنگ شــهروندی و ارائه آن به مردم و شــهرداری های کل 

کشور است.امیدواریم که سال به سال این جشنواره غنی تر از سال گذشته 
باشد. شهردار بهارستان در ادامه خاطر نشان کرد:با مشارکت وزارت ارشاد 
خوشــبختانه   دبیرخانه جشــنواره دایمی شــد وهمچنین مقرر شــد واین 
جشــنواره هر ســاله برگزار شــود و همچنین  آثار بطور ســالیانه در اختیار 
دبیرخانه قرار گرفته و این آثار توسط دبیرخانه آماده ودر اختیار شهرداری ها 
قرار گرفته و همچنین  در فضای مجازی در اختیار سایر عموم قرار میگیرد.

شبانی در ادامه به تعامل بیشتر با آموزش پرورش ها اشاره کرد و افزود؛این 
جشنواره نقطه عطفی بود که ما در سال آینده از حضور بیشتر دانش آموزان 
بهره مند باشیم. دکتر مهدی رمضانی چابک مدیر کل امور استانهای وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسامی در حاشیه این جشنواره گفت: اولین جشنواره ملی 

فرهنگی هنری شهر فرهنگ به میزبانی شهرداری بهارستان انجام شد.
وی در ادامه تصریح کرد؛ ویژگی بســیار خوب این جشــنواره جمع آوری 
دستاوردهای فرهنگ شهروندی و ارائه آن به مردم و شهرداری های کل کشور 
است.امیدواریم که سال به سال این جشنواره غنی تر از سال گذشته باشد.

دکتر مقیمی مشــاور وزیر فرهنگ وارشــاد در ادامه این جشــنواره تصریح 
کرد:  یکی از مهمترین نکته ها در مباحث شــهری فرهنگ شــهروندی است 
واگر بنا باشد نکات مثبت در رفتارهای درست شهری را تبدیل به گفتمان 
کنیــم بایــد درباره آن فعالیت کنیــم و مهمترین فعالیت میتواند کار هنری 

قرهنگی وفکری باشد

فرهنگ فرهنگاولینجشنوارهملیفرهنگیهنریشهر اولینجشنوارهملیفرهنگیهنریشهر
بهمیزبانیشهرداریبهارستانصورتگرفتبهمیزبانیشهرداریبهارستانصورتگرفت

شهردار بهارستان خبر داد:

عوامل این جنایت به اشد مجازات برسندعوامل این جنایت به اشد مجازات برسند
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سیاست 2
سرمقاله

شلیک یک تانک اوکراینی 
به سمت مواضع روسیه در 

حومه شهر باخموت اوکراین/ 
جلسه افتتاحیه کنگره رویترز

ملی خلق چین در پکن/ 
رویترز

گزارش تصویری

گذشته را بر می گرداند؛ که ورق رویداد های چند سال  اتفاقی 

ترامپبازمیگردد؟!
به نظر می رسد خودی های حزب جمهوری خواه به خوبی 
در حال بسیج شدن هستند تا از پیروزی دونالد ترامپ در 
انتخابات درون حزبی و از نامزدی او برای نمایندگی حزب 

جمهوری خواه جلوگیری کنند.
برای مثال، ترامپ به وضوح از فهرست نامزد های بالقوه 
2۰2۴ نشست "باشگاه برای رشد" که برای حضور در اواخر 
هفته جاری دعوت شده اند حذف شده است. این نشست 
از سوی آن گروه محافظه کار به عنوان بزرگترین مراسم 
برای جمع آوری کمک مالی در پالم بیچ در فلوریدا یعنی 

دقیقا در حیاط خلوت ترامپ برگزار می شود.
به همین ترتیب شــبکه گسترده اهداکنندگان مرتبط 
بــا برادران کخ ماه گذشــته اعام کــرد که در انتخابات 
مقدماتی حزب جمهوری خواه در ســال 2۰2۴ میادی 
بــرای انتخاب نامزدی که "ورق رویداد های چند ســال 
گذشــته را بر می گرداند" کار خواهد کرد که اشــاره ای 
غیر قابل انکار به فرا رفتن از ترامپ و گذر از او بوده است.
البته این طیف اگرچه هنوز در اقلیت هستند، اما جریان 
ثابتی از استراتژیست های برجسته جمهوری خواه کمک 
کنندگان مالی و مقام های منتخب آشــکارا پیش بینی 
می کنند که در صورت معرفی مجدد ترامپ به عنوان نامزد 
حزب جمهوری خواه آن حزب در انتخابات سال 2۰2۴ 
میادی متحمل شکست خواهد شد. به نظر می رسد تمام 
این موارد بازتابی از رقابت اولیه جمهوری خواهان در سال 
2۰۱۶ میادی است. بله، همین طور است. در آن زمان 
نیز "باشگاه برای رشد" و شبکه "کخ" با نامزدی ترامپ 
مخالفت کرده بودند. کمک کنندگان بزرگ تر حزب نیز 
تقریبــا به طور کامــل از ترامپ دوری کرده بودند و جزو 
مــواردی معدود هیچ یک از مقام های منتخب از ترامپ 

حمایت نکردند تا زمانی که او نامزد حزب شد.
رهبران حزب مانند ســناتور "لیندسی گراهام" هشدار 
دادند که اگر ترامپ را به عنوان نامزد معرفی کنیم "نابود 
خواهیم شد و در آن صورت شایسته نابود شدن خواهیم 
بــود". بــا این وجود، این که آیــا مخالفت رهبران حزب 
جمهوری خواه با ترامپ اکنون موثرتر و بادوام تر خواهد 

بود یا نه یک پرسش باز و با پاسخی نامشخص است.
جمهــوری خواهــان مقاوم در برابــر ترامپ محتاطانه 
خوشبین هستند که این بار وضعیت متفاوت باشد. این 
تا حدودی به دلیل نشانه هایی است مبنی بر آن که "ران 
دیسانتیس" فرماندار فلوریدا ممکن است نیرو های ضد 
ترامپ را مؤثرتر از هر یک از رقبای ترامپ در سال 2۰۱۶ 
میادی متحد کند. با این وجود، این بدان خاطر است که 
مخالفان ترامپ زودتر از رقابت های سال 2۰۱۶ میادی 

بسیج شده اند.
نکته دیگر درباره سال 2۰۱۵ میادی آن است که ترامپ 
در سال 2۰۱۵ میادی ابتکار عمل را در دست داشت. او 
همگان را شگفت زده کرده بود. تشکیات حزب همواره 
عقب مانده بود و تاش می کرد به ترامپ واکنش نشــان 
دهد. نامزد های حزبی پراکنده بودند. بنابراین، آنان هرگز 
نتوانستند در برابر ترامپ با یکدیگر متحد شوند. اکنون، 
اما دســت کم از لحاظ نظری نهاد های بزرگتری وجود 
دارند که زودتر علیه ترامپ بسیج شده اند و از ابتدا آماده 

به نظر می رسند.
بــا این وجــود، علیرغم وجود تغییرات غیر قابل انکار در 
چشم انداز بسیاری از جمهوری خواهان تردید دارند که 
مخالفــت رهبران و کمــک کنندگان بزرگ مالی حزب 
جمهوری خواه تاثیر زیادی بر سرنوشت ترامپ در سال 

2۰2۴ میادی داشته باشد.
تقریبا همگان در حزب جمهوری خواه با این نظر موافق 
هستند که ترامپ در حال حاضر با چالش های سیاسی ای 
مواجه است که در سال 2۰۱۶ میادی با آن روبرو نبود به 
ویژه آن که امروز نگرانی های گسترده تری در میان رای 
دهنــدگان جمهــوری خواه در مورد آن که آیا او می تواند 
در انتخابات سراسری پیروزی شود یا خیر وجود دارد. با 

این وجود، برخی معتقدند که مخالفت آشکارتر نخبگان 
حزبی با ترامپ به او کمک می کند تا حامیان سرسخت 
خود را متقاعد کند که او به تنهایی برای آنان می جنگد.

"کریگ رابینسون" مدیر سیاسی سابق حزب جمهوری 
خواه در آیووا به "آتانتیک" می گوید: "ترامپ به قدری 
شخصیت سیاسی منحصر بفردی دارد که از برخی جهات 
می توان استدلال کرد که بسیج این حجم از نیرو علیه اش 

او را قوی تر می سازد".
اردوگاه ترامپ آماده اســت تا این گونه اســتدلال ها را 
علیــه گروه هــا و رهبران احــزاب مخالف او مطرح کند. 
"هوگان گیدلی" معاون مطبوعاتی سابق ترامپ در کاخ 
سفید می گوید "ساده انگارانه" است اگر تصور کنیم که 
تشکیات حزب جمهوری خواه واقعا می تواند پشت یک 
آلترناتیو و بدیل واحد متحد شود آن گونه که بسیاری از 

منتقدان ترامپ امیدوار هستند.
او می افزاید: "ترامپ و متحدان اش می توانند اســتدلال 
کند این تداوم تاش های هماهنگ از ســوی تشکیات 
برای سرنگونی فردی است که قادر به کنترل او نبودند".

پیــش از ظهــور ترامپ الگوی انتخــاب نامزد حزبی در 
انتخابات مقدماتی بــه نوعی "نامزئی" بود. خودی های 
احزاب گردهم می آمدند و در نشست های پیش از برگزاری 
انتخابات مقدماتی مقام های منتخب، اهدا کنندگان مالی 
و گروه های ذینفع حزبی برای انتخاب نامزد نهایی تصمیم 

گیری می کردند.
در مــورد حــزب دموکرات این مورد درباره انتخاب والتر 
ماندل در سال ۱۹8۴، بیل کلینتون در سال ۱۹۹2، ال 
گور در ســال 2۰۰۰ و هیاری کلینتون در ســال 2۰۱۶ 
میادی دیده شــد. در مورد حــزب جمهوری خواه نیز 
این گونه بود از جمله نامزدی جورج بوش پدر در ســال 
۱۹88، باب دول در ســال ۱۹۹۶، جورج دابلیو بوش در 
سال 2۰۰۰، جان مک کین در سال 2۰۰8 و میت رامنی 

در سال 2۰۱2 میادی.
در ایــن الگــو رای دهندگان اولیــه در نهایت نامزدی را 
انتخــاب می کردند که در ابتــدا بیش ترین حمایت را از 
سوی مقام های منتخب، گروه های ذینفع و اهداکنندگان 
به دســت آورده بود. وضعت بــه گونه ای بود که "مارتی 

کوهن" پژوهشــگر علوم سیاســی در کتاب اش در سال 
2۰۰8 میــادی تحت عنوان "حزب تصمیم می گیرد" 
نوشته بود:"اصاح طلبان )رفرمیست ها( در دهه ۱۹۷۰ 
میادی تاش کردند تا نامزدی ریاســت جمهوری را از 
دست خودی های احزاب دور کنند، اما این کنترل ها دوباره 

احیا شده اند".
ورود ترامــپ بــه عرصه انتخابات بــرای نامزدی حزب 
جمهــوری خــواه در ســال 2۰۱۶ میــادی نمادی از 
آشــکارترین اســتثنای اخیر در نظریه "حزب تصمیم 
می گیرد" بود. ترامپ تقریبا هیچ یک از سرمایه هایی که 
معمولا دست نامزد ها را تقویت می کنند جمع آوری نکرد.

در طول انتخابات مقدماتی ســال 2۰۱۶ میادی جب 
بــوش، تد کــروز و مارکو روبیو همگی از او انتقاد کردند. 
تنها سناتور "جف سشنز" از آلاباما و سه فرماندار از ترامپ 
در هر مرحله از انتخابات مقدماتی حمایت کردند. ترامپ 
در سال 2۰۱۶ میادی بر این محدودیت ها غلبه کرد و 
با اجرای پر زور و پر زرق و برق در مناظره های جمهوری 
خواهان، کارزار های بزرگ در ایالت های کلیدی و مهم تر 
از همه موجی از پوشش بی سابقه رسانه ملی که در آن به 
نگرانی رای دهندگان سفیدپوست در مورد مسائل فرهنی 
و نژادی اشاره می شد توانست موفق شود. "جورج والاس 
کوهن" پژوهشگر علوم سیاسی در دانشگاه جیمز مدیسن 
به "آتانتیک" می گوید: "ترامپ توانست یک کارزار رسانه 
ملی را برای برنده شدن در رقابت نامزدی حزب راه اندازی 
کند و این چیزی بود که ما انتظار نداشتیم مسیری موفقیت 

آمیز برایش باشد".
کوهن مانند بسیاری دیگر از تحلیلگران معتقد است که 
یکی از دلایل اصلی ای که سبب شد تا ترامپ از مقاومت 
گســترده رهبران حزب جان ســالم به در ببرد آن بود که 
مخالفان او هرگز پشت یک آلترناتیو واحد متحد نشدند و 
در عوض در میان کروز، روبیو، بوش و جان کاسیچ فرماندار 

سابق اوهایو پخش و پراکنده شده بودند.
او می گوید: "من فکر می کنم اگر حزب بتواند روی 
یک نامزد قابل قبول متحد هنوز شانس خوبی برای 
مقابله با ترامپ وجود خواهد داشت. پرسش مهم آن 
اســت که اکنون تا چه اندازه دشــوار است که حول 

یک نامزد خاص تثبیت شوند"؟
این پرســش دقیقا بار دیگر برای جمهوری خواهانی که 
نسبت به ترامپ بدبین هستند مطرح شده است. بسیاری 
از اعضای حزب بر این باورند که سقف حمایت بالقوه ترامپ 
در حال حاضر کمتر از انتخابات مقدماتی سال 2۰۱۶ است 
به ویژه در میان رای دهندگان جمهوری خواه با تحصیات 
دانشگاهی که حتی در آن زمان نیز عمدتا علیه ترامپ رای 
دادند. با این وجود، اگر هیچ نامزدی نتواند سایر بخش های 
حزب را به سوی خود جلب کند تسلط محکم ترامپ بر 
حدود یک سوم رأی دهندگان جمهوری خواه هم چنان 

می تواند به او اجازه دهد که برنده شود.
بــرای بســیاری از بدبینــان حزب نســبت بــه ترامپ 
بزرگترین تفاوت امسال با سال 2۰۱۶ میادی آن است 
که دیسانتیس ممکن است نیرو های ضد ترامپ را به طور 

کامل تر از هر کسی در آن زمان متحد کند.
"اسکات رید" استراتژیست حزب جمهوری خواه که در 
ســال ۱۹۹۶ به عنوان مدیر کارزار "دول" فعالیت کرده 
بود پیش بینی می کند که بسیاری از جمهوری خواهان 
در تابستان سال جاری میادی حول محور دیسانتیس 

متحد شوند.
دیسانتیس مطمئنا عاقه زیادی را ایجاد می کند: نشستی 
که او در اواخر هفته گذشته در فلوریدا برگزار کرد صفوفی 
از مقام های منتخب، فعالان محافظه کار و کمک کنندگان 

مالی را به سوی خود جلب کرد.
تمام استراتژیســت های جمهوری خواه که در روز های 
اخیر با آنان صبت کردیم انتظار دارند که اهدا کنندگان 
مالی در ســال جاری در مقایســه با سال 2۰۱۶ میادی 
آگاهانه تــر عمل کنند تا بتوانند دلار های شــان را برای 
کاهش شــانس نامزدی ترامپ ســرمایه گذاری نمایند. 
دیســانتیس احتمالا های هنگفتــی را دریافت خواهد 
کرد. با این وجود، بسیاری از این استراتژیست ها متقاعد 
نشده اند که بدبینان حزب نسبت به ترامپ به طور دسته 
جمعی به سوی دیسانتیس حرکت کنند به خصوص تا 
زمانی که شواهد بیش تری مبنی بر آن که او می تواند از 
پس دشواری های کارزار رقابت ملی در برابر ترامپ برآید 

را مشاهده نکرده باشند.
چندین استراتژیســت حزب جمهوری خواه پیش بینی 
می کردند با توجه به آن که دیسانتیس و ترامپ هر دو خود 
را به عنوان جنگجویان فرهنگی متخاصم معرفی کرده اند 
ممکن است نامزد سومی ظهور کند که پیامی کم تر قطبی 
و خوش بینانه تر را ارائه کند. در این میان یک نام بار ها به 
عنوان یک احتمال برای ایفای این نقش مطرح شد: "تیم 
اســکات" سناتور کارولینای جنوبی تنها جمهوری خواه 
سیاه پوست در مجلس نمایندگان. رابیسنون مدیر سابق 
سیاسی حزب جمهوری خواه از آیووا می گوید: "من فکر 
می کنم او می تواند به اینجا بیاید و خیلی خوب کار کند".
به نظر می رســد شــرایط برای تشکیات جمهوری خواه 
بدبین به ترامپ فراهم باشــد تا در ســال 2۰2۴ میادی 
به ســمت مدل "حزب تصمیم می گیرد" حرکت کنند. 
بــه نظر می رســد این بار مقاومت تشــکیات حزب در 
برابر ترامپ قوی تر و ســازماندهی شــده تر از سال 2۰۱۶ 
میادی خواهد بود. "جنیفر هورن" رئیس ســابق ایالتی 
حزب جمهوری خواه در نیوهمپشایر و یکی از منتقدان 
ترامپ به "آتانتیک" هشدار می دهد که اگر به نظر برسد 
که ترامپ در مسیر کسب نامزدی قرار دارد چنین مقاومت 
داخلی ای ممکن است پس از چند دوره مقدماتی بار دیگر از 
بین برود. هورن پیش بینی می کند که اگر وارد رقابت های 
مقدماتی شویم و ترامپ برنده شود همه چیز مشابه سال 

2۰۱۶ میادی خواهد شد.
او می گوید: "ما در آن سال دیدیم که حزب و اهدا کنندگان 
و تمام افراد دیگر تا چه اندازه روح خود را فروختند و در 
نهایت با ترامپ همراه شدند. اگر او دوباره مرد میدان شود 

بار دیگر مرد تمام حزب خواهد شد".

خبر ویژه

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقاب اسامی همزمان با روز درختکاری سه اصله نهال کاشتند.
رهبر انقاب پس از کاشت نهال ها در سخنانی درباره علت کاشت سه نهال به شعار امسالِ روز درختکاری با عنوان »هر 
ایرانی سه نهال«، اشاره کردند و گفتند: اگر بر اساس شعار انتخاب شده، هر ایرانی سه نهال بکارد، برنامه دولت برای 

کاشت یک میلیارد نهال، از سال ۱۴۰2 و در طول چهار سال محقق خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای به اهمیت موضوع نهال کاری در حفظ محیط زیست اشاره کردند و با تاکید بر اینکه با کمک 
مردم امکان تحقق کاشت یک میلیارد نهال وجود دارد، افزودند: توصیه متخصصان و کارشناسان این است که عاوه 
بر کاشت درخت های میوه دار باید درختان جنگلی و درختانی که چوب آنها دارای اهمیت است نیز کاشته شوند زیرا 
تجارت چوب در اقتصاد کشور تأثیر بسزایی دارد. ایشان خاطرنشان کردند: نتیجه اقتصاد تک محصولی، وضعیت کنونی 
کشور است که در زمینه های ارزش پول ملی و تورم و گرانی دارای مشکات است.  رهبر انقاب اسامی با اشاره به تاش 

مسئولان برای حل مشکات، گفتند: مسئولین باید از همه راه های ممکن اقتصادی استفاده کنند تا بتوانند برای حل 
مشکات مردم به راه حل درستی برسند. حضرت آیت الله خامنه ای، تصریح به حفظ محیط زیست را یکی از امتیازات 
برجسته قانون اساسی کشور برشمردند و تاکید کردند: هیچکس نباید این قانون را نقض کند. رهبر انقاب اسامی در 
پایان سخنان خود به موضوع »مسمومیت دانش آموزان« نیز اشاره کردند و با تاکید بر اینکه مسئولان و دستگاه های 
اطاعاتی و انتظامی باید با جدیت آن را دنبال کنند گفتند: این موضوع یک جنایت بزرگ و غیرقابل اغماض است و اگر 

کسانی در این ماجرا دست داشته باشند، باید عوامل و مسببین آن به اشد مجازات برسند.
حضرت آیت الله خامنه ای این موضوع را جنایت درحقِ معصوم ترین عناصر جامعه یعنی کودکان و همچنین موجب 
ناامنی روانی جامعه و نگرانی خانواده ها دانستند و خاطرنشان کردند: همه بدانند اگر کسانی به عنوان عوامل این جنایت 
شناسایی و محکوم شوند، هیچ عفوی درمورد آنها نخواهد بود زیرا باید به اشد مجازات برسند تا مایه عبرت دیگران شود.

رهبر انقلاب اسلامی در حاشیه مراسم روز درختکاری:

مسمومیت دانش آموزان یک جنایت بزرگ و غیر قابل اغماض است
عوامل این جنایت به اشد مجازات برسند

تحلیل

کنش چین   اولین وا
به بیانیه مشترک ایران و آژانس

وزارت خارجــه چین به بیانیه مشــترک اخیر ایران 
و آژانس بین المللی انرژی اتمی واکنش نشان داد.

 وزارت خارجه چین در واکنش به بیانیه مشترک ایران 
و آژانس بین المللی انرژی اتمی تاکید کرد که معتقدیم 
پایبندی کامل و موثر، تنها راه صحیح پیشبرد مساله 
هســته ای ایران اســت. در پایان سفر دو روزه رافائل 
گروســی، مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
تهران و دیدار و مذاکره با مقامات عالی رتبه کشورمان 
سازمان انرژی اتمی ایران و آژانس بین المللی انرژی 

اتمی بیانیه مشترکی صادر کردند.

سخنگوی وزارت خارجه  اعلام کرد:

  تکذیب بسته شدن 
سفارت انگلیس در تهران

سخنگوی وزارت خارجه گفت: با سفر اخیر گروسی به 
ایران فصل جدیدی در همکاری های دو جانبه ایران و 
آژانس باز شد. نشست هفتگی ناصر کنعانی سخنگوی 
وزارت امور خارجه در محل وزارت خارجه برگزار شد .

کنعانی در این نشست در پاسخ به سوالی  گفت: انتظار 
داریــم که آژانس به مســئولیت ها و تعهدات خود در 

حمایت و حفاظت از حقوق اعضا اقدام کند.
وی همچنین گفت: جمهوری اسامی ایران در بحث 
حمایت از حقوق شــناخته و قانونی ملت ایران از همه 
امکانــات و ظرفیت های سیاســی، قانونی و حقوقی و 
همه ظرفیت هایی که در چارچوب قوانین بین المللی 
از جملــه  قوانینــی که در چارچوب آژانس وجود دارد، 
استفاده می کند. سخنگوی وزارت خارجه کشور با بیان 
اینکه با سفر اخیر گروسی به ایران  فصل جدیدی در 
همکاری های دو جانبه ایران و آژانس باز شــد، تصریح 
کرد: با توجه به سفر آقای گروسی به تهران و مذاکرات 
سطح بالایی که در این سفر انجام شد و تفاهمات صورت 
گرفته بین آژانس و ســازمان انرژی اتمی ایران انتظار 
می رود که روند اجاس شورای حکام در چارچوب فنی 

خود پیش برود و خارج از سیاست زدگی باشد.
وی گفت : در جریان سفر اخیر  آقای گروسی به تهران، 

توافق شد که هیات فنی آژانس به تهران سفر کند.
ســخنگوی وزارت خارجه در واکنش به انتشــار 
اخباری مبنی بر  بسته شــدن سفارت انگلیس در 

تهران گفت: این خبر را تکذیب می کنم.

رئیس قوه قضائیه:

عوامل مسمومیت دانش آموزان 
مفسد فی الارض هستند

رئیس قوه قضائیه گفت: کسانی که دانش آموزان را 
مسموم می کنند مفسد فی الارض هستند.

حجت الاسام والمسلمین محسنی اژه ای در دیدار 
اقشــار مختلف مردم اصفهان، با اشــاره به نگرانی 
خانواده ها از ســامت دانش آمــوزان، اظهار کرد: 
سامت جان و روان دانش آموزان برای ما فوق العاده 
حائز اهمیت اســت. در اینکه به نظر می رســد این 
اتفاقات کار سازمان یافته و کاری است که دشمن 
یا ایجاد کرده و یا در حال سوءاســتفاده یا نهایت 

بهره برداری از آن است، شکی نیست.
محســنی اژه ای با بیان اینکه هفته ای نیســت که 
گزارش های این موضوع جمع آوری و تحلیل نشود، 
افزود: از همه صاحب نظران ســامت، اطاعات و 
امنیت کمک گرفته و از بهترین آزمایشــگاه ها و 
تســت هایی که گرفته شده و مواردی که بررسی 
شده استفاده خواهیم کرد. در مجموع اقدام جدی 
همه جانبه در حال انجام است و امیدواریم هرچه 
زودتر به جمع بندی برسیم و عامل یا عوامل اصلی 

شناخته شوند.
وی با تأکید بر اینکه این اقدام از مصداق های اصلی 
افســاد فی الارض است، گفت: چنانچه عوامل این 
جریان شناخته شود بدون تردید طبق تعریف قانون 
جزو مفســد فی الارض هســتند و اگر این عوامل 
شناســایی و دستگیر شوند قوه قضائیه به صورت 
کاماً ویژه و خارج از وقت به آن رسیدگی می کند 
و عناصری که دخیل هســتند به اشــد مجازات 

خواهند رسید.

قالیباف در صحن مجلس:

درباره صدور قبوض ۷ میلیون 
تومانی گاز و برق، کمیسیون انرژی 

رسیدگی کند 
رئیس مجلس شورای اسامی گفت: گویا در مناطق 
محــروم و روســتاها قبوض بــرق و گاز با قیمت های 
بسیار غیرمنطقی برای خانواده ها صادر شده است که 
کمیسیون انرژی مجلس باید به این موضوع ورود کند.
 محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شورای 
اســامی و در جریان بررســی بخش هزینه ای لایحه 
بودجــه ۱۴۰2، خطاب به رئیس کمیســیون انرژی 
مجلس، گفت: روز گذشته چند تن از نمایندگان به بنده 
مراجعه و اعام کردند که در مناطق محروم و روستاها 
قبوض برق و گاز با قیمت های بسیار غیرمنطقی برای 
خانواده ها صادر شــده اســت که هیچ منطقی پشت 

آن نیست.
رئیس مجلس شورای اسامی بیان کرد: انتظار می رود 
کمیســیون انرژی به این موضوع ورود کرده و به آن 
رســیدگی کند. قالیباف اظهار داشت: به بنده اطاع 
دادند برای برخی از خانواده ها قبوض ۷ میلیون تومانی 
صادر شده است در حالی که کل درآمد آن خانواده نیز 
به ۷ میلیون تومان نمی رسد و اگر هیچ غذایی نخورند 

هم نمی توانند این مبلغ را پرداخت کنند.

 مسمومیت چندگانه 
برای جامعه ایرانی!

   سجاد حسین زاده
روزنامه نگار

دیری نپایید که چندین نقطه 
از کشــور با  پدیده مسمومیت 
دانش آموزان مدارس دخترانه 
درگیر شــد، واقعیت این است 
که تا زمانی که خبر در مجاورت آدمی احســاس نشــود 
اهمیت چندانی پیدا نمی کند و ارزش اخبار به نســبت 
درگیری آنها  تعیین می شــود. حال که بازار شــایعات 
داغ اســت و در هر محفلی تحلیل های خاصی از ماجرا 
 نقــل می شــود مــی توان چند نکتــه در این خصوص

 نوشت.
یکم؛ اولین اثر این مساله ایجاد درگیری شدید ذهنی و 
روانی برای ایرانی جماعت است و به مدد فضای مجازی 
این درگیری در حد بالایی ایجاد شــده اســت، حال باید 
دید که این درگیری روانی به اینجا ختم خواهد شــد یا 
نه، جامعه ایرانی ورای واقعیتی که در جریان است در کل 
یک جامعه شایعه پذیر است و این عادت می تواند دلایل 
زیادی داشته باشد لکن واقعیت مهمی که همیشه جامعه 
و حاکمیت با آن درگیر هستند جولان شایعه در بستر 
مجازی و ماهواره ای است که می طلبد  مسئولین و رسانه 
های رسمی سیاست فعال را جایگزین  سیاست منفعل 
کنند که در ماجرای مسمومیت دانش آموزان دختر  عدم 
تغییر این سیاست، تاکنون آثار جبران ناپذیری به اعتماد 
اجتماعی زده است. عدم وجود مرجعیت خبری در نهادها 
و ارگانهای مسئول و دخیل در ماجرا فضا را برای شایعات 
فراهم تر کرده اســت و این جریان روانی از جایی به جز 

داخل کشور در حال هدایت است.
دوم؛ واقعیت این اســت که یک پدیده ناشــناخته اما 
هدفمنــد جامعــه ایرانــی را درگیر خود کرده اســت، 
شناســایی چرایی و چگونگی مسمومیت دانش آموزان 
دختر  زمان بر اســت و نمی توان بیش از این نهادهای 
درگیــر را شــماتت کــرد زیرا دســتگاه امنیتی نیز  در 
تاش است برای بازگشت امنیت روانی جامعه اما نکته 
مغفول اینجاست که می توان برای رفع تنش و آرامش 
جامعه مدتی مدارس را  مجازی کرد این شــاید به زعم 
برخی بازی در پازل سیاســی دشــمن باشد اما آرامش 
 روانی جامعه بســیار مهم تر از طراحی های آن ور آبی

 است.
سوم؛ اینکه دانش آموزان دختر مورد مسمومیت هستند 
و از آن ور دنیا مقام آلمانی ابراز نگرانی می کند، نشان از آن 
دارد که جامعه ایرانی چند وقتی را  با این پروژه امنیتی 
سر کند. واقعیت این است که همزمان شدن این مساله 
با دلار بالای ۵۰ هزار تومانی آستانه تحمل جامعه را به 
شــدت پایین آورده اســت که این موارد پشت سرهم و با 
همزمان  آثار جبران ناپذیر اجتماعی دارد که چاره جویی 
می خواهد، نمی توان با پدیده ها و هجمه های اینچنینی 
برخورد عادی داشــت و بازســازی اجتماعی اراده و توان 
خاصی می طلبد که فعا دیده نمی شود، اینکه هجمه و 
خرابکاری کار دشمن است آری، اما چاره جویی و ترمیم 

متوجه مسئولین امر است!

در آستانه نشست شورای حکام؛

کلاف سردرگم روابط ایران و آژانس 
به کجا ختم می شود؟

رافائل گروســی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
طی روز های اخیر به منظور دیدار با مقامات عالی رتبه 
کشورمان و مذاکره پیرامون موارد اختافی ایران و آژانس 
به کشــورمان ســفر کرد. این سفر به جهت نزدیکی به 
نشست فصلی شــورای حکام و امکان تأثیرپذیری این 
نشســت از گزارش ســفر آقای مدیر کل مهم و حیاتی 
ارزیابی می شود؛ معمولاً تهران انجام سفر مقامات آژانس 
به تهران را منوط به بیانیه پایانی نشست شورای حکام 
می دانستند، اما این بار به این شکل عمل نکرد. هر چند 
که نتایج برآمده از این سفر نشان می دهد که راه درازی 
تا رســیدن به یک توافق منســجم و حساب شده میان 
طرفین باقی اســت. یعنی در حالی که براساس گزارش 
ارائه شــده از ســوی »رافائل گروسی«، ایران و آژانس به 
یک راه حل منطقی در رابطه با دسترسی های بازرسان 
آژانس از سایت های موردنظر دست پیدا کرده بودند، اما 
اظهارات بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
کشورمان نشان می دهد که این توافقی نیست که تمامی 
مقامات تهران بر آن اتفاق نظر داشته باشند و حتی مباحث 
مطرح شده در رسانه نزدیک به دبیر شورای عالی امنیت 
ملی نیز گامی فراتر گذشته و تمامی مباحثی که گروسی 
آن ها را دستاورد های سفر تعبیر کرده، تکذیب می کند.

به نظر می رسد کاف سردرگم تنش های ایران و آژانس 
همچنان به قوت خود باقی باشــد. باوجود اینکه رافائل 
گروســی مدیر کل آژانس بین الملل انرژی اتمی پس از 
ترک تهران و در بدو ورود به فرودگاه وین اظهار می دارد که 
»بازرسی ها از سایت فردو ۵۰ درصد افزایش خواهد یافت 
و تجهیزات نظارتی فعالیت های هســته ای در تعدادی 
از اماکن دوباره نصب می شــوند«، اما با این حال بهروز 
کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی کشورمان با رد 
این موضوع در رابطه با مباحث پیرامون اعطای دسترسی 
به افراد در گفتگو های ایران و آژانس می گوید که »طی دو 
روزی که رافائل گروسی و هیأت همراه در ایران بودند هیچ 
گاه بحث دسترسی به افراد مطرح نشد و هیچ متنی هم 
حاکی از این موضوع نوشته نشده است«. او گفته است: 
»حتی اگر چنین درخواستی مطرح می شد به طور قطع 

با آن مخالفت می کردیم«.

اخبار کوتاه
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گفت و گو
« از هزینه خرید  لباس عید گزارش »روزگار

 جولان  قاچاقچیان
ک  در بازار پوشا

روزهای پایانی امســال با شــدت گرفتن نرخ ارز و 
ســقوط آزاد قدرت خرید مردم همراه شده است. 
اتفاقی که بازار لباس شب عید را با رکودی کم سابقه 
مواجه ساخته است. از سوی دیگر، قاچاقچیان بازار 
پوشاک شب عید را به انحصار خود درآورده اند و دیگر 
تولیدکننــدگان جایی برای عرضه ندارند. در عین 
حال برای خرید از همین بازار پر از محصول قاچاق 
خرید یک دست لباس حداقل ۱.۵ میلیون تومان 
آب می خــورد. بدین صورت یک خانوار چهار نفره 
تنها برای خرید یک دست لباس برای هر یک از اعضا 
دست کم به شش میلیون تومان سرمایه نیاز دارد. 
پوشاک ازجمله بازارهایی بود که در سالیان گذشته 
از اواسط بهمن به دوره پیک فروش خود می رسید؛ 
اما این روزها تنها با یک بار قدم زدن در بازار می توان 
بــه رکــود حاکم در این بازار پی برد. اگر ازدحامی 
هم در جمعیت به چشم بخورد؛ دست ها خالی اند. 
چراکه با توجه به قیمت های موجود و سایر مخارج 
زندگی، جیب ها خالی مانده اند. حقوق بگیرانی که 
به محض دریافت دســتمزد خود باید آن را خرج 
هزینه هایی همچون خوراک و اجاره مسکن کنند 
دیگر ســرمایه ای برای به گردش درآوردن در بازار 
پوشاک نخواهند داشت.از دیگر سو، اگر سرمایه ای 
هم باشــد نه تنها به کمک تولید نمی آید، بلکه به 
عرضه پوشــاک قاچاق کمک می کند. آن طور که 
فعالان صنفی می گویند پس از ممنوعیت واردات 
ایــن کالا، این قاچاقچیان هســتند که عنان بازار 
را در دســت گرفته اند. تــا حدی که گردش مالی 
آن ها اکنون در این بازار به سه میلیارد دلار رسیده 
و بــا عرضــه محصولات بی کیفیت نیاز مردم را در 
حد خرید ماهانه تقلیل داده اند. ایجاد انحصار بازار 
پوشــاک برای قاچاقچیان باعث شده تا این کالاها 
با قیمت پایین تری به دســت مصرف کننده برسد 
و تولیدکنندگان عاوه بر هزینه های بالای تولید، 
بازار فروش مناســبی هم نداشته باشند. درنهایت 
نیز تولیدات داخلی با قیمت های بالاتری به دست 
مصرف کننده نهایی می رسد.شــرایط تحریمی در 
کنــار افزایش نرخ ارز منجر به این شــده که مواد 
اولیه به سختی در اختیار تولیدکننده قرار بگیرد. از 
سوی دیگر، مشکات مبادلات بانکی و ارزی واردات 
به موقع الیاف و مواد اولیه را از تولیدکننده گرفته 
است؛ موضوعی که در نهایت منجر به افزایش هزینه 
تولید می شود. همین امر منجر به این شد بسیاری از 
تولیدکنندگان از فضای تولید پاپس بکشند.حال با 
کاهش تولید و افزایش قیمت پوشاک تولید داخل، 
پای بسیاری از پوشاک بنگادشی و پاکستانی به 
بازار پوشاک شب عید باز شده است.البته مسئولان 
صنفی صنعت نســاجی عنوان می کنند که قیمت 
پوشــاک شــب عید امسال نسبت به سال گذشته 
3۰ تا ۴۰ درصد افزایش داشــته که نسبت به نرخ 
تورم بالای ۵۰ درصدی کمتر بوده است. اما بررسی 
بازار نشــان می دهد ایــن افزایش قیمت حداقل 
 بوده و در برخی از پوشــاک شــاهد افزایش بیش از

۱۰۰ درصدی قیمت آن هستیم.

گزارش

کارشناسان درباره  فروش خودروهای 
وارداتی چه می گویند؟ 

مردم سردرگم شده اند
درحالی که ثبت نام برای فروش خودروهای 
وارداتی شــروع شد، کارشناسان اقتصادی 
نظرهــای جدیدی نســبت به این موضوع، 
به خصوص مســدود کردن پیش پرداخت 

۵۰۰ میلیونی در بانک ها دارند.
کارشناســان اقتصــادی منتقــد اجرای 
قرعه کشــی بــرای خودروهــای وارداتی 
هســتند. امیرحســن کاکایی، عضو هیئت 
علمــی دانشــگاه علــم و صنعــت در این 
خصوص می گوید: مشــخص نیســت چه 
زمانی خودروها با چه قیمتی و حتی چه نوع 
خودرویی به مشتری تحویل داده می شود.
وی اضافــه می کند: یا حتی ممکن اســت 
فــردی برای خودرویی با قیمت کمتر اقدام 
کرده باشــد و خودرویی با قیمت بالاتر به او 
تعلق گیرد که توانایی خرید آن را نداشــته 

باشد.
به گفته این کارشناس صنعت خودرو، دولت 
با این اقدام فروش خودرو را شــخصاً دست 

گرفته است.
کاکایــی اضافــه می کنــد: دولــت اگر به 
بهترین شــکل این کار را انجام دهد، فقط 
یک واردکننده شــده و همه مسئولیت های 
خودروهای وارداتی برعهده اوست. البته اگر 
دولت نتواند در سه ماه آینده به تعهدات خود 
درباره واردات خودرو عمل کند، می تواند به 
کاهش اعتماد مردم به این طرح منجر شود.

وی ادامه می دهد: براســاس اصل ۴۴ قانون 
اساســی و نظــر رئیس جمهور قــرار بود تا 
پایان امســال، خودروسازهای بزرگ کشور 
بــه بخش خصوصی واگــذار و تصدی گری 
خودروســازی از عهده دولت خارج شــود.

به گفتــه این کارشــناس صنعت خودرو، 
همچنیــن قرار بود با انجام واردات، خودرو 

در کشور رقابتی شود.

 دولت برای خود مسئولیت 
ایجاد کرده است

کاکایــی اضافــه می کند: دولت با انجام این 
اقدام مســئولیت بیشتری برای خود ایجاد 
کرده اســت در حالی که براساس اصل ۴۴ 
قانــون اساســی، باید ایــن کار را به بخش 

خصوصی واگذار کند.
وی تصریح می کند، براســاس عرف و قانون 
بانک هــا پس از بلوکه کردن پول متقاضیان 
خرید خودروهای وارداتی موظف به اعطای 
ســود هستند. این ســود نهایتاً 23 درصد 
خواهــد بود که نمی توانــد افت ارزش پول 

را جبران کند.
این اســتاد دانشگاه در ادامه اضافه می کند: 
در بــازار بین المللی قواعد خرید خودرو به 
نحــو دیگری اســت و برای خرید خودرو از 
خودروســازهای معتبر باید در صف ایستاد. 
در چنین شرایطی خرید ۱۰۰ هزار خودرو 

امکان پذیر نیست.

معامله مبهم در فقه و حقوق باطل است
حســن مرادی، عضو هیئت علمی دانشگاه 
تهران نیز می گوید: در بحران اقتصادی که 
تغییــر نرخ ارز ایجاد کــرده و مردم نگران 
شــده اند، سیاســت های فروش ارز هر روز 
تغییر می کند و از الگو و ســاختار مشخصی 
پیــروی نمی کنــد. سیاســت های وزارت 
 صمت نیز موجب نگرانی در بازارهای مالی 

شده است.
وی اضافــه می کنــد: اعــام کرده اند که 
می توانید خودرو بخرید اما مشــخصات آن 
معلوم نیســت. اینکه تجار چه خودروهایی 
وارد می کننــد یا دولت می خواهد خودش 
واردات انجام دهد هنوز اعام نشده است.

این کارشــناس اقتصادی می گوید: در فقه 
و حقوق اگر ســاختار و چارچوب معامله ای 
مشــخص نباشد باطل است. بخشنامه ای به 
بانک ها ارسال شد و حتی در روزهای ابتدایی 
برخی بانک هــا اظهار بی اطاعی کرده اند.

مــرادی اضافه می کند: این موضوع نه تنها 
مردم را ســردرگم کرده بلکه رقابت بانک ها 
را برای گرفتن پول مردم به دنبال داشــته 
اســت. ارقام اعام شــده برای این طرح در 
حال جابه جا شــدن اســت. مردم پول های 
سرمایه گذاری کرده خود را در این بانک ها 
بلوکــه می کنند تــا خودروهایی بخرند که 

مشخصات آن معلوم نیست.

 زمینه سودجویی بانک ها 
فراهم شده است

وی تصریــح می کنــد: وزارت صمت در این 
زمینه سیاستی نامشخص را در پیش گرفته 
که زمینه سودجویی بانک ها را نیز فراهم کرده 
است. حتی اگر پولی یک هفته در بانک بلوکه 
باشــد بانک ها موظفند سود آن را پرداخت 
کنند.این کارشــناس اقتصادی خاطرنشان 
می کند: به عنوان یک استاد دانشگاه از دولت 
خواســتارم تکلیف این پول های سرگردان 
که در بانک ها بلوکه شــده است را مشخص 
 کنــد و بانک هــا نباید با این پول ها به مردم 

خیانت کنند.

« از کسری بودجه دولت گار گزارش »روز

بانکها استقراضدولتاز داستاندنبالهدار
  مهسا نجاتی/ گروه اقتصاد 

 بــا وجــود اینکه بیش از یک ســال از آغاز به کار دولت 
سیزدهم می گذرد و تیم اقتصادی کابینه جدید از ابتدا 
این شعار را می داد که باید از استقراض از بانک مرکزی 
دور بمانــد، بایــد دید که این دولت تا کنون چه اندازه در 

عمل به این صحبت ها موفق بوده است؟
بدهی  دولت های گذشته، پیش از این باعث رشد نقدینگی 
و تورم افسارگسیخته در اقتصاد کشور شده است. در واقع، 
یکی از بسترهایی که در سال گذشته موجب افزایش حجم 
پایه پولی و نقدینگی در اقتصاد کشــور می شــد، تنخواه 
بودجه بود  که طبق قانون، دولت مجاز بود از بانک مرکزی 
دریافت کند و همچنین ناترازی هایی بود که دولت برای 
تامیــن هزینه هــای خود به بانک هــا تحمیل می کرد.

بر اســاس گزارش وزیر اقتصاد، ســید احسان خاندوزی 
در صحن علنی مجلس، گفته شــد دولت ســیزدهم به 
رغم اینکه می توانست ۶۰ هزار میلیارد تومان تنخواه در 
ســال ۱۴۰۱ از بانک مرکزی دریافت کند، اما در هشت 
ماهه ابتدایی ســال جاری تنهــا ۷ هزار و 8۰۰ میلیارد 
تومــان تنخــواه دریافت کرد که در پایان آذر ماه هم آن 
را تسویه کرد.فرض کنیم که این ادعا صحیح بوده و در 
حال حاضر دولت هیچ بدهی به بانک مرکزی ندارد، اما 
آقای خاندوزی، بدهی هایی که ناشــی از بی تدبیری در 
بودجه ۱۴۰۱ و ۱۴۰2 به شبکه بانکی تحمیل شد و در 
کل درس هایی که از گذشته گرفته نشد و در نهایت منجر 
به تورم افسارگسیخته در کشور شد، چه می شود؟!بدهی 
دولت به بانک ها که موجب ناترازی بانک ها می شــود، 
موضوع تازه ای نیست. بودجه ای که دولت هر سال برای 
بخش های مختلف در نظر می گیرد، به اندازه ای نیست 
که آن را از دست کمک دراز کردن به سوی بانک ها بی نیاز 
کند.استقراضی که آمار و ارقام آن به صورت شفاف منتشر 
نمی شود و همواره بین رقمی که دولت می گوید به بانک ها 

بدهکار است و مبلغی که بانک ها از دولت طلبکار هستند، 
اختاف وجود دارد.عاوه بر مشخص نبودن ارقام بدهی 
دولت به بانک ها، در صورتی که دولت برای تامین کسری 
بودجه خود قصد قرض گرفتن را هم دارد، باید در ازای 
دریافت پول از بانک ها، اوراق بدهی یا خزانه منتشر کند 

که در بسیاری از مواقع این کار را هم انجام نمی دهد.
دولــت بــا بی تدبیری خود در ابتــدا در تعیین بودجه و 
ســپس با تامین کسری های خود از طریق استقراض از 
بانک ها، باعث ضعیف تر شــدن بانک ها شــده که تورم را 
در پی دارد؛ چرا که بانک ها برای تامین کســری بودجه 
دولت، مجبور به استقراض از بانک مرکزی می شوند که 
در نهایت، باعث ناترازی در بانک مرکزی و رشد پایه پولی 

و نقدینگی می شود.

دولت در چه بخش هایی از بانک ها قرض می گیرد؟
به عنوان مثال، دولت برای خرید گندم هر ساله  بودجه ای 
را در نظر می گیرد که به اندازه کافی نیست، از این رو برای 
خرید گندم به میزان تعیین شده، مجبور می شود از بانک 

کشاورزی قرض بگیرد.
همچنین دولت ها برای تامین هزینه های مربوط به بخش 
مسکن و پروژه هایی نظیر مسکن مهر، مجبور به تحمیل 

فشار به بانک مسکن شده اند.
از طرفی، به رغم وعده وزیران و نمایندگان و شــخص 
رییــس جمهور برای تخصیص میــزان قابل توجهی از 
تعهدات دولت به صندوق های بازنشســتگی و صندوق 
تامین اجتماعی، این اتفاق نیفتاد و مبلغ کمتری برای 
آن در لایحــه بودجــه ۱۴۰2 در نظر گرفته شــد. از این 
رو همانطور که در گذشــته اتفاق افتاده، سازمان تامین 
اجتماعی بعضا برای تامین حقوق ها دست به دامن بانک 

رفاه کارگران می شود.

نتیجه بدهی دولت به بانک ها چیست؟
تمام مثال هایی که در بالا ذکر شد، در نهایت باعث می شود 
که فشار بر شبکه بانکی افزایش یافته و از آنجا که دولت 
به لحاظ قانونی نمی تواند به صورت مســتقیم از بانک 
مرکزی اســتقراض کند، این بانک ها هستند که مجبور 

به قرض گرفتن از بانک مرکزی می شــوند که در نتیجه 
موجب ناترازی می شود.

از سوی دیگر، دولت موظف است که بدهی خود به بانک ها 
را پرداخــت کند، اما به رغم اینکه آمار دقیقی منتشــر 
نمی شــود، دولتی که با کســری بوجه مواجه است، قادر 
به تسویه این بدهی نیست.همچنین مشکل دیگری که 
وجود دارد، این اســت که بانک ها می گویند دولت این 
بدهی را باید با سود و جریمه پرداخت شود، اما دولت بر 
این باور اســت تنها ســودی که به اصل بدهی تعلق دارد 

باید محاسبه شود.

دولت چقدر به بانک ها بدهکار است؟
قدرت الله اســماعیلی، رییس سازمان حسابرسی ایران 
اخیرا در نشســت خبری گفته بود که هیچ آمار و ارقام 

دقیقی از میزان بدهی دولت به بانک ها وجود ندارد.
وی همچنیــن اضافه کــرده بود که اطاعات دقیقی در 
خصوص دارایی های دولت نیز وجود ندارد. اگر دارایی ها 
شناســایی و ثبت می شــد، امکان حسابرسی آن وجود 
داشــت، امــا در حال حاضــر اطاعات صحیحی در این 
خصوص در دســترس نیســت و دولت هم نمی داند چه 
میزان بدهی دارد.اما در گزارش اخیر مرکز پژوهش های 
مجلس که به بررسی لایحه بودجه ۱۴۰2 پرداخته، اشاره 
شده که بدهی دولت به نظام بانکی تا پایان مهر ۱۴۰۱، 
معادل ۵۷۰  هزار میلیارد تومان بوده که در لایحه بودجه 
سال آینده، منابعی برای تسویه این بدهی در نظر گرفته 
نشده است.با این اوصاف، سوالی که مطرح می شود این 
است که چرا دولت از اشتباهات گذشته درس نمی گیرد؟ 
چرا در حالی که این مســیر در نهایت منجر به افزایش 
نقدینگی و رشد افسارگسیخته تورم در کشور و از بین 
رفتن کســب و کارها و فشــار مضاعف بر مردم می شود، 

همچنان اصرار و پافشاری بر تکرار آن وجود دارد؟

خبر ویژه

با اعام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با توجه به اجرای موفقیت آمیز طرح 
کالابرگ الکترونیک به صورت آزمایشی در چهار استان  هم اکنون اجرای این 
طرح به صورت ملّی و در سراسر کشور آغاز شد. متن اطاعیه بدین شرح 
است:به اطاع مردم شریف ایران می رساند پس از اجرای موفقیت آمیز طرح 
کالابرگ الکترونیک به صورت آزمایشی در چهار استان هرمزگان، قزوین، 
مرکزی و گیان، هم اکنون اجرای این طرح به صورت ملّی و در سراســر 
کشــور آغاز شــد.در این طرح اعتبار کلیه خانوارهای یارانه بگیر شارژ شده 
و آنان می توانند یک ماه زودتر از دریافت یارانه نقدی، از این اعتبار جهت 

خرید ۱۰ قلم کالای اساسی مشمول طرح ملّی کالابرگ الکترونیک استفاده 
کنند.در صورت اســتفاده از این مزیت و خرید کالا از محل اعتبار یارانه، 
به میزان اعتبار استفاده شده از یارانه ماه بعد خانوار کسر و مابقی به صورت 
نقدی، در موعد مقرر واریز یارانه به حســاب سرپرســت خانوار واریز خواهد 
شــد.خانوارهایی که یارانه دریافت می کنند جهت مشــاهده میزان اعتبار، 
لیســت کالاها و فروشــگاه های مشمول طرح ملّی کالابرگ الکترونیک، با 
تلفن همراه سرپرســت خانوار، کد دستوری #28*۷88* را شماره گیری 

کرده و یا به درگاه اینترنتی shoma.sfara.ir مراجعه نمایند.

گفتنی اســت در حال حاضر فروشــگاه های زنجیره ای رفاه، افق کوروش، 
دیلی مارکت، جانبو و برخی فروشــگاه های خُرد که مجهز به بارکدخوان 
شــده اند، به این ســامانه متصل و پذیرای هموطنان عزیز در سراسر کشور 
هستند.ســایر فروشگاه های زنجیره ای نیز بنا به درخواست خود می توانند 
به این ســامانه متصل شــوند؛ همچنین فروشگاه های خُرد جهت اتصال به 
 طــرح ملـّـی کالابرگ الکترونیک می توانند با مراجعــه به درگاه اینترنتی
shoma.sfara.ir و نصب برنامه کاربردی شــما در قســمت پنل فروشنده 

اطاعات و موقعیت جغرافیایی خود را ثبت کنند.

اطلاعیه مهم وزارت رفاه؛

ح ملی کالابرگ الکترونیک اجرای سراسری طر

چهره ها  

گزارش روزگار از  عامل شکاف دستمزد و معیشت کارگران

 مبنای تعیین دستمزد واقعیت تورمی 
کم برجامعه باشد حا

  مریم بهنام راد/ گروه اقتصاد
هر سال در بهمن ماه کمیته دستمزد شورای عالی 
کار، هزینه سبد معیشت کارگران را پس از بحث 
و بررســی کارشناســی تعیین و اعام می کرد، اما 
امســال با وجود برگزاری جلسات متعدد تاکنون 
نتیجه ای حاصل نشده است.پنج شنبه ۱۱ اسفند 
ماه ســال جاری بود که اولین جلسه شورای عالی 
کاربا هدف تعیین هزینه سبد معیشت و در نهایت 
دستمزد ۱۴۰2 کارگری برگزار شد که بدون اعام 

هرگونه عدد و رقم در این رابطه به پایان رسید.

دولت به حداقل حقوق ۱۴.۵ میلیون تومان 
قانع می شود؟

در واقع به نتیجه نرســیدن تعیین هزینه ســبد 
معیشت کارگران عامل اصلی عدم تعیین دستمزد 
کارگران در ۱۴۰2 شد و باور اینکه کارگر نمی تواند 
در برابر تورم ایســتادگی کنــد برای عده ای غیر 

ممکن است.
در همیــن رابطه حســن صادقی، رئیس اتحادیه 
پیشکســوتان جامعــه کارگری گفت: روســای 
اتحادیه های کارگری هیچ گاه بحثی برای افزایش 
دســتمزد نداشــته اند، اما همه بر این نظرند که 
هر آنچه که بر دســتمزد ها افزوده می شــود تنها 
در راســتای حفظ قدرت خرید این جمعیت برای 

گذراندن زندگی است.
صادقــی ادامه داد: تقویت طبقــه کارگر در برابر 
تورم افسار گسیخته ضروری است و انتظار می رود 
قدرت خرید کارگران یا حفظ شــود و یا به آن ها 

برگردد.
بــه گفته رئیــس اتحادیه پیشکســوتان جامعه 
کارگــری، هزینه ســبد خرید کارگری در کمیته 
کارگری تعیین شــده که خود آقایان وزارت کار 
هــم در جمــع آوری میزان هزینه ســبد نقش و 

سهم داشته اند.

وی تصریح کرد: ســبد خرید حداقل حقوق است؛ 
یعنی کارگری که می خواهد در سال ۱۴۰2 حقوق 
دریافت کند جمع دریافتی هر ماه آن بر اســاس 
تعیین نرخ سبد خرید اعامی از سوی وزارت کار 
۱۴ میلیون و ۵۰۰، اما تعیین سبد خرید اعامی 
از سوی نماینده کارگری ۱۵ میلیون و ۵۰۰ هزار 

تومان است.
این فعال کارگری با اشــاره به اینکه ماک تعیین 
دستمزد ها در سال ۱۴۰2 باید سبد خرید کارگری 
با نرخ ۱۵ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان باشد، گفت: 
اگر مبنای تعیین دستمزد به غیر از واقعیت تورمی 
حاکم برجامعه باشد، نشان می دهد که دولت قصد 
فریــز کردن قیمت هــا به صورت صوری را دارد تا 
بتواند به ظن خود تورم را پایین نشان دهد. صادقی 
تأکید کرد: دولت باید در تعیین دستمزد و قدرت 
خرید طبقه کارگر بی طرف باشــد، اما چون خود 
دولت عامل تورم در اقتصاد کشور است به همین 
دلیل بیشترین دخل و تصرف و گریز از واقعیت ها 
را خــود رقــم می زند و عامل اصلی بی ثباتی ها در 

اقتصاد کشور است.

هجمه ها علیه میزان هزینه سبد خرید کارگران
بــه گفته رئیس اتحادیه پیشکســوتان جامعه 
کارگــری، هجمه ســازی علیه ســبد خرید و 
دســتمزد کارگــران، بهانه ای مناســبی برای 
سرپوش گذاشتن دولت بر روی تمام اشتباهات 
عمــدی خود در اقتصاد کشــور اســت.صادقی 
تأکید کرد: در حالی که ســال گذشــته در زمان 
تعیین میزان افزایش حقوق، بســیاری، از روش 
انتخابی دولت بــرای افزایش حقوق کارمندان 
انتقــاد کردنــد و آن را فاکتــوری برای افزایش 
میزان تورم تلقی کردند؛ مشخص شد که عامل 
اصلی شکاف دستمزد و معیشت کارگران، خود 

دولت است.

گهیمناقصهعمومی گهیمناقصهعمومیآ آ

روابطعمومیشرکتبرقمنطقهایآذربایجان

 نوبت دوم

شــرکت بــرق منطقــه ای آذربایجــان در نظــر دارد خریــد ٤٤ دســتگاه فیــدر 20 کیلوولــت بصــورت 
دو مرحلــه ای بــا ارزیابــی کیفــی را از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بشــماره 

فراخــوان 200100111900010٤ بــه آدرس الکترونیکــی www .setadiran. ir برگــزار نمایــد.
کار : 13,000,000,000 ریــال بحــروف )ســیزده  مبلــغ تضمیــن شــرکت در فراینــد ارجــاع 
بشــماره  ســیبا  بحســاب  نقــدی  واریــز  یــا  و  بانکــی  ضمانتنامــه  بصــورت  ریــال(  میلیــارد 
IR 03010000٤00110٦٤٠٦٣٧٦١٩٠ نــزد بانــک مرکــزی جمهــوری اســلامی ایــران بنام شــرکت 

بــرق منطقــه ای آذربایجــان
بهای فروش اسناد : 200,000 ریال ) دویست هزار ریال(

جدول زمانی انجام مناقصه 

ع فروش اسناد  خ ۱۴0۱/۱۲/۲0 شرو از ساعت ۸ مور
خ ۱۴0۱/۱۲/۲۴ مهلت دریافت اسناد  تا ساعت ۱9 مور

خ ۱۴0۲/۱/۲۱ مهلت بارگذاری پیشنهادات در سامانه ستاد  تا ساعت 9/۳0 مور
کات  گشایی پا خ ۱۴0۲/۱/۲۱ باز ساعت ۱0 مور

جهــت اطلاعــات تمــاس ســامانه ســتاد جهــت انجــام مراحــل عضویــت در ســامانه مرکــز 
 ٤١٩٣٤-٠٢١ تمــاس 

جهــت اخــذ اطلاعــات بیشــتر بــه ســایتهای زیــر مراجعــه و یا بــا شــماره تلفــن ٣١٠٧٣٢٣٠-٠٤١ 
تمــاس حاصــل فرمایند.

www.setadiran.ir ،  www.tavanir.org.ir،   www.lets.mporg.ir ، www.azrec.co.ir
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نفت و انرژی کوتاه از انرژی4

بین الملل

نشست مشترک شرکت های 
نفت و گاز ایران و روسیه 

برگزار شد
نشســت مشترک شــرکت های نفت و 
گاز ایران و روسیه با حضور نمایندگانی 
از انجمــن شــرکت های صادرات محور 
بــرق و انرژی روس وابســته به وزارت 
انرژی روســیه و بعضی از شــرکت های 
دانش بنیــان ایرانی بــه میزبانی پارک 
نــوآوری و فنــاوری نفــت و گاز برگزار 
شد.محمداســماعیل کفایتــی، رئیس 
پــارک نــوآوری و فناوری نفت و گاز در 
این نشســت گفت: ایران دوران تحریم 
زیادی را ســپری کرده اما تا حد زیادی 
از کشــورهای غربی بی نیاز شده است.

وی افــزود: روزی بود که شــرکت هایی 
ماننــد توتال و شــل در ایران محوریت 
داشــتند، اما اکنون ما مســتقل از آنها 
صنعت نفت کشــور را حفظ کردیم و با 
چندهزار شرکت نفتی ایرانی این صنعت 
را اداره می کنیم.رئیــس پارک نوآوری 
و فنــاوری نفــت و گاز با بیــان اینکه تا 
8۵ درصــد نیازهای صنعت نفت ایران 
داخلی سازی شــده است، تصریح کرد: 
در بعضی موارد هم داخلی ســازی انجام 
نشــده و می توانیــم تبــادلات خوبی با 
کشــورهایی مانند روسیه داشته باشیم 
که نقشــه راهی برای آن در وزارت نفت 
ایران تدوین شــده است.کفایتی ادامه 
داد: پارک فناوری و نوآوری صنعت نفت 
و گاز نوپا و در حال جذب شــرکت های 
دانش بنیــان و فناور اســت و بنا داریم 
در تحــولات بین المللــی در موضوعات 
فناوری و خدمات مهندسی به جد ورود 
کنیم.وی اعــام کرد که ایران به دنبال 
برپایی نمایشگاهی با حضور شرکت های 
نفتی و گازی توانمند دو کشور است.برزو 
قنبری عدیو، مدیر پشــتیبانی ساخت و 
تأمیــن کالای شــرکت ملی نفت ایران 
نیــز در ســخنانی با تأکیــد بر ضرورت 
همکاری های دو کشــور ایران و روسیه، 
گفت: شرکت ملی نفت ایران ظرفیت و 
توانمندی های خوبی دارد که می تواند با 
شرکت های بین المللی کشورهای دیگر 
به اشــتراک بگذارد.وی افزود: ایران در 
بعضی از زمینه های ســاخت تجهیزات 
و توســعه فناوری پیشرفت های خوبی 
داشــته اســت و در برخی مــوارد، نیاز 
بــه اســتفاده از فناوری هــای روزآمد 

کشورهای دیگری مانند روسیه دارد.

 سبقت خورشیدی 
از همه منابع انرژی

بیش از یک دهه قبل، خورشــیدی در 
رقابــت انــرژی جهانی، یک بازنده بود و 
بیــن منابع بزرگ تولیــد نیرو، با کمتر 
از یــک درصــد، کمتریــن ســهم را از 
نظر ظرفیت تولید داشــت.اما وضعیت 
خورشیدی تغییر کرده است؛ طبق پیش 
بینی آژانس بین المللی انرژی، ظرفیت 
فوتوولتائیک خورشیدی از ظرفیت برق 
آبی در ســال آینده جلو خواهد زد و تا 
ســه سال دیگر، از تولید نیروی گازسوز 
ســبقت خواهد گرفت و تا چهار ســال 
آینده، زغال ســنگ را پشت سر خواهد 
گذاشــت و بزرگتریــن ســهم ظرفیت 
نیــرو را در میــان منابع بــزرگ تولید 
نیــرو خواهد داشــت.اکنون که جنگ 
اوکرایــن، نگرانی های امنیت انرژی را به 
دغدغه اصلی تبدیل کرده است، توسعه 
خورشیدی سرعت می گیرد و پیش بینی 
می شود در پنج سال آینده، رکورد بالایی 
نصب شــود.هیمی بهار، تحلیلگر ارشد 
بازرهای انرژی تجدیدپذیر و سیاست در 
آژانس بین المللی انرژی می گوید: رونق 
وجود دارد. رشــد سریعتری وجود دارد. 
خورشیدی تقریبا ۶۰ درصد از تاسیسات 
نیــروی جدیدی خواهــد بود که ظرف 
مدت پنج ســال آینده ســاخته خواهد 
شد.اگرچه ماهیت متناوب خورشیدی، 
به معنای آن اســت که خورشیدی فورا 
برق بیشتری نسبت به زغال سنگ یا گاز 
تولید نخواهد کرد و ممکن اســت فعال 
و غیرفعال شود و فعالیت آن به وضعیت 
آب و هوا بستگی دارد، گستردگی رشد 
نصب خورشیدی منعکس کننده تغییر 
یکباره در تولید برق است.کاهش سریع 
هزینه ها، عامل اصلی توسعه خورشیدی 
در ســال های اخیر بوده اســت. به گفته 
مشــاوران مالی لازارد، میانگین هزینه 
ســاخت و اداره بدون یارانه خورشیدی 
در ابعاد نیروگاه در سال 2۰2۱، تنها 3۶ 
دلار به ازای هر مگاوات ســاعت بود که 
کمتر از ۹۰ درصد از سال 2۰۰۹ است. 

بررسی لایحه بودجه 1402 در مجلس؛

قبوض آب، برق و گاز خانوارهای 
تحت پوشش نهادهای حمایتی 

رایگان شد
 نمایندگان در نوبت صبح جلســه علنی مجلس و 
در ادامه رســیدگی به بخش هزینه ای لایحه بودجه 
۱۴۰2، با بندهای الحاقی )۱(، )2( و )3( تبصره ۱۵ 
ماده واحده این لایحه موافقت کردند.طبق بند الحاقی 
)۱(، وزارت نیرو مکلف است نسبت به سیاستگذاری و 
نظارت بر توسعه تبادلات انرژی با کشورهای همجوار 
و پیاده ســازی تفاهم نامه های متبادله با همسایگان 
درخصوص آبهای مشــترک، برنامه ریزی و کاهش 
خسارتهای ناشی از تداوم خشکسالی های متوالی، 
بکارگیــری فن آوری های نویــن آب و برق و پیاده 
سازی حکمرانی آب و برق اقدام نماید. برای اجرای 
این تکالیف کلیه شرکت های زیرمجموعه مکلفند 
با اعام وزیر نیرو ســالیانه تا ۷ درصد از درآمدهای 
وصولی خود)عملیاتی و غیرعملیاتی( را به حســاب 
درآمد اختصاصی وزارت نیرو که به همین منظور نزد 
خزانه داری کل کشــور ایجاد می شود واریز نمایند. 
۱۰۰ درصد منابع واریزی بابت هزینه های یاد شده 
مصرف می شود.براساس بند الحاقی)2( تبصره ۱۵ 
مــاده واحده این لایحه؛  براســاس مــاده )۴( قانون 
مجازات اســتفاده کنندگان غیرمجــاز از آب، برق، 
تلفــن، فاضــاب و گاز مصوب ۱۰ خردادماه ۱3۹۶ 
دســتگاه های مسؤول موضوع این قانون می توانند، 
در ســال ۱۴۰2 نســبت به برقراری انشــعاب های 
غیردائــم خدمات عمومی موضوع این قانون مطابق 
با تعرفه مربوط در محدوده شــهرها و روســتاها، تا 
تعییــن تکلیف قانونی از ســوی مراجع ذی صاح، 
اقدام نمایند.همچنین در بند الحاقی )3( تبصره ۱۵ 
ماده واحده لایحه بودجه آمده است: در سال ۱۴۰2 
وزارتخانه های نفت و نیرو موظفند تعرفه آب، برق و 
گاز مشترکین خانوارهای کشور را به گونه ای اصاح 
نمایند که با رعایت مناطق جغرافیایی کشور، تعرفه 
مشترکین تا سقف الگوی مصرف خانوارهای تحت 
پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان 
بهزیســتی کشور برابر صفر، مشــترکین تا الگوی 
مصرف به صورت یارانه ای، مشترکین پرمصرف بالاتر 
از الگوی مصرف به صورت غیریارانه ای و براســاس 
الگوی افزایش پلکانی)آی.بی.تی( تعیین شود. تعرفه 
به نرخ صفر آب خانوارهای مذکور براساس بعُد خانوار 
محاســبه می شود.میزان افزایش تعرفه مشترکین 
پرمصــرف بالاتــر از الگوی مصــرف باید حداقل به 
اندازه ای تعیین شود که بارمالی رایگان کردن تعرفه 
مشترکین کم مصرف را جبران نماید و نیاز به تأمین 
منابع جدید نداشته باشد. آئین نامه اجرائی این بند 
به پیشنهاد مشترک وزارتخانه های نفت و نیرو تهیه 
می شــود و ظرف یک ماه پس از اباغ این قانون به 
تصویب هیأت وزیران می رسد.وزارتخانه های نفت و 
نیرو مکلفند گزارش عملکرد این بند را هر سه ماه یکبار 
به کمیسیون های انرژی و اجتماعی مجلس شورای 
اسامی ارائه نمایند.نمایندگان همچنین با اصاح بند 
الحاقی)۴( تبصره )۱۶( موافقت کردند که بر اساس 
آن، وزارت نیرو مکلف است ۵۰ درصد از درآمدهای 
حاصل از اصاح بهای برق صنایع در شــهرک ها و 
نواحــی صنعتی موضوع ماده )3( قانون مانع زدایی 
از توســعه صنعت برق را در اجرای ماده )8۱( قانون 
الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت )2( برای تامین برق و نوســازی شــبکه 
انتقال برق شهرک ها و نواحی صنعتی هزینه نماید .

 بر اساس یافته های یکی از پژوهش های کلیدی 
در صنعت نیروگاهی؛

ایران ظرفیت راه اندازی نیروگاه  های 
دودکش خورشیدی را دارد

محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر موفق شدند طی 
پژوهشی نشــان دهند که ایران ظرفیت راه اندازی 
نیروگاه  های دودکش خورشــیدی را دارد.محسن 
رحیمی لرکی، محقق دانشگاه صنعتی امیرکبیر و 
مجری طرح »تحلیل دینامیک سیالات محاسباتی 
)CFD( و بهبــود عملکرد نیــروگاه بزرگ مقیاس 
دودکش خورشــیدی با پیکربندی شیبدار« گفت: 
با توجه به پتانسیل بالقوه کشور ما در بهره بردن از 
انرژی خورشیدی، ایجاد بستر مناسب جهت تولید 
محصــولات از فناوری انرژی خورشــیدی ضروری 
است.محقق دانشــگاه صنعتی امیرکبیر گفت: در 
آینده نزدیک آب و انرژی، محصولات خورشــیدی 
به عنوان سرمایه های کلیدی به شمار می روند که در 
حال حاضر سامانه های فتوولتائیک در دنیا به بلوغ 
رســیده و بطور گســترده مورد استفاده قرار گرفته 
اســت.وی ادامه داد: نیروگاه دودکش خورشیدی 
یکــی از فناوری های نســبتا جدید و در عین حال 
کارآمد انرژی خورشــیدی است که با وجود برخی 
از محدودیت هــا نظیر بازده پایین تبدیل انرژی، به 
دلیل ســادگی ساختار و عملکرد، هزینه نسبتا کم 
ساخت و بهره برداری، ماحظات تعمیر و نگهداری 
و عمــرکاری به عنــوان یکی از گزینه های مطرح و 
رقابت پذیــر برای تولید تــوان الکتریکی از انرژی 
خورشیدی در مناطق بیابانی و نیمه بیابانی مطرح 
اســت.به گفته وی، هدف اصلی این پروژه ارزیابی 
عملکرد نیروگاه دودکش خورشــیدی تحت تاثیر 

عوامل محیطی نظیر باد و تابش است.
رحیمــی اظهــار کــرد: بدون شــک در ایــران با 
شناســایی مناطق مســتعد و مناسب برای احداث 
چنیــن نیروگاه  هایی می  توان گام مهمی در جهت 
فناوری  های خورشــیدی و در نتیجه تأمین انرژی 
ارزان و باثبات و همچنین کاهش مشکل روزافزون 

آلودگی هوا برداشت.

یــک کارشــناس حوزه انرژی گفــت: احداث خط 
لولــه در آب هــای کم عمق منوط بــه بهبود روابط 
ما با کشــورهای منطقه اســت و برای اینکه امکان 
لوله گذاری در آب های عمیق را نیز داشته باشیم باید 
تحریم ها لغو شود تا بتوانیم برای جذب شرکت هایی 
کــه امکان لوله گــذاری در آب های عمیق را دارند، 
اقــدام کنیم.مرتضی بهروزی فــر ، درباره همکاری 
نفتی و گازی ایران و عمان اظهار داشــت: همکاری 
ایــران و عمــان به ۵ تا ۶ دهــه قبل زمانی که ایران 
در عملیــات ظفــار مداخله کرد و شــاه عمان را از 
ســقوط و اینکه در دامن کمونیســت بیفتد؛ نجات 
داد. ولی مســئله اینکه اکنون باتوجه به شــرایطی 
که عمان دارد و هم اینکه کشــوری اســت که در 
حاشیه جنوب خلیج فارس است و تولیدکننده نفت 
و گاز هم محسوب می شود، ایران می تواند ارتباطات 
خود را با این کشــور توســعه دهد.وی افزود: عمان 
کشــوری است که دارای پلنت های تولید ال ان جی 
اســت و با توجه به اینکه مصرف داخلی این کشــور 
اضافه شــده و از آن ســو تولید هم کم شده بخشی 
از ظرفیت تولید ال ان جی این کشــور معطل مانده 
است. ایران چنانچه بتواند مسئله انتقال گاز به این 
کشــور را حل کند؛ می تواند از ظرفیت معطل این 
کشور در حوزه ال ان جی استفاده و گاز خود را تبدیل 
بــه ال ان جی و وارد بازار بین المللی کند، همچنین 
می توانــد تجربــه خوبی برای ایران باشــد تا قبل از 
اینکه شرایط فراهم شود و بتواند پلنت های ال ان جی 
را داخل کشــور بســازد، در زمینه نحوه بازاریابی و 
تجارت گاز طبیعی مایع شده در بازارهای بین المللی 
تجربــه بدســت بیاورد. زیرا هنــوز ما در این زمینه 
تجربــه ای نداریم و این می توانــد یک زمینه برای 
توسعه همکاری دو کشور باشد.این کارشناس حوزه 
انرژی تصریح کرد: مسئله ای که در زمینه همکاری 

ایران و عمان در حوزه نفت و گاز مطرح است اینکه 
خط لوله انتقال گاز ایران و عمان سال هاست که به 
خاطر پاره ای مشــکات و مهم ترین آن هم تحریم؛ 
هنوز نتوانســته به جمع بندی رسیده و نهایی شود.

وی ادامه داد: در دولت آقای روحانی به شدت دنبال 
این بودیم که بتوانیم به عمان گاز منتقل کنیم تا هم 
بخشی از نیازهای داخلی این کشور را پوشش دهد 
و هم اینکه از ظرفیت معطل ال ان جی این کشــور 
برای صادرات گاز استفاده کنیم. انتقال گاز ایران به 
عمان دو مسیر بیشتر ندارد یا باید از مسیرهای کم 
عمق عبور می کرد که ایران تکنولوژی و دانش فنی 

لوله گذاری در آب های کم عمق را دارد اما متاسفانه 
لولــه باید از حریــم دریایی امارات گذر می کرد که 
باتوجه به مشــکاتی که ایران و امارات در مســئله 
یمن و همچنین مشــکات سیاســی که دو کشور 
دارند، موفق نشدیم این خط را اجرا کنیم.بهروزی فر 
تاکید کرد: احداث خط لوله از آب های عمیق هم که 
به عمان منتهی شــود در عمق ۹۰۰ متری اســت و 
تعداد شرکت هایی که می توانند این خط را احداث 
کنند از تعداد انگشتان دست بیشتر نیست و محدود 
هستند، ضمن اینکه همه این شرکت ها نیز اروپایی 
و امریکایی هســتند و با توجــه به تحریم ها امکان 

همکاری با این کشــورها بــرای احداث خط لوله و 
انتقــال گاز ایــران به عمان را نداشــته ایم، یعنی تا 
زمانی که تحریم ادامه دارد هر قدر هم توافق کرده 
و قرارداد منعقد کنیم راه به جایی نمی بریم. تعامل 
با دیگر کشــورها مخصوصا کشورهای منطقه خوب 
اســت اما در نظر داشــته باشــیم حتی اگر قرارداد 
منعقــد کنیم احداث خط لوله در آب های کم عمق 
منوط به بهبود روابط ما با کشــورهای منطقه است 
و بــرای اینکــه امکان لوله گذاری در آبهای عمیق را 
نیز داشــته باشــیم باید تحریم ها لغو شود تا بتوانیم 
برای جذب شــرکت هایی که امکان لوله گذاری در 
آب هــای عمیق را دارند، اقــدام کنیم.صادرات گاز 
به عمان در ســال های ابتدایی دهه 8۰ شمســی در 
دستور کار قرار گرفت و نخستین تفاهم نامه آن در 
اسفند 83 بین وزیران نفت ایران و عمان امضا شد. 
طبق این تفاهم نامه قرار بود ایران از ســال 2۰۰8 
میــادی صادرات گاز به عمان را با 3۰ میلیون متر 
مکعب در روز آغاز کرده و این رقم را تا سال 2۰۱2 
میادی به رقم ۷۰ میلیون مترمکعب در روز افزایش 
دهد.همچنین براساس توافق سال 2۰۱3 میان دو 
کشــور، قرار شــد برای ۱۵ سال روزانه 28 میلیون 
مترمکعب گاز ایران از طریق یک خط لوله از بستر 
خلیج فارس به عمان صادر شود. در صورتی که ایران 
بتواند به این کشور صادرات گاز داشته باشد در واقع 
ســهم مهمی در بازار جهانی صادرات انرژی بدست 
آورده و ضمــن اینکــه در حوزه پلنت های ال ان جی 
به تجارب ارزشــمندی دست یابد.در همین ارتباط 
و در ســفر وزیر نفت به کشــور عمان عنوان شده که 
با نهایی شدن مذاکرات بین دو کشور شاهد افزایش 
صادرات محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی 
به این کشــور با توجه به ظرفیت موجود در کشــور 

خواهیم بود.

خبر ویژه

مدیریت سامانه کارت سوخت گفت: اکنون هیچ گونه مشکلی در خصوص رفع 
خرابی و تامین قطعات دســتگاه های جایگاه ســوخت نداریم.صادقی مدیریت 
ســامانه هوشــمند سوخت شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی درباره آخرین 
خرابی کارتخوان های ســامانه هوشمند ســوخت، گفت: اکنون کارتخوان های 
مربوط به ســامانه هوشــمند سوخت در ســطح جایگاه ها، صرفاً توسط شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی تامین و پشــتیبانی می شــوند.به گفته او، خرابی 
کارتخوان های ســامانه هوشــمند ســوخت، موضوعی معمول بوده و با توجه به 
میزان اســتفاده، آب و هوا و ســایر عوامل عملیاتی کاهش یا افزایش می یابد، اما 
علی رغم شرایط ویژه کرونایی و مشکات تامین قطعات این دستگاه ها، فرآیند 

تعمیرات آنها به طور مســتمر انجام می شــود.مدیریت ســامانه هوشمند کارت 
سوخت گفت:در ماه های گذشته یکی از عوامل ایجاد صف های طولانی در مقابل 
جایگاه های ســوخت، خرابی کارتخوان های ســوخت بود که از اوایل سال قبل با 
معضل خرابی های مکرر کارتخوان های سوخت مواجه بودیم که در برخی ماه ها 
بیش از حد بوده اســت.صادقی گفت: اکنون کل خرابی کارتخوان های کشــور 
نسبت به کل نازل فعال زیر ۵ درصد است، به طوریکه نرم استاندارد ۱۰ درصد 
است.او گفت: طبق برنامه ریزی های انجام شده درنوروز تمامی کارتخوان های 
جایگاه های کشــور فعال اســت و در صورت خرابی تعمیرگاه های فعال حضور 

دارند و در اسرع وقت نسبت به رفع خرابی ها اقدام می کند.

مدیریت سامانه کارت سوخت:

کنش های بانکی جایگاه داران برطرف شد مشکل محدودیت در ترا

با موافقت نمایندگان صورت گرفت؛

مجوز مجلس برای احداث نیروگاه اتمی تولید برق
 نمایندگان مجلس شورای اسامی در جلسه علنی صبح دیروز مجلس 
شــورای اســامی و در جریان بررســی بخش هزینه ای لایحه بودجه 
۱۴۰2، بند )ج( تبصره ۱۵ را به تصویب رساندند که بر اساس آن، خرید 
برق از نیروگاه اتمی بوشهر بر اساس هزینه تمام شده حسابرسی شده 
صورت می گیرد.بر اساس بند )ز( تبصره ۱۵، شرکت های تولید نیروی 
برق حرارتی دولتی و شــرکتهای برق منطقه ای مکلفند منابع تعیین 
شــده در بودجه مصوب ســالانه خود را پس از گردش خزانه به ترتیب 
به شــرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق حرارتی و شــرکت توانیر 
بابت رد دیون و یا سرمایه گذاری )احداث( در توسعه نیروگاه حرارتی 
و توســعه شــبکه دولتی برق کشور به منظور افزایش بازدهی پرداخت 

کنند.۱- در راستای کاهش ناترازی تولید و مصرف حامل های انرژی، 
الگوی مصرف بهینه گاز و برق برای اقلیم های مختلف کشــور دو ماه 
پس از اباغ این قانون، توسط وزارتخانه های نفت، نیرو، سازمان برنامه 
و بودجه کشور و سازمان ملی استاندارد ایران تهیه و به تصویب هیأت 
وزیران می رســد.2- شــرکت ملی گاز ایران و شرکت توانیر موظفند از 
طریق بخش غیردولتی  نســبت به هوشمندســازی مصرف، برقراری 
ارتباط و شناســایی و وصول مطالبات مشــترکان با اولویت مشترکان 
عمده پرمصرف و همچنین نصب شمارشــگر )کنتور( های هوشــمند 
اقدام و هزینه مربوط را به صورت اقساطی از مشترکین دریافت نمایند.
همچنین بر اســاس بند )ه( تبصره ۱۵، به دولت اجازه داده می شــود 

از طریق ســازمان انرژی اتمی ایران نســبت به احداث ده هزار مگاوات 
نیروگاه اتمی تولید برق از طریق مشــارکت با ســازندگان بین المللی 
و صنایــع داخلــی اقدام نماید. تأمین مالی طرح های نیروگاههای برق 
اتمی با استفاده از الگوی سرمایه گذاری خارجی، تأمین مالی خارجی 
)فاینانس( و داخلی، منابع عمومی و تملک دارایی های سرمایه ای انجام 
می شود. بر اساس بند )و( تبصره ۱۵، نقل و انتقال اموال و دارایی ها از 
شرکت های توزیع نیروی برق به شرکت مادر تخصصی توانیر و بالعکس 
از ســال ۱3۹۶ به بعد، مشــروط به ثبت اطاعات اموال غیرمنقول 
شــرکتهای مذکور در ســامانه سادا ، از پرداخت هرگونه مالیات و سود 

سهام ابرازی معاف می باشد.

رئیس انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت ایران:

 همسایگان در حال بلعیدن 
میادین مشترک هستند

 احســان ثقفــی، رئیس انجمن ســازندگان 
تجهیــزات صنعــت نفت ایــران در خصوص 
وضعیــت تجهیزات نفت در ایــران بیان کرد: 
توانایــی ســاخت بالغ بــر هشــتاد درصد از 
تجهیــزات صنعت نفت، در داخل وجود دارد و 
حدود هفتاد درصد این تجهیزات، تســت شده 
و جــواب گرفته اند و در حال حاضر، در خطوط 
نفت و گاز و پتروشــیمی، مورد اســتفاده قرار 
گرفته انــد. توانایی آن پانزده درصد باقی مانده 
نیــز در داخل وجود دارد اما هنوز یا ســفارش 
نیســت یا به شــکل آزمایشگاهی ساخته شده 
و هنوز در خط تولید قرار نگرفته اســت.ثقفی  
گفت: من بارها و بارها روی این موضوع تأکید 
کــردم که نباید بــه تحریم ها، صفر و یکی نگاه 
کنیم؛ بلکه این نگاه باید صفر و یک باشد.او ادامه 
داد: تحریم ها از یک منظر برای صنعتگران مفید 
بوده چون متقاضیان و مصرف کنندگان، اجباراً 
به ســازنده ی داخلی مراجعه کرده اند. از سوی 
دیگر، ســازنده ی داخلی خودش را مقید کرده 
که آنچه مورد نیاز مصرف کننده است را بسازد 
و ایــن باعث ارتقــای دانش و محصول کیفیت 

شــده است.رئیس انجمن سازندگان تجهیزات 
صنعــت نفت با اشــاره به روی منفی تحریم ها 
نیز بیان کرد: آنچه اشــاره کردم، بخش مثبت 
تحریم ها بوده که به گونه ای یک توفیق اجباری 
محسوب می شود اما طرف منفی تحریم ها نیز 
باعث شده با توجه به پر هزینه  بودن، طرح های 
توســعه  متوقف شوند. در حال حاضر تولیدات 
ما به دلیل اینکه به تکنولوژی برتر دسترســی 
نداریم، کم و محدود است.ثقفی افزود: آنجایی 
که تحریم، نقش بسیار خطرناکی ایفا می کند، 
در حوزه های مشــترک است؛ همسایگان ما در 
حال بلعیدن میادین مشترک هستند در حالی 
کــه ما آرام آرام پیــش می رویم.رئیس انجمن 
ســازندگان تجهیزات صنعت نفت در خصوص 
ارتبــاط ایران با چیــن  اضافه کرد: صنعتگر و 
ســازنده ی داخلی که در این سال ها در میدان 
جنگ اقتصادی ایستاده بود نباید فراموش شود 
و اگر قرار است ۴۰۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
صورت بگیرد، قطعاً صنعتگر و سازنده ی داخلی 
باید از جزئیات آن آگاه باشد در حالی که پیمان 

ما با چین هنوز برای من مبهم است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس عنوان کرد:

 ضرورت ایجاد فرهنگ مصرف 
گاز در رفع ناترازی 

عضو کمیســیون انرژی مجلس راه اندازی فاز 
۱۴ پــارس جنوبی را به عنوان ایرانی ترین فاز 
پــارس جنوبی؛ به معنای تحقق اقتدار و غرور 
ملی دانست و گفت: بیش از 8۰ درصد تجهیزات 
مورد اســتفاده در صنعــت نفت، تولید داخل 
است.حســین حســین زاده با تاکید بر اینکه 
ســاخت داخل و به کارگیری دانش بومی در 
صنعت نفت از اهمیت بالایی برخوردار اســت، 
راه انــدازی فــاز ۱۴ پارس جنوبی را عاملی در 
تحقق بهره مندی از داشــته ها دانست و گفت: 
اینکه این فاز تماماً با تجهیزات و دانش ایرانی 
ساخته شده است، موجی از غرور ملی و اقتدار 
را ایجاد کرده است.نماینده مردم لارستان در 
مجلس ادامه داد: امروزه شاهدیم که در فضای 
بیــن المللی، دشــمنان در صددند تا به طرق 
مختلف، جلوی پیشــرفت و توســعه انرژی در 
کشــور را بگیرند. در ایــن بین، افتتاح این فاز 
گام بلندی در مســیر خنثی ســازی تحریم ها 
بوده است.مســئول کمیته نفت کمیســیون 
انــرژی مجلس در ادامه با بیان اینکه باید نگاه 
عمیق تر و کاربردی تری به بحث دانش بنیان ها 

و ظرفیت های پژوهشی در کشور داشت، گفت: 
راه اندازی فاز ۱۱، نشان از تحقق این اصل در 
صنعت نفت و شــرکت ملی نفت ایران اســت.

وی تاکید کرد: مجلس شــورای اســامی در 
کنــار مدیریــت صنعت نفت آماده اســت تا 
بــه صورت تمام قــد از طرح های این صنعت 
بنیادین حمایت کند.وی گفت رضایت پرسنلی 
و وحدت و همدلی در مجموعه صنعت نفت از 
اهمیت بالایی برخوردار است و با وجود اتفاقات 
خوبی که در خصوص ماده ۱۰ یا دیگر اقدامات 
حمایتی از کارکنان صنعت نفت انجام شــده 
اســت، باز هم در خصوص کارکنان قراردادی 
و پیمانــکاران نیازمنــد اصاحات دیگری در 
پرداخــت هستیم.حســین زاده اضافــه کرد: 
اهمیــت ایــن موضوع به ویژه با توجه به درهم 
تنیدگی بودجه و اقتصاد نفتی در کشــورمان 
حائز اهمیت اســت.وی افزود: در سال ۱۴۰2، 
بیش از ۶۷ درصد بودجه کشور وابسته به نفت 
و فرآورده های نفتی است که رقم بسیار بزرگی 
اســت و مسئولیت بالایی برای مدیران صنعت 

نفت کشورمان ایجاد می کند.

ظرفیت های معطل ال ان جی در انتظار رسیدگی هستند

ایران گاز میزبانیعماناز
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55بانک و بیمه
ح های  حمایت بانک سپه از طر
پژوهشی نخبگان و دانشجویان 
مقطع کارشناسی ارشد و دکتری

 دانشــجویان و دانــش 
کارشناســی  آموختگان 
ارشد و دکتری در صورت 
هــای  طــرح  اجــرای 
پژوهشی در بانک سپه می 
تواننــد از امتیاز طرح هــای جایگزین خدمت 
نخبگان و کسر خدمت سربازی برخوردار شوند.
دانشــجویان و دانش آموختگان مقاطع تحصیلی 
کارشناسی ارشد و دکتری در رشته های تحصیلی 
مدیریت )گرایش های مالی، بازرگانی، کسب و کار 
و …(، اقتصاد، مهندسی صنایع، فناوری اطاعات 
و کامپیوتر می توانند با اجرای طرح های پژوهشی 
مــورد نظر بانک ســپه از مزایــای طرح جایگزین 
خدمت نخبگان و کسر خدمت سربازی بهره مند 
شــوند. متقاضیان واجد شرایط می بایست سوابق 
تحصیلی و دانشــگاهی خود را به آدرس پســت 
الکترونیک research@ebanksepah.ir ارسال 

و درخواست خود را ثبت نمایند.

قرارداد خودمالکی بیش از ۶9 هزار 
واحد در بانک مسکن منعقد شد

 سیدمحسن فاضلیان عضو 
هیات مدیره بانک مسکن 
از انعقاد قرارداد خودمالکی 
۶۹ هــزار و ۵8۱ واحد به 
مبلــغ 23 هــزار و ۷88 
میلیاردتومان خبر داد. سیدمحســن فاضلیان 
عضــو هیات مدیره بانک مســکن در گفت وگو 
باپایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، روند ارایه 
تسهیات خودمالکی طرح نهضت ملی مسکن، 
قراردادهــای منعقــد شــده و همچنین میزان 
واریزی به حساب سازندگان را اعام کرد و گفت: 
از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مسکن تاکنون 
قرارداد خودمالکی ۶۹ هزار و ۵8۱ واحد به مبلغ 
23 هزار و ۷88 میلیاردتومان منعقد شده است. 
عضو هیات مدیره بانک مســکن افزود: از میزان 
قرارداد منعقد شده خودمالکی تاکنون ۱۵ هزار 
و 3۶2 میلیاردتومان به حساب سازندگان واریز 
شــده اســت. فاضلیــان پرداخت تســهیات 
خودمالکی طرح نهضت ملی مسکن را مرحله به 
مرحله و بر اساس پیشرفت فیزیکی به خودمالکان 

عنوان کرد.

اخبار

شمار کارت های الکترونیک 
بانک ملت از ۵۲ میلیون گذشت

هــای  کارت  شــمار   
الکترونیک صادره از سوی 
بانــک ملت از ۵2 میلیون 
فقــره عبور کرد. این بانک 
تــا پایان بهمن ماه ســال 
جــاری ۵2 میلیــون و ۶۷ هزار و 33۶ فقره انواع 
کارت الکترونیــک صادر کــرد که از این تعداد، 
بیــش از 33میلیــون و ۶82 هــزار فقره کارت 
برداشــت، ۱۹ میلیون و ۴2۴ هزار فقره کارت 
های هدیه و خرید، دو میلیون و 22۵ هزار فقره 
کارت هــای پول الکترونیک و ۹۷۶ هزار و ۱۴۰ 
فقره کارت اعتباری بوده اســت. بر اســاس این 
گزارش، بانک ملت تا پایان ماه یازدهم امســال 
۹۶۴ هــزار و 88۶ فقره دســتگاه کارتخوان در 

سراسر کشور نصب و راه اندازی کرده است.

پرداخت ۳۵ هزار میلیارد ریال 
 تسهیلات ازدواج 

از سوی بانک آینده
 بانک آینده در راستای عمل 
به مسئولیت اجتماعی خود 
و با هدف تحقق آرمان های 
بانکداری اسامی تا به امروز 
با تأمین اعتباری بالغ بر 3۵ 
هزار میلیارد ریال، به بیش از ۶3 هزار نفر از جوانان 
کشور، وام قرض الحسنه ازدواج پرداخت کرده است. 
با همین رویکرد، بانک آینده، سال ۱۴۰۱ را نیز 
با اعطای تســهیات ازدواج به ۱۴ هزار جوان، 
پشت سر گذاشته است. این بانک در تداوم روند 
تحکیــم کیان خانــواده و به دنبال اجرای قانون 
حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت، پرداخت 
وام فرزندآوری را در شــعب سراســر کشور، در 
دســتور کار خود قرار داده و در همین راســتا، از 
ابتــدای ســال ۱۴۰۱، بیــش از ۱۵ هزار نفر از 
تسهیات فرزندآوری بانک آینده، بهره مند شده  
و 2۶۰۰  نفر نیز در مرحله تشــکیل پرونده و بر 
اســاس ضوابط تعیین شده، به زودی وام خود را 

دریافت خواهند کرد.

بانکتوسعهتعاوندرمدیریتجریانهاینقدینگیومالیخودمؤثرعملکردهاست
عضو هیات مدیره بانک توســعه تعاون اعام داشــت این بانک در 
مدیریت جریان های نقدینگی و مالی خود مؤثر عمل کرده است.

محمدجعفــر ایرانــی عضــو هیات مدیره بانک توســعه تعاون در 
مراســم معارفه سرپرســت جدید معاونت حقوقی و نظارت بانک 
و سرپرســت جدید مدیریت امور حقوقی اظهار داشــت: این بانک 
به واســطه مأموریت های متعدد و تکالیف برخاســته از طرح های 
ملی، در مقاطع زمانی مختلف نیازمند نقدینگی جهت پیشــبرد 
امور می باشــد و همکاران معاونت مالی و پشــتیبانی با بکارگیری 
تدابیــر متنــوع، در مدیریت جریان هــای نقدینگی و مالی به نحو 

مناسبی عمل نموده اند.
وی افزود: سرپرست جدید معاونت حقوقی و نظارت بانک توسعه 
تعاون از مدیران باتجربه و شناخته شده است که سال ها مسئولیت 
و راهبری مالی بانک را بر عهده داشــته و چندین ســال را نیز در 
مدیریت واحد نظارتی و بازرسی بانک انجام مسئولیت داشته است.

ایرانی خاطر نشان کرد: در معاونت حقوقی و نظارت بانک توسعه 
تعاون، اندوخته مناســبی از ســرمایه انسانی و دانش ضمنی بانک 
نهفته اســت و همکاران امور حقوقی بانک و ادارات بازرســی بانک 
با در اختیار داشتن همکارانی دلسوز، متعهد و کار بلد، همواره در 
ارائه مشورت و ترسیم چارچوب ها به واحدهای صف نقش موثری 

در ارتقای ســطح کارآمدی و بهره وری واحدها داشــته و همکاران 
را در مسیر صحیح خدمتگزاری هدایت می کنند.

عضــو هیــات مدیره بانک توســعه تعاون گفــت: انتقال تجارب و 
اشــتراک اطاعات از ســوی مدیران و خبرگان بانک می تواند به 
تشکیل دانش ضمنی و نیز جانشین پروری در بانک کمک نماید 
و از مهم ترین خصوصیات و ویژگی های سرپرســت جدید معاونت 
حقوقی و نظارت بانک توســعه تعاون نیز همین رویکرد و انتقال 

تجربیات به همکاران بوده است.

ایرانی همچنین با معرفی ســید امیرحســین موسوی سرپرست 
جدید مدیریت امور حقوقی گفت: ایشان نیز از همکاران متخصص، 
متعهد، کاربلد و برآمده از مجموعه بانک است که می تواند با تعامل 

و هماهنگی با همکاران، مسائل حقوقی بانک را راهبری نماید.
محمــد ذوالفقاری معاون مدیرعامل بانک توســعه تعاون در امور 
مالی و پشــتیبانی که با حفظ ســمت به عنوان سرپرســت جدید 
معاونت حقوقی و نظارت بانک منصوب گردیده است اظهار داشت: 
رهنمودهای مدیرعامل بانک مســیر را برای واحدهای ســتادی و 
اجرایی بانک مشــخص نموده اســت و بانک با تکیه بر راهبردها و 
اهداف و سیاســت ها و بکارگیری ابزارها می تواند مســیر بانکداری 

توسعه ای را به شکل بهتری ادامه دهد.
ذوالفقاری افزود: سرمایه انسانی به عنوان محور برنامه های تحولی 
بانک مطرح است و برنامه این است تا همکاران با تخصص و آگاهی 
از جدیدترین مســائل بانکی و با تعهد به ذینفعان و ســازمان و با 
بهره مندی از ارزش ها، بتوانند سطح کارآیی و اثربخشی واحدها را 
ارتقا دهند و برنامه های تحولی بانک در کوتاه مدت به ثمر بنشیند.

در این جلسه رسول ارجمند مدیر امور سرمایه انسانی، سید حسن 
حسینی مطلق سرپرست دفتر مرکزی حراست و روسا و معاونین 

ادارات زیرمجموعه معاونت حقوقی و نظارت حضور داشتند.

اخبار

سرپرســت بانک مســکن از پرداخــت ۵3 هزار و 28۶ 
میلیاردتومان به حســاب ســازندگان طرح نهضت ملی 

مسکن خبر داد.
علی عسکری سرپرست بانک مسکن در گفت وگو با پایگاه 
خبری وزارت راه و شهرســازی روند پرداخت تسهیات 
طرح نهضت ملی مســکن را اعام کرد و گفت: در حال 
حاضر طبق آخرین برآوردها 882 هزار و 2۹۴ نفر در طرح 
نهضت ملی مسکن نزد بانک مسکن افتتاح حساب کردند.
سرپرست بانک مسکن جمع واریزی به حساب سازندگان 

را از محل تســهیات و آورده متقاضیان در مجموع ۵3 
هــزار و 28۶ میلیاردتومان برشــمرد و افزود: تاکنون از 
محــل تســهیات 33 هــزار و ۵82 میلیاردتومان و از 
محــل آورده متقاضیان ۱۹ هــزار و ۷۰۴ میلیاردتومان 
 به حســاب سازندگان طرح نهضت ملی مسکن پرداخت 

شده است.
عسکری توضیح داد: قراردادهای تسهیاتی منعقد شده 
بــرای 2۱۴ هــزار و ۴۶۵ واحــد به مبلغ ۷2 هزار و ۹8۴ 

میلیاردتومان پرداخت شده است.

ح نهضت ملی واریز شد بیش از ۵۳ هزار میلیاردتومان به حساب سازندگان طر

خبر  ویژه

ح مردمی کاشت یک میلیارد درخت طی ۴ سال آینده؛ در چهارچوب طر

سهمیه استان اردبیل کاشت ۴0 میلیون اصله درخت است

حضور کارکنان شرکت برق استان سمنان در رویداد تجاری سازی شرکت توانیر

استانها

اردبیل / گروه اســتان ها:  مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
اردبیل از کشت ۴۰میلیون اصله نهال در چهارچوب طرح مردمی کاشت 
یک میلیارد درخت طی ی۴ ســال آینده در این اســتان خبر داد.محمود 
قلــی زاده در نشســت خبری با اعام این خبــر اظهار کرد: طرح مردمی 
کاشــت یک میلیارد درخت در سراســر کشــور در دستور کار قرار گرفته 
که ســهم اســتان از این تعداد کاشــت ۱۰ میلیون اصله نهال تا یک سال 
و ۴۰ میلیون اصله نهال تا چهار ســال آینده اســت.وی اضافه کرد: این 
طرح در چهارچوب مشــارکت های مردمی در ایجاد و توســعه فضای سبز 
و ســرمایه گذاری بخش خصوصی در قالب زراعت چوب در اســتان قابل 
اجرا بوده و تحقق آن نیازمند همت و اراده جمعی اســت.مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان اردبیل افزود: با توجه به گســترش صنایع 
آلاینده در کشور و افزایش آلودگی هوا، درختکاری و جنگل کاری مناطق 
مختلف بر اساس سیاست های کنوانسیون مبارزه با بیابانزایی در اولویت 
قــرار گرفتــه که در مرحله اول نیاز اســت جهت اجرای این طرح، پویش 
مردمی در اســتان ایجاد شــود.وی با تشریح رویکردهای اصلی این طرح 
افزود: یکی از رویکردهای اصلی طرح مردمی کاشــت یک میلیارد اصله 
نهال در کشــور، مبارزه با آلودگی هوا، مقابله با بیابان زایی، جلوگیری از 
فرسایش خاک و روان آب ها و کاهش کربن و تولید اکسیژن است ضمن 
اینکه توســعه فضای ســبز هم در قالب این طرح مد نظر قرار گرفته است.

قلــی زاده با بیان اینکه طرح مردمــی درختکاری نوعی آبخیزداری زنده 
اســت، افزود: رویکرد دیگر این طرح تامین نهاده ها بویژه نیازمندی های 
صنایع ســلولزی و افزایش کشــت صنوبر در مناطق می باشد که با اجرای 
عملیات بیولوژیکی و توسعه جنگل کاری در استان می توان سرانه فضای 
سبز در استان را افزایش داد.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 

اردبیل گفت: ۱3طرح آبخیزداری در شهرستان های اردبیل، گرمی، بیله 
ســوار، نمین، نیر، ســرعین، مشگین شهر و خلخال در هفته منابع طبیعی 
بهره بــرداری می شــود. محمود قلی  ــزاده با اعام این خبر اظهار کرد این 
طرح ها در وســعت ۱3 هزار متر مکعب و با اعتبار ۱۴۰ میلیارد ریال در 
مناطق مختلف استان اجرا شده است.وی اضافه کرد: در سالهای ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰۱ از محــل اعتبارات اســتانی 2 ســازه آبخیــزداری با ۶ میلیارد و 
پنجــاه میلیــون ریال، از محل اعتبارات ملی ۱۶ ســازه آبخیزداری با ۴۶ 
میلیــارد ریال، ۱۰ ســازه آبخیزداری با ۷۱ میلیــارد ریال از محل منابع 
محرومیت زدایی و از محل اعتبارات ســفر ریاســت جمهوری 23 سازه با 
2۰اعتبار میلیارد ریالی در مناطق مختلف اســتان اجرا شــده است.قلی 
زاده ادامه داد: طرح های توسعه آبخیز استان با هدف حفظ و پایداری آب، 
افزایش ذخیره آب در حوضه آبخیز، جلوگیری از فرسایش خاک، تاخیر 
در روان آب ها و جلوگیری از ســیل و تخریب مرتع و پوشــش گیاهی در 
اولویت اجرا قرار گرفته است.وی ذخیره نزولات آسمانی، کنترل سیاب 
و فرســایش خاک، افزایش پوشــش گیاهی و تغذیه آبخوان ها را از دیگر 
اهداف اجرای پروژه های آبخیزداری ذکر کرد و گفت: احداث ســازه های 
ســنگی گابیونی، بندهای زیرزمینی و دو منظوره پخش ســیاب و کنتور 
فارو از جمله اقدامات انجام گرفته در حوزه آبخیز اســتان اســت.مدیرکل 
منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان اردبیل همچنین از رفع تصرف یک 
هزار و 2۶2 هکتار در قالب 2۹2 فقره پرونده از اراضی ملی این استان در 
سال جاری خبر داد و گفت: برای جلوگیری از تخریب منابع طبیعی این 
میزان از اراضی ملی از متصرفان خلع ید و به بیت المال باز گردانده شده 
است.وی گفت: همچنین در سال جاری با تاش شبانه روزی ماموران یگان 
حفاظت منابع طبیعی اســتان و کنترل گلوگاه های قاچاق فرآورده های 
جنگلی 2 هزار و ۵۵۱ اصله الوار و بیش از ۶ هزار و 83۰ کیلو گرم زغال 
قاچاق جنگلی کشــف و 2۱۹ باب کوره زغال هم تخریب شــده است.قلی 
زاده در عین حال از تخریب و تصرف اراضی ملی به میزان ۵۰ هزار و 2۶۷ 
هکتار در اســتان خبر داد و گفت: ۱۵۰ فقره پرونده در زمینه تخریب و 
تصرف اراضی تشکیل و به محاکم قضایی ارسال شده است.مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان اردبیل با اشــاره به آتش ســوزی جنگل ها و 
مراتع در اســتان افزود: ســه فقره آتش سوزی به مساحت 3.۶2 هکتار در 
جنگل و 3 دهم هکتار هم در مرتع استان اتفاق افتاده است.استان اردبیل 
۹۰2 هزار هکتار مرتع ییاقی، قشــاقی و میان بند و همچنین ۶۹ هزار 
هکتار جنگل دارد ، گونه های غالب جنگل های اســتان اردبیل را فندق ، 

ارس ، بلوط ، زبان گنجشک و افرا تشکیل می دهد.

سمنان / گروه استان ها: دبیر کمیته تحقیقات شرکت توزیع نیروی برق 
اســتان ســمنان از حضور موفق و فعال همکاران این شرکت در رویداد 
تجاری ســازی نتایج تحقیقات صنعت برق و انرژی شــرکت توانیر خبر 
داد. محمد کاشــفی بیان کرد: شــرکت توزیع نیروی برق استان سمنان 
با ارائه پنج نتیجه تحقیق و پژوهش در این رویداد، فعال ترین و موفق 
ترین شــرکت در بین شــرکت های توزیع نیروی برق و برق منطقه ای 
کشــور اســت. وی اظهار کرد: منظور از تجاری سازی، ایجاد یک کسب 

و کار براســاس نتایج تحقیقات، یا به عبارت دیگر، ایجاد قابلیت ورود 
به بازار برای محصولات نمونه اولیه یا نیمه صنعتی حاصل از تحقیقات 
شــرکت های برق منطقه ای، تولید و توزیع و برخورداری از منافع آن 
برای دســت اندرکاران اســت. وی خاطر نشــان کرد: در این رویداد و از 
شــرکت توزیع نیروی برق اســتان ســمنان، محمد علی حسنی و علی 
اصغر پاکدامن هر یک دو نتیجه تحقیق و ســید ماکان ترابی، به ارائه 

یک نتیجه پژوهش خود پرداختند.

گهی حصر وراثت آ
نظــر بــه اینکــه آقــای محمــد نجاریــان کاخکــی دارای شناســنامه 42 بــه شــرح دادخواســت بــه کلاســه 1401 - 205 /4 از ایــن شــورا درخواســت گواهــی حصــر 
وراثــت نمــوده و چنیــن توضیــح داده کــه شــادروان عــذرا جمشــیدی بــه شناســنامه 31 در تاریــخ 1401/9/26 در اقامتــگاه دائمــی خــود بــدرود زندگــی 

گفتــه و ورثــه حیــن الفــوت آن مرحــوم منحصــر اســت بــه :
1- منیره نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به شماره شناسنامه 0910017891 تاریخ تولد 1368/4/21 صادره از گناباد فرزند متوفی

2- محمدرضا نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به شماره شناسنامه 5485 - 0919132588 تاریخ تولد 1348/11/24 صادره از گناباد فرزند متوفی
3- علی نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 83 - 0919883346 تاریخ تولد 1362/5/16 صادره از گناباد فرزند متوفی

4- مریم نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 42- 0919858333 تاریخ تولد 1358/3/15 صادره از گناباد فرزند متوفی
5- محمد نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 43 - 0919858341 تاریخ تولد 1358/3/15 صادره از گناباد فرزند متوفی

6- عباس نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 5382 - 0919131557 تاریخ تولد 1346/5/18 صادره از گناباد فرزند متوفی
7- فاطمه نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 5593 - 0919133665 تاریخ تولد 1352/4/31 صادره از گناباد فرزند متوفی

8- احمد نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 203 - 0919978665 تاریخ تولد 1365/1/25 صادره از گناباد فرزند متوفی
9-  نعمت ا... نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 103- 0919848478 تاریخ تولد 1355/5/26 صادره از گناباد فرزند متوفی

بــور را بــه اســتناد مــاده 362 ق امــور حســبی یــک نوبــت آگهــی مــی نمایــد تــا هــر کســی اعتراضــی دارد و  اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــی درخواســت مز
یــا وصیتنامــه از متوفــی نــزد او باشــد از تاریــخ نشــر آگهــی ظــرف یــک مــاه بــه شــورا تقدیــم دارد و الا گواهــی صــادر خواهــد شــد.

گناباد شورای حل اختلاف شهرستان 

ک ٥٦١ فرعی  گهی دعوت از مجاورین پلا  آ
کاشمر از ۱9 اصلی بخش سه 

بدینوســیله بــه مالکیــن پلاکهــای ٥٦٤ فرعــی و ٥٦٣ فرعــی و ٥٦٢ فرعــی 
و ٥٦٠ فرعــی از 19 اصلــی بخــش ســه کاشــمر ابــلاغ مــی گــردد بــا توجــه بــه 
ــه  ــی س ــی از 19 اصل ــلاک ٥٦١ فرع ــاحت پ ــراژ و مس ــن مت ــت تعیی ــه وق اینک
کاشــمر مــورد تقاضــای کشــورهژبری همــت آبــادی و محمــد مخــدوم کــه 
در مجــاورت ملــک شــمامی باشــد در روز 3 شــنبه مورخــه 1401/12/23  
ســاعت 10 صبــح تعییــن گردیــده و در محــل انجــام خواهــد شــد چنانچــه 
بــور حقــی بــرای خــود قائــل  در مــورد حــدود و حقــوق ارتفاقــی ملــک مز
هســتید و یــا اختلافــی بــا مجــاور مزبــور داریــد میتوانیــد در روز و ســاعت 
ر در محــل وقــوع ملــک واقــع در کاشــمر روســتای فدافــن کوچــه  مقــر
مســجد غریــب حاضــر گردیــده و برابــر کــد ٩١٤ مجموعــه بخشــنامههای 
ثبتــی مطالــب خــود را اظهــار داریــد بدیهــی اســت در صــورت عــدم حضــور 

عملیــات ثبتــی برابــر مقــررات ادامــه مــی یابــد
کاشمر ک  رئیس ثبت اسناد و املا
م / الف ۱9۲

مفقودی
انتظامــی شــماره  بــه   DENA ســواری  خــودرو  ســبز   بــرگ 
مــدل  متالیــک  مشــکی  رنــگ  بــه   45 د   394  -  86
شاســی  شــماره   153H0111679 موتــور  شــماره   1401
NAAW61Hu5NE313894 متعلــق بــه فهیمــه ســتایش فــرد 

باشــد. مــی  ســاقط  اعتبــار  درجــه  از  و  گردیــده  مفقــود 

اینجانــب بهــزاد دهقــان نــژاد مالــک خــودرو پیــکان وانــت  تیــپ 1600 آی  بــه 
شــماره شــهربانی ایــران12-255و23 بــه شــماره بدنــه 30509982 وشــماره 
رونوشــت  تقاضــای  فــروش  اســناد  فقــدان  بعلــت  موتــور11285062561 
المثنــی اســناد مذکــور را نمــوده اســت.لذا چنانچــه هرکــس ادعایــی در مــورد 
خــودروی مذکــور دارد ظــرف مــدت ده روز بــه دفتــر حقوقــی ســازمان فــروش 
مراجعــه  ســمند  ســاختمان  شــهر  پیــکان  در  واقــع  خــودرو  ایــران  شــرکت 
مقــرر  ضوابــط  طبــق  بــور  مز مهلــت  انقضــای  از  پــس  اســت  نمایند.بدیهــی 

ــد. ــد ش ــدام خواه اق

مفقودی
هرمــز   - ویــو  موتورســیکلت  ســوخت  کارت  و  موتــور  کارت  ســبز،  بــرگ 
125، ســفید رنــگ مــدل 1390 بنــام حبیــب الله راهــدار فرزنــد محمــد، بــه 

شــماره موتــور 72001282 و شــماره تنــه 9021780
ــار  و پــلاک انتظامــی ایــران 541 _ 54412 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتب

ســاقط مــی باشــد.
لرستان

مفقودی
برگ سبزســواری وانت پیکان تیپ 1600 آی مدل 1385 به رنگ 
ســفید شــیری-روغنی بــه شــماره شــهربانی ایــران12-255 و 23 
ــور 11285062561 و شــماره شاســی 30509982  بــه شــماره موت
بــه نــام بهــزاد دهقــان نــژاد بــه کدملــی 0946930856 مفقــود 

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط میباشــد.

مفقودی
اینجانــب حســن پارســایی مالــک ســواری پــژو 206 بــه شــماره انتظامــی 675 م 18 ایــران 
66 و شــماره موتــور 10FS55118014 و شــماره شاســی 19823820 بــه علــت فقــدان ســند 
ســازمان فــروش ایــران خــودرو تقاضــای رونوشــت )المثنــی( ســند کمپانــی و بــرگ ســبز 
لــذا چنانچــه هــر شــخصی ادعایــی در مــورد خــودروی  را نمــوده اســت.  خــودرو مذکــور 
در  واقــع  خــودرو  ایــران  شــرکت  ســازمان  حقوقــی  دفتــر  بــه  روز   10 ظــرف  دارد  مذکــور 
پیکانشــهر ســاختمان ســمند مراجعــه نمایــد. بدیهــی اســت پــس از انقضــای مهلــت مذکــور 

ر اقــدام قانونــی بــه عمــل خواهــد آمــد. طبــق ضوابــط مقــر
لرستان

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید
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کوتاه از استان ها

مدیر کل منابع طبیعی استان سمنان  خبر داد؛

ح ملی کاشت   اجرای طر
 یک میلیارد درخت در کشور 

و ۱0 میلیون نهال در استان سمنان
ســمنان / گروه استان ها: جعفر مرادی حقیقی 
مدیــرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
ســمنان در نشست خبری هفته منابع طبیعی 
در جمع خبرنگاران و اصحاب رســانه اســتان 
بااشــاره به طرح ملی کاشــت یک میلیارد نهال 
طی یک بازه ۴ ساله در کشور گفت: کاشت این 
مقدار نهال در ســطح کشــور برای هر سال 2.۵ 
میلیون    نهال می تواند ســالانه 2۴۱ میلیون و 
۵۰۰هــزار تن گردوغبار را جذب کند و هر یک 
هکتــار نهال کاری می تواند ۶2 تن گرد و غبار را 
جــذب و به بهبود کیفــی آب و هوا کمک کند.

وی افزود: کاشــت ایــن یک میلیارد اصله نهال 
قرار اســت در گســتره ای به وسعت سه میلیون 
و ۵۰۰هــزار هکتــار انجام شــود و در واقع این 
طرح بیش از 3.۵  میلیون هکتار به فضای سبز 
اضافه می کند که ســهم استان ده میلیون اصله 
نهال اســت که تولید نهال سهم استان در چهار 
مراکز استان در چهار شهرستان سمنان ،دامغان 
،شاهرود و میامی میباشد با توجه به ثمر رسیدن 
نهال بذری سه سال طول می کشد تاکنون ۶۰۰ 
هــزار اصلــه نهال گلدانی و۴۰۰ هزار اصله نهال 
قلمه زنی کاشته شد و در حال حاضر ۹۰۰ هزار 
اصله نهال آماده توزیع در اســتان است.عاوه بر 
این نهال ستان ها، ظرفیت بسیار خوبی در بخش 
خصوصی اســتان نیز وجــود دارد.به طوری که 
در حــال حاضر 2۶ نهالســتان بخش خصوصی 
در اســتان فعال هستند. البته این نهالستان ها 
بیشــتر در زمینه نهال های مثمر فعال هســتند 
که سنجد و زیتون سرآمد آن میباشد.مدیرکل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان با بیان اینکه 
کاشت نهال و توسعه فضای سبز جدا از مطالبه 
مردم، یک مطالبه بین المللی نیز هســت ادامه 
داد: طرح ملی کاشــت یک میلیارد نهال که با 
فرمان ریاســت محترم جمهوری آغاز شده یک 
طرح بزرگ است که با توجه به نیاز کشور و دنیا 
و مشکات ناشــی از آلایندگی های روزافزون، 

اجرای آن ضروری است.

مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان رضوی 
اظهار کرد:

 افزایش 9 درصدی گاز رسانی 
به نیروگاه ها در ۱۱ ماهه اول سال

مشهد / سمیرا رحمتی 
مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی از افزایش 
۹.2 درصدی گازرســانی به نیروگاه های استان 
در ۱۱ ماهه ابتدایی امسال خبر داد و گفت: در 
این مدت سه میلیارد و ۵۰۷ میلیون مترمکعب 
گاز تحویل نیروگاه های استان شده است.حسن 
افتخاری با اعام این خبر اظهار کرد: در ۱۱ ماه 
اول ســال ۱۴۰۱، ۱2 میلیــارد و ۴3۴ میلیون 
مترمکعب گاز در استان مصرف شد که این رقم 
نســبت به مدت مشــابه سال قبل ۱8۴ میلیون 
افزایش داشت.وی افزود: بیشترین سهم مصرف 
گاز طبیعی استان با رقمی بالغ بر هفت میلیارد 
و ۱۹۵ میلیــون مترمکعــب معادل ۵۷ درصد 
کل گاز مصرفی در ســال جاری تحویل بخش 
خانگــی و عمومی شــده که علــی رغم افزایش 
۷۱ هزار مشــترک خانگی جدید و ســرمای بی 
ســابقه زمســتان امسال، نسبت به مصرف سال 
قبل تفاوتی ندارد. این مهم نشــان دهنده توجه 
و همراهی مردم استان در موضوع صرفه جویی 
اســت.مدیرعامل شــرکت گاز خراسان رضوی 
تصریح کرد: نیروگاه های اســتان در این مدت 
ســه میلیــارد و ۵۰۷ میلیــون مترمکعب گاز 
مصرف کردند که نســبت به مدت مشــابه سال 
قبــل 2۹۴ میلیــون مترمکعب افزایش مصرف 
داشــتند.افتخاری یادآور شد: دی ماه امسال به 
دلیل برودت بی ســابقه هوا تا منفی 28 درجه 
ســانتیگراد و قطع گاز وارداتی از ترکمنســتان، 
شبکه گاز منطقه شرق کشور برای مدت کوتاهی 
با مشکل مواجه شد؛ با فراگیری پویش »هر خانه 
یک اتاق گرم « مشــترکین گاز استان خراسان 
رضوی در یک اقدام تاریخی با صرفه جویی 33 
میلیون مترمکعب گاز در مدت هفت روز موجب 
تقویت شبکه انتقال گاز شدند. به نحوی که عاوه 
بر تامین گاز اســتان خراســان رضوی از محل 
تولیدات و ذخیره ســازی منابع اســتان، حفظ 
و پایداری گاز ارســالی به اســتان های خراسان 
شمالی و جنوبی نیز ممکن شد.وی اضافه کرد: 
خراسان رضوی در زمستان سال های 8۶ و ۹2 
نیز ســابقه تجربه مشــابه افت فشار را داشت؛  با 
این تفاوت که در چالش بهمن ماه امسال عاوه 
بر حضور رییس جمهور در ستاد شرکت ملی گاز 
ایران و ارتباط زنده و مستقیم با استان خراسان 
رضوی، وزیر نفت و استاندار خراسان رضوی نیز 
در شهرستان تربت جام حاضر شدند و دستورات 
حمایتی فــوری را صادر کردند. حضور میدانی 
استاندار و وزیر نفت قوت قلب بسیار خوبی برای 
کارکنان صنعت گاز استان شد و نتایج و برکات 

زیادی برای مردم داشت.

 مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان خراسان رضوی:

سالانه حدود یک میلیون تن 
علوفه از مراتع تولید می شود 

مشهد / سمیرا رحمتی 
مدیــرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
گفت: در خراسان رضوی  سالانه یک میلیون تن 
علوفه از سطح مراتع تولید می شود که میانگین 
۱۰۰ تا 2۵۰ کیلوگرم در هر هکتار هست . ۱.۵ 
میلیون هکتار ،رویشــگاه گیاهان دارویی شامل 
آنغــوزه، کتیرا، زیره کوهی، آویشــن، کلپوره، 
بالنگو می باشد .محسن فنودی در نشست خبری 
به مناســبت هفته منابع طبیعی و آبخیزداری 
اظهار داشــت : هشــت میلیون هکتار از  ۱۱.۶ 
میلیون هکتار خراســان رضوی اراضی ملی می 
باشــد . اراضی ملی در اقتصاد و اشــتغال مردم 
ســهیم اســت بنابراین حفظ آن بسیار اهمیت 
دارد.وی ادامه داد  : وظیفه اصلی سازمان منابع 
طبیعــی و آبخیــزداری حفظ، احیا، توســعه و 
بهره برداری اصولی از اراضی ملی اســت که در 
این رابطه به گونه ای اقدام باید شــود که ضمن 
حفــظ و بهره برداری اصولــی و نگهداری برای 
نسل آینده، نسل امروز هم بتواند از آن بهره مند 
شود.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
اظهار داشــت: در خراســان رضوی ۶.۵ میلیون 
هکتــار وســعت مراتع وجــود دارد که ۴.2 آن 
مراتــع فقیــر، 2.2 مراتع متوســط و 3۰۰ هزار 
هکتار مراتع خوب است. ظرفیت دام مراتع 3.۵ 
میلیــون واحد دامی اســت کــه بیش از 2 برابر 
ظرفیــت مراتــع، دام در مرتع وجود دارد و برای 
این مورد باید چاره اندیشید تا به سمت دامداری 
صنعتی و نیمه صنعتی برویم و فشــار بر مراتع 
را کاهــش دهیــم. این امر به اهداف آبخیزداری 
کمک می کند. فنودی به طرح مردمی کاشــت 
یک میلیارد درخت اشــاره کرد و افزود: ســهم 
خراســان رضوی از اجرای طرح مردمی کاشت 
یک میلیارد درخت طی سه سال، کاشت سالانه 
3۷ میلیون نهال است.کاشت این تعداد درخت 
از سال ۱۴۰2 آغاز بنابراین همکاری و مشارکت 
مردم را اساس اجرای مطلوب این طرح می دانیم.

وی در ادامــه گفــت: با اجرای این طرح ظرفیت 
تولیــد را بــا همکاری شــرکتهای دانش بنیان 
افزایش داده ایم که تا قبل از این ســالانه یک تا 
یک و نیم میلیون نهال در استان تولید می شد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراســان 
رضوی اظهار داشت  : هدف از اجرای طرح مردمی 
کاشت توسعه جنگل کاری، ایجاد فضای سبز و 

کاهش آلودگی هوا می باشد.

 اجرای فاز دوم پتروشیمی 
استان گلستان با حضور رئیس جمهور

گلســتان / گروه اســتان ها: اســتاندار گلستان 
گفت: مجوز افزایش ســرمایه پتروشــیمی صادر 
شــده و فاز دوم پروژه پتروشیمی با حضور رئیس 
جمهور در گلســتان آغاز خواهد شد.علی محمد 
زنگانه در جلســه با نمایندگان احزاب سیاســی و 
اعضای خانه احزاب استان گلستان اظهار داشت: 
ســعی ما بر این اســت بتوانیم ارتباط مســتمر 
و مناســبی با احزاب مختلف در اســتان داشــته 
باشــیم.وی ادامه داد: متاسفانه در گذشته آنگونه 
که انتظار می رفت سازمان های بزرگ حاکمیتی 
»شســتا«، شرکت های ســرمایه گذاری بانک ها 
و ســازمان های بزرگ در اســتان گلستان ورود 
نکرده و ســرمایه گذاری قابل توجهی انجام نشده 
است.اســتاندار گلســتان تصریح کرد: متاسفانه 
زیرســاخت ها طی ســال های گذشته آنگونه که 
باید توســعه پیدا نکرد و ما در یک ســال گذشته 
انرژی وسیعی برای جبران این کمبودها گذاشتیم.
زنگانه بیان کرد: ضعف در تعامل های بین المللی 
یکی از مســائل بســیار مهمی بود که ما در دولت 
ســیزدهم با مذاکرات و تعامل انجام شده، ارتباط 
مجدد اقتصادی و ســرمایه گذاری برقرار شــده و 
در حال توســعه اســت.وی اضافه کرد: در همین 
تعامل ها بســیاری از مشــکات تجار و بازرگانان 
استان با کشور ترکمنستان در حال برطرف شدن 
است و شرایط تعامات تجاری نسبت به گذشته 
غیرقابل مقایسه است.استاندار گلستان بیان کرد: 
ما در تاش هستیم صادرات غیرنفتی را به بالای 
۵۰۰ میلیون دلار برسانیم و در این مسیر در حال 
حرکتیم.زنگانه بیان کرد: یک هزار و 8۰۰ میلیارد 
تومان در حوزه آب سرمایه گذاری شده اما با این 
وجود به دلیل تک منبعی بودن تامین آب شرب در 
استان باز هم به نقطه اول رسیده ایم.وی اظهار کرد: 
متاسفانه به علت مدیریت های ناصحیح در گذشته 
سبب شده بیش از ۹۵ درصد آب شرب در استان از 
منابع آب زیر زمینی تامین می شود و امروز شرایط 
آب های زیرزمینی استان نیز وضعیت خوبی ندارد.

استاندار گلستان خاطرنشان کرد: مجوز افزایش 
ســرمایه پتروشــیمی صادر شده و فاز دوم پروژه 
پتروشیمی با حضور رئیس جمهور در گلستان آغاز 
خواهد شد.زنگانه در بخش دیگری با اشاره بودن 
یک هزار و 2۰۰ پروژه نیمه تمام در استان گلستان 
تصریح کرد: این پروژه های نیمه تمام که حاصل 
کار گذشتگان است تمام بودجه ها و نقدینگی در 
اســتان را می بلعد.وی اظهار کرد: استان گلستان 
بــا ۹۵ نقطه حادثه خیز پس از اســتان تهران در 
این بخش قرار دارد و حوادث رانندگی بیشترین 
میزان مرگ و میر را در اســتان به خود اختصاص 

داده است.

استانها 6

البرز / گروه استان ها: رئیس اتاق بازرگانی استان البرز پرهام رضایی 
در نشســت خبری با اصحاب رســانه  از برگزاری انتخابات ائتاف 
کارآفرینــان ملــی اتاق بازرگانی در 2۰ اســفند ماه در اســتان البرز 
خبر داد و گفت : در سراسر کشور هر چهارسال یکبار انتخابات اتاق 
بازرگانی صنایع، معادن و کشــاورزی به صورت همزمان برگزار می 
شود.رضایی تصریح کرد :  امسال هم در 2۰ اسفند ماه شاهد انتخابات 
سراسری در کل استان ها هستیم رئیس اتاق بازرگانی استان البرز ، 
اتاق بازرگانی پس از سه دوره چهارساله که  ۱2 سال فعالیت داشته 
است وااین دوره  یک ائتاف به نام ائتاف کارآفرینان ملی را تشکیل 
داده اســت .وی افزود : در اســتان البرز ۴ هزار واحد تولیدی فعال 

اقتصادی  در حال فعالیت هستند و ما در این راستا جلساتی برگزار 
شد که   چگونه می توانیم اتاق بازرگانی پویایی داشته باشیم.پرهام 
رضایی ادامه داد : ۱۵ نفر کاندیدا در ائتاف کارآفرینان ملی اســتان 
البرز شرکت کردند و هر کدام در شاخه ای از فعالیت اقتصادی یک 
برند ملی هستند و فعالیت دارند که شاکله این فعالیت واردات، تولید و 
صادرات است و هیچ یک از این سه مهم نمی توان از یکدیگر مستثنی 
کرد.رئیس اتاق بازرگانی استان البرز اظهارداشت : یک گروه ۱۵ نفره 
از ائتاف کارآفرینان ملی تشکیل شده و تجربه هایی را در واحدهای 
اقتصادی خود پشت سر گذاشتند و یکی از اهداف ائتاف کارآفرینان 
ملی برنامه های مدونی است که برنامه ریزی کرده و می تواند حضور 

پررنگی در کمیسیون های تخصصی داشته باشد.وی افزود : افراد هر 
چقدر حرفه ای تر و با تجربه تر در این بخش باشــند  می توانند به 
واســطه تجربیات خود در رفع مشــکات کوشا تر باشند. رییس اتاق 
بازرگانی در ادامه با معرفی کاندیداها گفت : در حوزه بازرگانی آقایان  
محمدرضا محمدی ، مرتضی کوهنورد ، پرهام رضایی ، حسن جلیلی 
و حســین بیک محمدزاده و در حوزه صنعت  آقایان  بنی اله نوری 
نسب ، یدا... مالمیر ، علی صادقی ، محمد بقر رضوی تقوی و محسن 
امینی در حوزه کشــاورزی آقایان احمد میر جلیلی ، حســن خانی و 
محمد اورنگ و همچنین در حوزه معدن آقایان شــاهین ظهوری و 

جعفر سلیمانی در ائتاف کار آفرینان ملی شرکت کردند .

رئیس اتاق بازرگانی استان البرز: 

کار آفرینان ملی ۲0 اسفند برگزار می شود  انتخابات ائتلاف 

خبر  ویژه

آغاز فعالیت قرارگاه عملیاتی خدمات رسانی به زائران نوروز ۱۴0۲ در مشهد
مشهد / سمیرا رحمتی

با حضور استاندار خراسان رضوی، قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی، 
معاون استاندار و فرماندار مشهد، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی خراســان رضوی، شهردار مشهد و دیگر اعضای ستاد 
اجرایی خدمات ســفر استان، فعالیت قرارگاه عملیاتی خدمات رسانی 
به زائران نوروز ۱۴۰2 در خیابان امام رضا )ع( مشهد آغاز شد. استاندار 
خراسان رضوی در این مراسم با اشاره به سطوح پیش بینی شده برای 
خدمــت رســانی به زائران اظهار کــرد: کارگروه ملی زیارت در مباحث 
زیرســاختی و حل مشــکات روبنایی بسیار کارساز و موثرتر است و از 
ظرفیت های ملی برای مدیریت ســفر در ایام نوروز اســتفاده می کنیم. 
یعقوبعلی نظری و رئیس ســتاد اجرایی خدمات ســفر خراسان رضوی 
ادامه داد: امام رضا)ع ( محوریت سفر به مشهد است و هماهنگی لازم 
با آستان قدس باید وجود داشته باشد لذا شورای مشورتی مسئولان با 
حضور تولیت تشکیل و هماهنگی لازم صورت می گیرد. وی  ادامه داد: 
در قرارگاه استانی نیز تمهیدات لازم در حوزه سفر با حضور دستگاه های 
مختلف برای سفر امن و ایمن اندیشیده خواهد شد. استاندار خراسان 
رضوی تاکید کرد: اطاع رسانی از مهمترین ارکان ستاد خدمات سفر 
است و باید ظرفیت های رسانه ای و فضای مجازی برای تحقق این مهم 
به کار گرفته شود. هم چنین قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی نیز در 
این مراسم با اشاره به تشکیل کارگروه ملی زیارت در خراسان رضوی، 
افزود: با درایت دولت سیزدهم و پیگیری های استانی این کارگروه به 
ریاست رییس جمهوری تشکیل شد. مالک رحمتی ادامه داد: میزبانی 
از 3۰ میلیون زائر نیازمند نگاه ملی است که این مهم در کارگروه ملی 
زیارت دنبال و در بخش های مختلف به ویژه توسعه زیرساختی در این 
کارگروه تصمیم گیری می شــود. وی تاکید کرد: همه خادم الرضا )ع( 
هستیم و باید برای خدمت رسانی به زائران از همه ظرفیت ها استفاده 
کنیم که امیدواریم با عنایت حضرت رضا )ع( شایســته ترین خدمات 
را برای زائران انجام دهیم. هم چنین معاون استاندار و فرماندار مشهد 

در این مراسم اظهار کرد: در قرارگاه عملیاتی خدمات سفر شهرستان 
مشــهد در مرحله مقدمه ســازی برای استقبال از زائران امام هشتم در 
پایان ســال و نوروز ۱۴۰2 هســتیم. محســن داوری ادامه داد: نواقص 
خدمت رسانی در سال گذشته شناسایی و برای خدمت رسانی در نوروز 
۱۴۰2 برطرف شده است. وی تصریح کرد: نظارت در بخش های مختلف 
به خصوص در بخش اقامتی نیز قبل از آغاز طرح نوروزی آغاز شــده و 
تقریبا خانه مسافرهای بدون مجوز ساماندهی شده اند. هم چنین رئیس 
اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی مشهد و دبیر قرارگاه 
عملیاتی خدمات سفر شهرستان مشهد گزارشی از اقدامات و برنامه های 
کمیته های ۱2 گانه این قرارگاه ارائه کرد و افزود: کمیته خدمات شهری 
پنج پایگاه و ایستگاه استقبال از زائران در مبادی ورودی هوایی، ریلی، 
جاده ای و در ورودی های شــهر مشــهد ایجاد کرده و در راستای ایجاد 
رنگ و بوی بهاری خیابان ها و میدان های شــهر با المان های تعاملی و 
گل تزئین و زیبا سازی شده است. حسین امیرکالی افزود: هم چنین 
در هســته مرکــزی و اطراف حرممطهــر رضوی بیش از ۵3۰۰ فضای 
پارکینگ به ظرفیت افزوده شده و ساعت فعالیت خطوط حمل و نقل 
شــهری شــامل مترو، اتوبوس افزایش و خطوط تاکسی رانی نیز تقویت 

شده است. وی با بیان این که پایگاه های راهنمای زائر نیز تجهیز و آماده 
خدمت به زائران است، تصریح کرد: ظرفیت اسکان در شهر مشهد 2۶ 
درصد افزایش یافته است و 38 گروه راهنمای زائر ویژه هدایت زائران 
به محل اسکان پیش بینی شده است و از ۵۰۰ راهنمای زائر افتخاری 
و مردمی نیز اســتفاده شــده است دبیر قرارگاه عملیاتی خدمات سفر 
شهرستان مشهد اظهار کرد: عاوه بر این که مرکز پاسخگویی تلفنی به 
زائران با شماره 3۷۰۴۵- ۰۵۱ به صورت شبانه روزی پاسخگوی سوالات 
و شکایات زائران است ۴ پایگاه نظارت و بازرسی و ۶ ایستگاه نظارت و 
بازرسی در خیابان های منتهی به حرم مطهر رضوی بر خدمت رسانی 
بــه زائــران نظارت می کنند و آماده دریافت هرگونه شــکایت، انتقاد و 
پیشــنهاد هســتند. هم چنین سرپرست شهرداری مشهد اظهار کرد: 
کمیته خدمات شــهری ذیل قرارگاه خدمات ســفر اســت که در حوزه 
زیباســازی و فضا آرایی شــهر و خدمات عمومی فعالیت می کند. جواد 
اصغری افزود: در زمینه اسکان اضطراری و موقت برای حدود 3۵ هزار 
نفر ظرفیت پیش بینی شده است، ۱8 ایستگاه راهنمای زائر به صورت 
ثابت و 38 گروه راهنمای زائر سیار در حوزه اطاع رسانی در سطح شهر 
فعال خواهند بود، نظافت خارج از شــهر تا شــعاع ۱۰ کیلومتری نیز در 
دستور کار قرار گرفته است. وی تصریح کرد: همچنین در ورودی های 
شــهر ایســتگاه های استقبال از زائر مستقر شــده و ۱2 جایگاه عرضه 
مســتقیم کالا نیز در راســتای رفاه زائران جانمایی شده است. عاوه بر 
این در سطح شهر حدود ۴۱۵۰ چشمه سرویس بهداشتی فعال است 
و حدود 22 دوش سیار پیرامون حرم مطهر رضوی مستقر شده است. 
سرپرست شهرداری مشهد ادامه داد: در نوروز ۱۴۰2 جشنواره هایی از 
جمله جشنواره سوغات برای زائران و مجاوران برنامه ریزی شده است، 
یکی دیگر از اقدامات شــهرداری تخصیص ۹ قطعه زمین برای احداث 
نانوایی سیار است، نوروز امسال شهرداری مشهد در خصوص زیباسازی 
شهر ۱۵ میلیون بوته گل و ۱۵۰۰ جعبه گل در سطح شهر مستقر کرده 

که ۴۰ درصد المان های گل در حاشیه شهر قرار دارند.

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی صنایع انرژی بر پارسیان خبر داد؛

پارسیان درمنطقهویژهاقتصادیصنایعانرژیبر نفر هزار اشتغالبیشاز
هرمزگان / گروه استان ها: مدیر عامل منطقه 
ویــژه اقتصادی صنایع انرژی بر پارســیان 
گفت :  بیش از یک هزار نفر در منطقه ویژه 
اقتصادی صنایع انرژی بر پارســیان جذب 
کار شــدند که در افق چند ســاله این رقم 
به بیش از ۱۵ هزار نفر خواهد رسید.ســید 
علی اصغــر عامه مدیرعامل منطقه ویژه 
اقتصادی و صنایع  انرژی بر پارســیان در 
نشســت خبری  اظهار داشت: بیش از یک 
هزار نفر نفر جذب کار شدند و در افق چند 
ساله در این منطقه ویژه اقتصادی  صنایع 
انرژی بر ، اشتغال به بیش از ۱۵ هزار هزار 
نفر خواهد رسید.این مقام مسئول افزود: با 
حمایت خوب دولت از منطقه ویژه اقتصادی  
صنایع انرژی بر پارســی، اتفاقات خوبی از 
قبیل پیشرفت فیزیکی احداث آب شیرین 
کن، تجهیز کارگاه های ســاخت مجتمع 
های پتروشــیمی ســروش انرژی، لورچ و 
مپنا و فعال شــدن مگا پروژه پارک متانول 
در این منطقه صورت گرفته است.وی با بیان 
اینکه در اولین نشســت که در بندرعباس 
برگزار شــد، قول هایی دادم که امروز زمان 
پاســخگویی آن است، افزود: امروز نیز این 
نشست بابت پاسخگویی به قول هایی است 
که در نخســتین نشست خبری داده بودم.
مدیرعامل منطقــه ویژه اقتصادی صنایع 
انرژی بر پارســیان با اشــاره به اینکه زمانی 
کــه بندر منطقه ویــژه را تحویل گرفتیم 
متوقف شــده بود اما طی دو ســال، چهار 
اســکله در منطقه ویژه اقتصادی انرژی بر 
پارســیان احداث شد، افزود: از این تعداد، 
ســه اسکله احداث و به بهره برداری رسیده 
اســت و چهارمین اسکله نیز تا قبل از عید 
نوروز اماده بهره برداری اســت.عامه ادامه 
داد: مســاحت ساختمان های این منطقه 
ویــژه در زمان مدیریــت های قبلی، ۵۰۰ 
متــر مربع بوده درحالی که طی دو ســال 
اخیــر ، این رقم به ۱2 هزار متر مربع ارتقاء 
یافته و تمامی ساختمان های مورد نیاز بندر 
احداث شــده و یا در حال ساخت است.وی 

اذعان داشت: بیش از 3۰ پروژه زیرساختی 
در این مدت اجرا شده است تصریح کرد: طی 
دو سال اخیر بالغ بر ۱۵۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار جهت اجرای این پروژه ها هزینه شده 
است. اکثر پروژه های مذکور به بهره برداری 
رسیده و مورد استفاده قرار گرفته اند.عامه 
ادامه داد: برای نخســتین بار اســت که در 
منطقه ویژه اقتصادی انرژی بر پارسیان، یک 
پروژه تمام شده است، امسال پنج پروژه نیز 
تحویل موقت شد این پروژه ها بعضا از قبل 
نیمه تمام مانده و پروسه زمانی آن به پایان 
رسیده بوده که در سال جاری احیا و تحویل 
موقت شده است.این مقام مسئول با تاکید 
بر اینکه در حوزه سرمایه گذاری نیز زمین 
مورد نیاز در اختیار سرمایه گذار قرار گرفته 
و واگذار نشده است، اذعان داشت: زمین در 
منطقه ویژه به کسی واگذار نمی شود بلکه در 
اختیار کسی که توانایی سرمایه گذاری دارد 
قــرار می گیرد در صورتی که پروژه احداث 
گردد ســپس زمین به آنها واگذار می شود. 
تمام آنانی که قرارداد منعقد کرده اند پروژه 
پروژه های شان را آغاز کرده یا درحال آماده 

سازی مقدمات آن هستند.عامه با اشاره به 
فعالیت های منطقه ویژه اقتصادی انرژی بر 
پارسیان در حوزه مسوولیت های اجتماعی 
با بیان اینکه در حوزه های ورزشی و درمان 
در کنار مردم پارســیان بودیم، توضیح داد: 
مردم دو خواسته مهم از منطقه ویژه داشتند 
که محقق شــد؛ نخست ساماندهی کنترل 
سیاب این شهرستان که یکی از نگرانی ها 
و دغدغه هــای مردم بود که برای این پروژه 
8۰۰ میلیارد تومان اعتبار تخصیص یافته 
که با افزایش که خواهد داشت به یک هزار 
میلیــارد تومان می رســد ، لذا مناقصه آن 
برگزار شــده که به زودی شــاهد آغاز این 
پروژه خواهیم بود. مدیرعامل منطقه ویژه 
اقتصادی صنایع انرژی بر پارسیان در ادامه 
بیان کرد: پروژه تعریض جاده بین روستایی 
کوشــکنار به دشتی یکی دیگر از نیازهای 
مردم شهرستان پارسیان بود که هم اکنون 
در مرحله طراحی اســت و در سال ۱۴۰2 
آغاز خواهد شد.وی با بیان اینکه طرح تحول 
مسوولیت های اجتماعی نیازسنجی شده 
است ، گفت: هیچ سند و تحقیقی از نیازهای 

شهرستان وجود نداشت بنابراین یک مشاور 
بکار گرفته شده و کارش که همان احصای 
نیازهای شهرســتان می باشد را آغاز کرده 
اســت.عامه با اشاره به اینکه سال قبل به 
استاندار قولی مبتنی بر ایجاد اشتغال برای 
یک هزار نفر دادیم اظهار داشت : هم اکنون به 
قول خود عمل کردیم و برای بیش یک هزار 
نفر اشتغالزایی شده است.مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصادی صنایع انرژی بر پارســیان با 
اشــاره به اینکه این منطقه ویژه تا قبل از 
ســال ۱۴۰۰ هیچ جایزه ملی کسب نکرده 
بود، افزود: از زمان تصدی مسئولیت بنده، 
طی دو سال گذشته، جایزه ملی بهره وری 
کســب کرده ایم البته بدســت آوردن این 
جایزه کار راحتی نیست.وی  از دریافت کد 
گمرکــی  IMO در منطقــه ویژه اقتصادی 
انرژی بر پارسیان خبر داد و گفت: همچنین 
2 دستگاه آمبولانس و یک دستگاه ماشین 
آتش نشــانی برای این منطقه خریداری و 
مستقر شد که تا قبل از این، چنین امکاناتی 
وجود نداشت.عامه ابراز داشت: در این دو 
سال تمام تاشمان را برای احیا بندر و زیر 

ساخت های  و معرفی آن به کار بستیم چرا 
که منطقه ویژه پارسیان برای خیلی ها حتی 
هرمزگانی ها ناشناخته بود.وی با بیان اینکه 
منطقه ویژه اقتصادی انرژی بر پارسیان تنها 
منطقه کشور دارای ناحیه گردشگری است، 
عنــوان کرد : زمان تحویل این منطقه ویژه 
کاما در کما بود و نه تنها حوزه گردشگری 
بلکه در ســایر حوزه ها مغفول مانده نوعی 
منطقه به فراموشــی ســپرده شده بود لذا 
تمام تاشمان را برای احیای زیرساخت های 
منطقه بکار بســتیم. یکی از جذابیت های 
شهرســتان پارسیان، بحث گردشگری آن 
اســت و این شهرستان پتانسیل بالایی در 
حوزه های مختلف به ویژه گردشگری دارد.

وی در خصــوص انتصابات در منطقه ویژه 
اقتصادی انرژی بر پارسیان با تاکید بر اینکه 
هیچ گونه دخالتی در انتصابات نداشتیم و 
افراد مراجعه تنها درخواستشــان موضوع 
اشــتغال بوده اســت، تصریح کرد: منطقه 
ویژه اقتصادی انرژی بر پارســیان، شرکت 
صددرصد دولتی است لذا جذب نیروی آن 
ســاز و کار خود را دارد.مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصادی صنایع انرژی بر پارسیان به 
استقبال بسیار خوب سرمایه گذاران گفت: 
بسیار بالاست اما انتخاب سرمایه گذاری در 
این منطقه فعالیتش را آغاز کند. به همین 
دلیل ۱۵۰ طرح توجیهی در منطقه ویژه در 
حوزه های مختلف به ویژه گردشگری آماده 
کرده ایم که به ســرمایه گذاران ارایه دهیم.
گفتنی است؛ تیم رسانه ای استان هرمزگان 
در قالب راهیان پیشــرفت با ســفر به غرب 
استان هرمزگان و شهرستان پارسیان ، در 
منطقه ویژه اقتصادی انرژی بر پارســیان 
حضــور یافته و ضمن بازدید از پروژه های 
درحــال احداث این منطقه در جریان روند 
پیشرفت فیزیکی این پروژه ها قرار گرفتند. 
از جمله این پروژه ها می توان به ساختمان 
اورژانس، آتش نشانی، انبار گمرک، باسکول 
ها، بندر ویژه اقتصادی پارسیان و آب شیرین 

کن نام برد.
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کوتاه از جامعه

آمادگی 9 درصدی در مقابله با زلزله

ایرانبرایمدیریتبحران راهدراز
  فاطمه زارعی / گروه جامعه

زلزله ۷.8 ریشتری ترکیه و پس لرزه های 
شــدید آن باز هم این ســوال را به ذهن 
ایرانیــان متبادر ســاخت که در صورت 
وقــوع چنیــن زلزله ای در کشــورمان، 
شهروندان، ساختمان ها و ابنیه ها چقدر 
زیــر بار این زلزله تاب می آورند؟ مهدی 
زارع، استاد پژوهشگاه بین المللی زلزله 
شناســی در پاســخ به این سوال که آیا 
مســوولان مرتبط با بحث زلزله تاکنون 
اقــدام عملیاتی مفیــدی در ایران انجام 
داده اند ،  پاسخ داد: در ایران به ویژه در سه 
دهه گذشته، اقدامات مختلفی در کاهش 
ریسک زلزله انجام شده است. درس های 
ناشــی از زلزله های مهم گذشته باید در 
مقیاس هــای مختلف، ملی و بین المللی 
به کار گرفته و »یادگیری« با بهره گیری 
از درس های آموخته شده به عنوان منابع 
ضــروری برای آمادگی در برابر زلزله در 
نظر گرفته شــود. این موضوع به ویژه در 
ســه دهه اخیر بــه فرهنگ تاب آوری و 
کاهش ریســک زلزله کمک می کند زیرا 
هــدف آن، کاهش نوع برخــوردِ صرفاً 
واکنشی از جنس برخوردهای کوتاه برای 
مقابله با تبعات زلزله اســت.او ادامه داد: 
درس های آموخته شــده، بخش اساسیِ 
کاهش ریســک اســت و یکی از دلایلی 
که هنوز ســوانح، موجب خسارت های 
مهمــی در کشــورهایی ماننــد ایران و 
ترکیه می شوند، این است که درس های 
رویدادهای گذشــته، آموخته نشده اند 
یا هنوز در شــیوه های مدیریت ریسک 
بــه اجرا نرســیده اند.زارع درباره فاصله 
ایران تا رســیدن به نقطه مطلوب برای 
مدیریت بحران زلزله، اظهار داشت: زلزله 
طبــس و پــس از آن زلزله های منجیل 
۱3۶۹ و زلزلــه بم ۱382 نشــان دادند 
کــه بــرای اقدام در زمینه پیشــگیری، 
توســعه و بهبود زیرســاخت، هنوز راه 
درازی در پیــش داریم.او گفت: ضعیف 
بودن زیرساخت های کشور، فرسودگی 
بناها، ســاخت بدون ضابطه در جاهای 
خطرناک و با شــیوه ای غیر ضابطه مند 
موجب شــد کــه همچنان در زلزله های 

مهمــی مانند زلزله بم ۱382 حدود یک 
سوم از جمعیت ۱۰۰ هزار نفر شهر را در 

رخداد زمین لرزه از دست بدهیم.

 آمادگی 9 درصدی ایران 
در مقابله با زلزله

 نواب شــمس پور، مدیرکل آموزش های 
همگانی جمعیــت هال احمر هم ابعاد 
مختلف وقوع زلزله احتمالی در تهران و 
مخاطراتی را که این فاجعه در پی دارد، 
تشــریح کرد و اظهار داشــت: شهرهای 
تبریز و مشهد و به خصوص تهران بیشتر 
در معرض خطر وقوع زلزله قرار دارند اما 
چقدر برای این اتفاق آماده هستیم؟ در 
دنیا شاخصی با عنوان آمادگی خانوارها 
وجود دارد که بر اســاس آخرین مطالعه 
این شــاخص در ســال ۹۴، شــاخص 
آمادگــی خانوارهای ایرانی مقابل زلزله، 
بین هشــت تا ۹ درصد است.وی درباره 
برخی اقدامات مفید برای کاهش بحران 
زلزله، گفت: تغییرات مناسبی با توجه به 
زلزلــه هــای رودبار و بم در ایران رخ داد 
اما مباحث ســازه ای و ممنوعیت ساخت 
و ســاز در حریــم رودخانــه مهمترین 
اصل در زلزله اســت. در واقع ۹۰ درصد 

کاهــش بحــران زلزله در مقــاوم بودن 
ســازه ها تعریف می شود. از سوی دیگر، 
با توجه به وجود بافت های فرســوده در 
کشــور، نگاه جدی تری در مورد سازه ها 
باید صورت گیرد.شــمس پور در ادامه، 
گریــزی بــه ســاختمان هایی زد که بر 
اســاس بساز و بفروش ساخته می شوند 
و به مقاوم ســازی، نیاز جدی و اساســی 
دارند. وی بر این باور اســت که سازمان 
نظام مهندسی و شهرداری باید به صورت 
ویژه به پیوســت زلزله این ساختمان ها 

ورود کنند.

آمادگی مقابل زلزله وارد کتاب های 
درسی شود

مدیرکل آموزش های همگانی جمعیت 
هال احمــر درباره اقدامــات این اداره 
کل برای کاهــش مخاطرات زلزله بیان 
کرد: اطاع رســانی و برگزاری دوره های 
آموزشــی به صورت مجازی در ســایت 
جمعیت هال احمر قرار داده شده است. 
هال احمــر همچنین در حال آموزش 
به شــهروندان برای آمادگی مقابل زلزله 
اســت. اما این انگیزه باید در مردم ایجاد 
شــود که از ســایت های آموزشی هال 
احمر اســتفاده کنند.وی ادامه داد: یکی 

دیگر از اقدامــات جمعیت هال احمر، 
ایجاد خادمان هال در روســتاها است. 
عــاوه بر این، برخــی ظرفیت ها را باید 
در کتاب های درســی ایجــاد کنیم. در 
ایــن زمینــه در مدارس، طرح دادرس و 

طرح های دیگری در دستور کار داریم.

شهرسازان و معماران دلسوز هستند؟
مطالعات و بررســی های محققان نشان 
می دهــد ایــران پتانســیل زلزله های 
بزرگتر از ۷.۵ ریشــتر را دارد. پتانسیلی 
دهشــتناک که بافاصلــه اذهان را به 
سوی مقاومت ســاختمان ها در تهران 
هدایت می کند. آمادگی و اطاع رسانی 
به شهروندان از یک سو، دلسوزی جامعه 
مهندســین و ســازمان نظام مهندسی 
همچنین جدیت شــهرداری از ســوی 
دیگــر گامی بزرگ و موثر برای کاهش 
بحران زلزله محســوب می شود. در این 
زمینه، مهدی عباسی، رئیس کمیسیون 
شهرسازی شــورای شهر تهران درباره 
نظارت این شورا بر تاب آوری ساختمان ها 
و ســازه های در حــال ســاخت مقابل 
زلزله، گفت: ســازمان نظام مهندســی 
در خصــوص ســاختمان های درحال 

ساخت، نقشــه های استاندارد و مقاوم 
در برابر زلزله باید نظارت داشــته باشد. 
در مورد ســاختمان های بافت فرسوده 
و ناپایــدار که می دانیــم در برابر زلزله 
تــاب آوری ندارند 2 راهکار وجود دارد. 
نخست نوسازی بافت فرسوده است که 
امیدواریم با دستورالعمل های تشویقی، 
ســرمایه گذاران و مالــکان به ســمت 
نوســازی بروند. دوم اینکه با بهســازی 
و مقاوم ســازی در برابر زلزله می توان 
ســاختمان های ســاخته شده را مقاوم 
کرد.او ادامه داد: ســایر ساختمان ها که 
عمری از آنها گذشته است، باید توسط 
ابزار مناســبی که مقاومت ساختمان را 
اعام می کند، مورد بررسی قرار بگیرند. 
در نتیجــه در ایــن بخش که شــامل 
برج های ســاختمانی و ساختمان های 
بلندمرتبــه می شــود، تاکید داریم که 
شــهرداری با همکاری سایر دستگاه ها 
اقداماتی انجام دهد.عباســی در پاسخ 
به این ســوال که آیا شهرداری تاکنون 
اقــدام موثری برای کاهش بحران زلزله 
انجام داده اســت ، گفت: »این مســأله، 
موضوعی نبوده اســت که تا الان به آن 
پرداخته باشیم اما به تازگی مورد بحث 
واقع شــده است. از ســوی دیگر، باید 
مقداری امکانات در کشــور فراهم شود. 
در این زمینه، شرکت های دانش بنیان 
تا حد زیادی بحشــی از این تکنولوژی 
را در اختیار می گیرند. با این وجود قرار 
است جلسه ای با مشارکت دستگاه های 
ذیربط و افرادی که فعالیت موثر داشته 
باشــند، در شورای شــهر تهران برگزار 
شود تا بر اساس آن، قانونی وضع کنیم 
و بتوانیــم طی فرایندهایی، بخش هایی 
از ســاختمان های تهران را به ســمت 
مقاومــت در برابر زلزله پیش ببریم.وی 
بــه حلقه گم شــده در مدیریت بحران 
زلزله اشــاره کرد و گفت: کشور در این 
زمینــه نیاز بیشــتری به هزینه کردن، 
فرهنگ ســازی و آگاهی بخشی دارد و 
همه دســتگاه ها و جامعه دانشگاهی در 
تعامل با یکدیگر، نسبت به ایمن کردن 

سازه ها و ساختمان ها همکاری کنند.

7جامعه
پلیس هشدار داد؛ 

 مراقب کلاهبرداری 
در پوشش آژانس های مسافرتی 

و گردشگری  باشید
رئیــس اداره فرهنگی اجتماعی پلیس آگاهی 
فراجا گفت: با توجه به نزدیک شــدن به پایان 
سال و شروع تعطیات نوروز برخی شهروندان 
از هــم اکنــون برنامه ریزی لازم بــرای انجام 
مســافرت هــای نــوروزی را کرده اند و ضمن 
مراجعه به آژانس های مســافرتی اقدام به تهیه 
بلیط می کنند. به همین منظور افراد ســودجو 
و کاهبردار از این موقعیت سوءاســتفاده کرده 
و برای رســیدن به اهــداف مجرمانه خود ابتدا 
دفتری را در ســطح شهر اجاره، سپس با اطاع 
رســانی در فضای مجازی، ارسال پیامک های 
تبلیغاتی به تلفن همراه شهروندان، چاپ آگهی 
در مطبوعات و یا پخش آگهی در ســطح شــهر 
اقدام به تبلیغات فریبنده می کنند. ســرهنگ 
محمد شــریفی با بیان اینکه این افراد شیاد در 
خصوص اعزام مســافران و گردشگران در ایام 
نوروز به شــهرها و کشــورهای مختف از طریق 
تورهای گردشــگری فعالیت می کنند، تصریح 
کرد: در ادامه شــهروندان نیز پس از ثبت نام و 
پرداخت وجه نسبت به تهیه بلیط اقدام و هنگام 
سررسید پرواز پس از مراجعه به فرودگاه پی به 
جعلی بودن بلیط ها برده و ســپس متوجه می 
شوند شرکت مذکور تعطیل و متهمان متواری 
شــده اند.وی ضمن هشدار به شهروندان گفت: 
برای انجام مســافرت و تهیــه بلیط به مراکز و 
آژانس های مسافرتی معتبر که مجوز از سازمان 
میــراث فرهنگی و گردشــگری دارند، مراجعه 
کنند.وی با اشــاره به اینکه از پرداخت هرگونه 
وجه و تحویل اســناد و مدارک به افرادی که با 
تبلیغــات فریبنده مدعــی اجرای تور با هزینه 
هــای پایین هســتند بپرهیزید، تاکید کرد: به 
آگهی هایی که در فضای مجازی، روزنامه های 
کثیرالانتشــار، سطح شــهر و یا معابر عمومی 
در خصوص اعزام گردشــگر به خارج از کشــور 
توســط تورهای گردشگری )علی الخصوص در 
ایام تعطیات نوروز( مشاهده می کنید، اعتماد 
نکنید.سرهنگ شــریفی گفت: برای اخذ ویزا 
شخصاً با ارائه گذرنامه به سفارتخانه ها مراجعه 
کنید و از دادن مدارک به افراد ناشناس یا شرکت 

ها و آژانس های غیر معتبر خودداری کنید.

با حمایت بنیاد 15 خرداد اجرا می شود؛

غربالگری اسکلتی و حرکتی 
کودکان و نوجوانان 

مدیرعامــل بنیــاد ۱۵ خــرداد از اجرای طرح 
غربالگــری اســکلتی و حرکتــی کــودکان و 
نوجوانــان در آینده نزدیــک خبر داد و گفت: 
این طرح ویژه کودکان و نوجوانان ۷ تا ۱۷ ساله 
ســاکن در محات محروم و حاشــیه شهرهای 
کشور خواهد بود.حمیدرضا علیان زادگان ادامه 
داد: طرح غربالگری اسکلتی و حرکتی کودکان 
و نوجوانان مناطق محروم و کم برخوردار کشور 
با مشــارکت بنیاد ۱۵ خــرداد، وزارت آموزش 
و پــرورش و فدراســیون ورزش دانش آموزی 
عملیاتــی می شــود.وی تاکید کــرد: هدف از 
اجــرای این طرح، رصد و شناســایی کودکان 
و نوجوانــان دارای مشــکات حاد و خطرناک 
اســکلتی، حرکتی و عضانی و اطاع رســانی 
بــه والدیــن و قرار دادن آن ها در فرآیند چرخه 

درمان است.

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری 
ح کرد؛ مطر

 کاهش شکاف جنسیتی 
در ایران تا 9۷ درصد

معــاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری در 
گردهمایی شــصت و هفتمین کمیسیون مقام 
زن به ارائه آماری در حوزه پیشرفت زنان ایرانی 
پرداخت و خاطر نشــان کرد:  کشــورم با تمرکز 
جــدی بــر امر آمــوزش  یکپارچه و برابر، ضمن 
کاســتن از شــکاف جنســیتی تا ۹۷ درصد در 
آموزش ابتدایی و متوســطه بی سوادی دختران 
را ریشه کن کرده است.انسیه خزعلی افزود:  در 
دهه های گذشــته رشــد دانش آموختگان زن 
ایرانی به ۱۷ برابر گذشــته ارتقاء یافته اســت، 
نســبت زنان عضو هیات علمی دانشــگاه ها به 
حدود ۴۰ درصد افزایش یافته است و ۶۰ درصد 
از معلمان را زنان تشــکیل می دهند. به اســتناد 
گزارش 2۰22 شــاخص جهانی نوآوری، حضور 
بیش از ۵۶ درصد زنان در دوره های آموزش عالی 
و تحصیات تکمیلی کشورم دوشادوش مردان 
ســریع ترین رشد عملکرد در عرصه نوآوری در 
جهان را رقم زده اســت. فعالیت ۹۴۰ شــرکت 
دانــش بنیان با مدیر عاملی بانوان و مشــارکت 
زنــان، در هیات مدیره بیش از 2۷۰۰ شــرکت 
دانش بنیان، فعالیت 3۰3 شــرکت خاق بانوان 
در سراسر کشور و حمایت از صدها طرح مرتبط 
با حوزه فناوری و فضای مجازی بیانگر مشارکت 
حداکثری زنان در توسعه فناوری های نوین است.

 معاون برنامه ریزی 
وزارت آموزش و پرورش خبر داد؛

صدور احکام قطعی رتبه بندی 
معلمان تا آخر سال

معــاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت 
آمــوزش و پــرورش درباره آخرین وضعیت 
صدور احکام رتبه بندی معلمان اظهار کرد: 
امیدواریــم احکام قطعی رتبه بندی معلمان 
را تــا پایان اســفندماه صــادر کنیم. صادق 
ســتاری فرد افزود: تا هفته گذشــته ۶۵۰ 
هزار نفر در مرحله ارزیابی قرار داشــتند که 
بیــش از ۴۱۱ هزار نفر از آنها احکامشــان 
صادر شــده و مابقی در روزهای باقی مانده 
انجام می شــود. معاون برنامه ریزی و توسعه 
منابع وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه 
بــه محض آنکــه ارزیابــان، ارزیابی لازم را 
انجــام و در اختیار هیئت ممیزه قرار دهند 
همکاران ما در اســتان ها و مناطق پرونده ها 
را بررســی می کنند گفت: کارگروه هایی را 
ایجاد کرده ایم؛ هم کارگروه های آموزشی و 
هم در مرکز ســنجش و دانشگاه فرهنگیان 
کــه بتوانیم نســبت به اجــرای قانون نظام 
رتبه بنــدی اقــدام و کار را تا آخر ســال به 
ســرانجام برسانیم. وی در پاسخ به اینکه آیا 
در حال حاضر نیروی انســانی باتکلیف از 
محل قانون تعیین تکلیف نیروهای نهضتی، 
حق التدریس و مربیان پیش دبستانی دارید 
یا خیر؟ گفت: تنها تعداد کمی از همکاران که 
دوره مهارت آموزی شــان به طول انجامیده 
باقی مانده اند که در حال نهایی شدن است.

بر اساس بررسی بودجه 1402؛

 مخالفت مجلس 
 با ممنوعیت ارائه 

 خدمات درمانی و دارویی 
به افراد فاقد بیمه درمانی

نمایندگان مجلس شورای اسامی در جلسه 
علنی )دوشــنبه( و در جریان بررسی بخش 
هزینــه ای لایحه بودجه ســال ۱۴۰2 کل 
کشــور، با پیشــنهاد علی خضریان نماینده 
مــردم تهران مبنــی بر حذف جزء 2 بند ل 
تبصره ۱۷ این لایحه موافقت کردند.در این 
ردیــف بودجــه ای آمده بود: »2- با توجه به 
اجــرای بند »الف« ماده )۷۰( قانون برنامه 
پنجساله ششــم توسعه و آئین نامه  اجرائی 
بیمه پایه اجباری ســامت و ارزیابی وســع 
اباغی هیأت وزیران مبنی بر پوشش بیمه ای 
همگانــی، کلیه خدمــات درمانی و دارویی 
توســط مراکز درمانی، فقط به افراد دارای 
بیمه پایه ارائه شــده و ارائه خدمات به افراد 

فاقد بیمه درمانی ممنوع می گردد«.

علائم مسمومیت های سریالی 
دانش آموزان چیست؟

رئیس اورژانس پیش بیمارستانی، مدیریت 
حوادث و فوریت های پزشکی گلستان عائم  
مســمومیت های ســریالی دانش آموزان را 
تشریح کرد.محمدجواد مقسمی با اشاره به 
مشاهده مسمومیت های سریالی اظهار کرد: 
مســمومیت های ســریالی از شهرستان قم 
شروع شد و تقریبا در دو سوم کشور توسعه 
پیدا کرد.رئیس اورژانس پیش بیمارستانی، 
مدیریــت حوادث و فوریت های پزشــکی 
گلســتان تاکید کرد: خوشــبختانه در کل 
کشــور هیچ مورد فوتی و یا عوارض ناشــی 
از مســمومیت در دانش آموزان دیده نشــد 
و بیشــتر برای دانش آمــوزان و والدین آنها 
اســترس آور و نگران کننده بود.مقسمی با 
بیان اینکه دو عائم گوارشــی و تنفسی در 
دانش آموزان مســموم شده دیده می شود، 
افزود: بیشــتر احساس ســرگیجه، تهوع، 
اســتفراغ، گلــودرد، دل درد، دل پیچــه ، 
تنگی نفــس، آبریــزش بینی و ســرفه در 
دانش آمــوزان مســموم شــده به چشــم  
می خــورد.وی خاطر نشــان کرد: علی رغم 
اینکه گفته شــده مسمومیت آسیب جدی 
وارد نکرده اما از آنجایی که ســامت روحی 
و جســمی جامعه برای مــا اهمیت بالایی 
دارد لــذا ما در این مواقع بدترین ســناریو 
را در نظــر می گیریم.وی افــزود: همانطور 
کــه افراد دارای مشــکل تنگی نفس و درد 
قفســه سینه را به عنوان بیمار قلبی بررسی 
کرده تا مطمئن شــویم مشکلی وجود ندارد 
برای دانش آموزان مسموم هم آزمایش های 
لازم را انجام دادیم تا از صحت و ســامتی 
آنها مطمئن شویم.مقسمی از دانش آموزان 
خواســت اگر بوی نامطبوع و ســوزش گلو و 
چشم احساس کردند بافاصله به فضای باز 
بیایند و یک دســتمال خیس جلوی دهان 
خود بگذارند و به هیچ عنوان به فضای داخل 
ســاختمان بازنگردند.وی بــا بیان اینکه به 
دلیل مشــخص نبودن میزان مســمومیت 
حــدس می زنیــم انتشــار آن از طریق هوا 
انجام شــود، یادآور شــد: دانش آموزان در 
صورت تجربه مســمومیت شســت و شوی 
مرتب چشــم، گلو و صورت و تعویض لباس 

را در دستور کار خود قرار دهند.

خبر ویژه

ســخنگوی فراجــا اعام کــرد: فرماندهی کل 
انتظامی کشــور ضمن ابراز تاســف از مســموم 
شــدن تعدادی از دانش آموزان دختر، به اطاع 
می رساند بافاصله پس از دریافت گزارش های 
مربوط  به این موضوع، بررســی تخصصی برای 
شناســایی و دستگیری عوامل آن در دستور کار 
فوری پلیس قرار گرفته  که به  محض دســتیابی 
به شــواهد و مدارک  متقن به اطاع شــهروندان 

عزیز خواهد رســید. ســخنگوی پلیس در ادامه 
اظهــار کرد:  پلیس برای حفاظت و حراســت از 
دانش آموزان  و فرزندان عزیزمان در برابر اقدامات 
اخالگران  امنیت عمومی، تعداد گشت های ویژه 
و تخصصــی ثابــت و ســیار را در اطراف مدارس 
و خوابگاه های دانشــجویی افزایش داده اســت. 
منتظرالمهــدی ادامه داد:به همه هم میهنان به 
ویــژه دخترانِ عزیزمان، اطمینان می دهیم که 

با همکاری دیگر دســتگاه های کشور و به فضل 
وکرم الهی با عوامل این اقدامات مجرمانه برخورد 
قاطع و به این عمل مذبوحانه خاتمه بخشیده و 
امنیت و آرامش روانی را به جامعه باز می گردانیم. 
وی بیــان کرد: دانش آمــوزان نیز می توانند در 
صورت مشاهده هر گونه موارد مشکوک، مراتب 
را از طریق سامانه پلیس ۱۱۰ اعام و کمک رسانِ 

پلیسِ باشند.

سخنگوی پلیس اعلام کرد؛

گشت های ویژه در اطراف مدارس و خوابگاه ها افزایش 

اینفوگرافی 

  فواید پیاده روی روزانه بر بدن انسان چیست؟
طبق تحقیقات انجام شده، پیاده روی روزانه می تواند فواید زیادی برای سلامت بدن انسان داشته باشد و در زمینه کاهش وزن، پیشگیری 
از بیماری هایی چون دیابت، حفظ ســلامت اســتخوان ها، طول عمر و ... موثر باشــد. در این اینفوگرافیک به هشت فایده پیاده روی روزانه 

بر روی بدن انسان اشاره شده است.

با حضور مسئولان کشوری؛

»زنگ نیکوکاری« نواخته شد
زنگ نیکوکاری دیروز ۱۵ اســفندماه با حضور رئیس ســازمان دانش آموزی، قائم 
مقام کمیته امداد، مدیرکل استان تهران،  مدیرکل هماهنگی امور اجرایی مشارکت 
های مردمی کمیته امداد و معاون پرورشــی و فرهنگی آموزش و پرورش شــهر 
تهران به صورت نمادین در دبیرستان دخترانه شهدای هفتم تیر تهران و سراسر 
کشــور نواخته شــد.هدف از برگزاری این مراسم ترویج فرهنگ خیر و احسان بود 
که  به صورت نمادین طی مراســمی در مدرســه شــهدای هفتم تیر برگزار شد.در 
این مراســم موســوی، معاون پرورشــی و فرهنگی آموزش و پرورش شهر تهران با 
بیان اینکه احسان و نیکوکاری یکی از ارزش های الهی دین آسمانی است، گفت: 
اهمیت شتافتن و حرکت سریع برای امر خیر و آن هم احسان و نیکوکاری بسیاری 
مورد تاکید است. دستگیری از نیازمندان بسیار مورد پسند خداوند و در مبانی اهل 
بیت تاکید شده است.وی با بیان اینکه توسعه فرهنگ نیکوکاری و احسان باید از 
کودکی به کودکان یاد داده شــود، به وضعیت اقتصادی کشــور اشــاره و بر اهمیت 
انفاق و نیکوکاری تاکید کرد.موســوی خاطرنشــان کرد: توســعه و ترویج فرهنگ 
احســان و نیکوکاری و کمک به نیازمندان و اهداف متعالی که برای این مراســم 
ترسیم شده کمک می کند با برنامه های متعدد فرهنگی این کار ارزشمند را بیش 
از گذشــته نهادینه کنیم.مصطفی خاکســار نیز در این مراسم با بیان اینکه رفتار و 
عادت های مختلف انســان ها ریشــه در باور و ارزش های دینی دارد، اظهار کرد: 
آنچه که بسیار شایسته در کشور و محافلی همانند مدارس به آن توجه می شود، 
احیاء و زنده نگه داشتن این عادات و رفتار اجتماعی انسانی و دینی است.قائم مقام 
کمیته امداد با اشاره برگزاری هر ساله جشن نیکوکاری یادآور شد: علی رغم اینکه 
با مســائل و مشــکات اقتصادی و مالی مواجه هستیم هر روز و هرسال کمک های 
مردمی برای کارهای خیرخواهانه بیشتر می شود.  خاکسار معتقد است که آنچه 
که به عنوان کار خیر در قالب طرح های مختلف دریافت می کنیم  امســال بیش 

از هر سال و سال های گذشته است.
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سال ۱۴۰۱ برای نمایشگاه اصفهان، سال خوبی به شمار می آید. تقویم نمایشگاهی این کانشهر 
گواه این ســخن اســت. ســالی که بیش از 33 عنوان نمایشگاهی بین المللی، تخصصی و عمومی 
بدون وقفه برگزار شــد و میزبان مشــارکت کنندگانی از سراســر کشور ایران بود. چرا که پس از 2 
سال و با فروکش کردن شیوع ویروس کرونا، زمینه مناسب برای برگزاری رویدادهای نمایشگاهی 
در کشور فراهم شد و شرکت ها همانند سال های گذشته توانستند با حضور در رویدادهای تجاری 
و نمایشگاهی به معرفی محصولات و دستاوردهای خود بپردازند. قرار گرفتن نمایشگاه اصفهان 
در نقطه جغرافیایی مناسب و مرکز کشور انتخاب بسیاری از شرکت ها برای حضور در نمایشگاه 
بود، زیرا شرایط مناسبی را در جهت کشف بازارهای جدید و توسعه کسب و کار را برای آنان در 
بستر نمایشگاه اصفهان فراهم می کرد. احمدرضا طحانیان، مدیرعامل شرکت نمایشگاه  بین المللی 
اصفهان اعتقاد دارد که امکان استفاده از تمام ظرفیت ها و پتانسیل های نهادی اقتصادی، مدیریت 
شهری و استانی به خوبی می تواند به کمیت و کیفیت برگزاری رویدادهای نمایشگاهی و رونق 
بخشیدن بهتر به کسب و کارهای مختلف کمک کند؛ صحبت های مدیرعامل نمایشگاه اصفهان 

را در گفتگو با خبرنگار ما در ادامه بخوانید. 
گر از لحاظ عملکردی بررسی کنیم، نسبتا یک سال را با تمام فراز و فرودها پشت سر گذاشتید؛     ا

سال ۱۴0۱ برای شما به عنوان مدیر عامل یک نمایشگاه بین المللی چگونه گذشت؟
سال ۱۴۰۱ در مقایسه با سال های گذشته و برای اهالی این صنعت سال نسبتا متفاوت و خوب 
بود. بسیار تاش و پیگیری کردیم تا دو ماموریت اصلی را در حوزه صنعت نمایشگاهی اصفهان با 
مطلوبیت کامل انجام دهیم. نخست، تکمیل برخی کاستی ها در محل دائمی برگزاری نمایشگاه های 

بین المللی اصفهان که در ادامه خواهم گفت چه فعالیت هایی انجام شده است و دوم، برگزاری چند نمایشگاه بین المللی و تخصصی که از 
نظر کمیت و کیفیت نسبت به دوره های سابق ارتقاء یافته است. از ده ماه گذشته تا به امروز مشغول تدوین برنامه استراتژیک نمایشگاه 
اصفهان هستیم، اگر بخواهم به صورت دقیق گفته باشم یک هفته پس از قبول مسئولیت در این جایگاه به کمک مشاوران و صاحب نظران 
حوزه کسب و کار به این مهم پرداختیم تا بتوانیم هم جایگاه فعلی خود را به صورت درست و دقیق بشناسیم، همچنین برای رسیدن به 
برخی ارزش ها از جمله حفظ برند سازمانی، صداقت و حفظ کرامت انسانی در کلیه سطوح سازمانی، کار تیمی و شایسته سالاری، تنوع 
منابع درآمدی و... را براساس این سند چشم انداز به جلو پیش ببریم. این برنامه به ما کمک خواهد کرد تا بهتر از سال های گذشته امکان 
زمان بندی، برنامه ریزی و هدف گذاری برای سال های پیش رو را داشته باشیم و به اصطاح از مسیر اصلی خودمان خارج نشویم. هدف ما 

در این برنامه این است تا به بهترین نتایج براساس ظرفیت ها دست پیدا کنیم. 
   با توجه به این اقدامات برای تدوین برنامه نمایشگاه اصفهان چه کارهایی انجام شده است؟

بخش زیادی از تقویم سال آینده پس از برگزاری جلسات هم اندیشی و گفتگو با انجمن ها و اتحادیه های مربوطه برنامه ریزی شده است، 
این جلسات از این رو برگزار شده است تا بتوانیم با بهترین کیفیت رویدادهای سال آینده را برگزار کنیم. ما اعتقاد داریم تا زمانی که از سایر 
توانایی ها، امکانات و ارتباطات به بهترین نحو استفاده نکنیم و در این راستا به تعامل با متولیان امر نپردازیم، در کار خودمان موفق نخواهیم 
شد. کنار هم قرار گرفتن ظرفیت اتحادیه ها، انجمن ها، سندیکاهای تخصصی در بخش های مختلف و نهادهای صنعتی سیاست گذار این 
امکان را در اختیار نمایشگاه اصفهان قرار می دهد که بتواند از ظرفیت های بین بخشی به شیوه موثری استفاده کند. بنابراین این هدف 
به ما کمک می کند که در نهایت امر شاهد برگزاری یک رویداد تخصصی و با کیفیت مطلوب باشیم. در تدوین برنامه سال ۱۴۰2 همه 

تاش ما کنار هم قرار دادن کانون های تخصصی مرتبط با یک صنعت و بهره بردن از توانایی های آنان است.
     به محل نمایشگاه بین المللی اصفهان و تکمیل برخی از قسمت ها اشاره کردید؛ چه بخش هایی در این مدت که قبول مسئولیت 

کردید تکمیل شده است؟
ظرفیت پارکینگ نمایشگاه به نسبت استقبالی که از رویدادهای نمایشگاهی می شود بسیار کم است. براساس برنامه ریزی انجام شده در 
حال ساخت و تکمیل پارکینگ در ضلع غربی و جنوبی نمایشگاه هستیم تا ظرفیت پارک ۶۰۰ خودرو دیگر در فضای نمایشگاه اصفهان 
امکان پذیر گردد. همچنین اتاق های مذاکرات که در سالن اصلی نمایشگاه قرار داشت به صورت کامل تجهیز و مورد بهره برداری قرار 
گرفت. این اتاق ها به منظور تسهیل شرایط برای مشارکت کنندگان یا سایر ذی نفعان رویدادها برای مذاکره و انعقاد قرارداد طراحی و 
تکمیل شده است. خرید و نصب دستگاه ژنراتور نیز با موفقیت انجام شده تا در شرایط اضطراری بتوانیم برق مجموعه را در هنگام قطع 
برق تامین کنیم، نبود دستگاه ژانراتور واقعا یکی از کمبودهایی اساسی و بسیار مهم نمایشگاه اصفهان بود که در حال حاضر این مشکل 
به صورت بنیادی و برای مانایی جریان برق در تمام شبانه روز حل شده است. در محل سابق دو سازه کروی شکل قرار داشت که به محل 
جدید انتقال یافت، این دو ســازه کروی امکان برگزاری همایش ها و نشســت ها و راه اندازی رســتوران مجهزی را فراهم می کند و فضای 
مناسبی را در اختیار ما قرار خواهد داد. جاده بارانداز که در پشت سالن اصلی نمایشگاه قرار دارد مسیر پرتردد و شلوغی بود، خصوصا در 
روزهای اول نمایشگاه و روزهایی که مشارکت کنندگان تجهیزات و کالاهای خود را از نمایشگاه بیرون می بردند، این جاده نیز تکمیل 
و بهره برداری شده و خودروهای حمل بار به آسانی می توانند پس از تخلیه و بارگیری از جاده جدید به سمت درب خروجی نمایشگاه 
حرکت کنند. با اقداماتی هم که در حال انجام است تاش می کنیم ساختمان اداری و تجاری که در مجاورت سالن اصلی قرار گرفته را 
سریع تر مورد بهره برداری قرار بدهیم. این ساختمان در حال حاضر به دلیل انجام برخی کارهای زیرساختی امکان استفاده را ندارد، با این 
حال تاش داریم که بخش اداری و تجاری به پایان برسد تا تمام پرسنل نمایشگاه در یک محل مستقر شوند. ساخت یک سالن جدید 
به متراژ ۷2۰۰ متر که کارهای طراحی اولیه آن انجام شده است و پس از کسب تاییدیه های لازم مراحل ساخت آغاز می گردد؛ لازم به 

ذکر است بسیاری از کاستی ها و نواقص سالن موجود، سالن امیرکبیر نیز برطرف گردیده است.
    آنطور که در خبرها آمده بود موفق شدید اولین نمایشگاه مجازی فرش دستباف را همزمان با بیست و پنجمین نمایشگاه فرش 

دستباف برگزار کنید. درباره این مسئله توضیح بفرمایید.
با اوج گیری ویروس کرونا بسیاری از سایت های نمایشگاهی برای حفظ جایگاه کسب و کارها و استحکام بخشیدن به شبکه سازی  تجاری 
که در بستر برگزاری رویدادهای نمایشگاهی شکل گرفته بود، به سمت فراهم کردن زیرساخت های نمایشگاه مجازی روی آوردند. این 
اتفاق در برخی از کشورهایی که پیشرو در این حوزه به حساب می آیند انجام شد و با استقبال خوبی هم همراه بود. طی دو سال گذشته 
برگزاری رویدادهای نمایشگاهی به صورت مجازی در کنار عناوین نمایشگاهی به ارتقاء کیفیت این مهم منجر شده است. چرا که امکان 
بازدید از رویدادهای نمایشگاهی در هر لحظه از ساعات شبانه روز، کسب اطاعات کامل و بهره  بردن از ارتباطات تجاری را برای فعالان 
اقتصادی و عموم شهروندان را فراهم می کند. حتی کسانی که موفق به بازدید از نمایشگاه نشدند می توانند در آینده به سادگی از این رویداد 

نمایشگاهی بازدید انجام بدهند. کنار هم قرار گرفتن موارد فوق باعث شد نمایشگاه بین المللی 
اصفهان به عنوان نخسین سایت نمایشگاهی استاندارد کشور از این تکنولوژی نوین برای برپایی 
نمایشگاه مجازی فرش دستباف استفاده کند. این نمایشگاه تا سه ماه آینده قابل دسترس است 
و مخاطبان می توانند به صورت مجازی از غرفه های حاضر در نمایشــگاه فرش دســتباف بازدید 
 کنند و اطاعات لازم برای تهیه فرش دســتباف و طراحی های ارایه شــده را با دقت در آدرس

www.isfvirtualexpo.ir نگاه کنند. 
    فکر می کنید نقش اصلی و اساسی نمایشگاه چیست؟ آیا نمایشگاه ها در جهان امروز محرک 

اقتصادی، تسهیل گر و یا توسعه دهنده به کسب و کارهای مختلف هستند؟
بله. سوال خوبی را مطرح کردید. لازم می دانم برای روشن تر کردن مبحث مورد نظر توضیحاتی 
را ارایه کنم. در دنیای امروز تولید ثروت از طریق ارتباطات تجاری امکان پذیر می شود. ارتباطات 
تجاری به تمام روابطی گفته می شود که یک سازمان با هدف ارتقاء جایگاهش در بازار و با مشتریان 
و مخاطبان خود برای ارایه خدمات، فروش کالا، در خدمت گرفتن روش های نوین فعالیت تجاری 
و توسعه بازار هدف و جذب سرمایه های جدید برقرار می کند. در یک دسته بندی کلی می توان 
ارتباطات را به درون و بیرون سازمان تقسیم بندی کرد. روابط درون ساختار یک سازمان تجاری 
براساس ارتباطات شکل می گیرد، ارتباط با مدیر اصلی مجموعه، ارتباط مدیران ارشد و مدیران 
میانی و ارتباط کارکنان با مدیران، هدفمند بودن اینگونه ارتباطات می تواند اهداف تعریف شده 
را برای تمام افراد در داخل آن سازمان قابل دسترس کند. هر کدام از این ارتباطات نحوه فعالیت 
تجاری آن شرکت با بیرون از مجموعه را نیز بهتر مشخص می کند. ابزارهای بسیاری برای انسجام 
بخشیدن به ارتباطات بیرونی سازمان تعریف شده است. برگزاری جلسات گفتگو، انعقاد قرارداد، امضای تفاهم نامه، نظرسنجی، ارسال 
ایمیل، تماس تلفنی، تبلیغات، رسانه، استفاده از فضای مجازی و شبکه های اجتماعی و... بنابراین، ارتباطات تجاری خارجی ارسال هر 
پیامی است که از دفتر رسمی کسب و کار و کارکنان همان شرکت برای برقراری ارتباط با مخاطب منتقل می گردد. بنابراین برقرار شدن 
هر ارتباط با بیرون از سازمان، باعث می شود که رقیبان و مشتریان آشنایی بهتر و بیشتری را با تجارت شما از طریق همین ارتباطات 
کســب کنند. در هنگام برقرار ســاختن ارتباطات تجاری خارجی هر مجموعه تجاری می بایســت بالاترین دقت را در هنگام انتقال پیام 
رعایت کند، چرا که در هنگام ارسال پیام نام آن شرکت تجاری و تمام داشته هایش در میان است. امروزه یکی دیگر از راه های گسترش 
ارتباطات تجاری، صادرات خدمات، کالا و تکنولوژی به کشورهای هدف است. چرا که صادرات نقش موثری در رشد و توسعه اقتصادی 
کشورها دارد. آمارهای سازمان های جهانی مرتبط با ارتباطات تجاری و صادرات گواه این ادعاست. کشورهایی که امکان برقرار ساختن 
ارتباطات تجاری را در بازارهای هدف داشــته و جذب منابع مالی را در بازارهای هدف خارجی جســتجو کرده اند، در عمل اثبات کردند 
که ارتباطات تجاری بیشتر و سودآوری را در بازارهای هدف برقرار ساختند. کسب اطاعات در مورد نیازها و سلیقه مصرف کنندگان در 
بازارهای خارجی یکی از مهم ترین اصول ماندگاری در بازارهای جهانی و ارتقای سطح کیفیت صادرات محصولات و خدمات می باشد. به 
عبارتی با چنین رویکردی شبکه سازی تجاری به بهترین نحو انجام شده است. با اطمینان خاطر می توان گفت حضور صاحبات کسب و 
کار در نمایشگاه های تخصصی، بین المللی و خارجی نیز یکی و شاید بهترین ارتباطات تجاری در دنیای امروز است. در هنگام برگزار شدن 
نمایشگاه  تمام ابزارهای ارتباطات تجاری در جهت توسعه ارتباطات، بهبود بخشیدن به روابط تجاری و توسعه کسب و کار در کنار هم 
قرار می گیرند تا در سطح بالاتر معنای دقیق ارتباطات تجاری را محقق کنند. نمایشگاه به عنوان پل ارتباطی با استراتژی مناسب و با تفکر 
رویداد محوری حقیقت ارتباطات تجاری را به صورت کامل به نمایش می گذارد. نمایشگاه رسانه، تبلیغات، چیدمان مهندسی غرفه ها، 
شرایط ایده آل رفاهی و خدماتی و در کل فضایی را خلق می کند که با استانداردهای تجاری دنیای امروز هماهنگ است؛ آنچه با عبارت 

ارتباطات تجاری از سوی کارشناسان تکرار می گردد به معنای واقعی کلمه در نمایشگاه ها نمایان می شود.
    جایــگاه نمایشــگاه اصفهــان بــه عنــوان یــک کانــون مهــم تجــاری و تبــادلات را با توجه به وضعیت اقتصادی اســتان اصفهان چگونه 

ارزیابی می کنید؟
نمایشگاه ها می توانند به افزایش امید در بین فعالان اقتصادی منجر شوند و شبکه های تجاری آنان را به خوبی حفظ کند. اگر مجموعه 
فعالیت های نمایشگاهی را به عنوان یک صنعت در نظر بگیریم، این صنعت از باب اینکه می تواند صنایع دیگر را به مصرف کنندگان معرفی 
کند، اهمیت فراوانی دارد. همچنین نمایشگاه ها به دلیل ارتقای سطح کمی و کیفی تولیدات کشور و هموار کردن راه صادرات محصولات 
صنایع مختلف به کشورهای دیگر، اهمیت خاص و ویژه ای دارند. اگرچه نسبت به سنوات گذشته، اکنون جایگاه نمایشگاه بین المللی 

و صنعت نمایشگاهی برای تجار و صنعتگران آشکارتر شده، اما به نظر می رسد این صنعت هنوز در کشور ما جای کار فراوانی دارد.
    آیا برنامه ای برای توسعه فعالیت های نمایشگاهی سال آینده دارید؟

بله؛ طبیعی است که هر صنعتی، موضوعات خاص خودش را دارد و مهمترین موضوع مرتبط با نمایشگاه داشتن یک تقویم مناسب و با 
توجه به تحقیقات انجام شده درباره عناوین نمایشگاهی است و انجام این همه در نهایت امر می بایست به توسعه فعالیت های نمایشگاهی 
منجر گردد. یکی از اصلی ترین برنامه هایی که در نمایشــگاه اصفهان دنبال می شــود، توســعه فعالیت های نمایشگاهی به ویژه  در فضای 
بین المللی و کسب درآمدهای ارزی است. در این زمینه، تاکید داریم که پا را از کشورهای همسایه فراتر گذاشته و حضور فعالان اقتصادی 
اصفهانی و ایرانی را در نمایشــگاه های بین المللی خارج از کشــور و هیات های تجاری افزایش دهیم. تجربه اعزام هیات تجاری به کشــور 
روسیه و تاش برای اقدامات مشابهی که در دست اقدام است در این بخش لازم به ذکر است. بازدید هر کدام از هیات های تجاری و حضور 
در رویدادهای خارجی ارتباط تجاری با کشورهای دیگر را عمق بیشتری خواهد بخشید و توجه به برگزاری رویدادهای مناسب در کنار 
اجرای نمایشگاه ها یکی دیگر از مهمترین اهداف نمایشگاه بین المللی اصفهان می باشد و در نهایت به توسعه کسب و کارها بسیار کمک 
خواهد کرد. از طرف دیگر، باید به این نکته توجه داشت که خوشبختانه در سال های اخیر، نمایشگاه ها نسبت به دوره های قبل، رشد 
بهتری هم از نظر وسعت و هم از نظر منابع مالی و کیفیت برگزاری داشته و دارد و امیدوارم با چنین پشتوانه ای بتوانیم توسعه فعالیت ها 

را بهتر از هر زمان دیگر به سرانجام مطلوب برسانیم.
   به عنوان آخرین سوال؛ آیا تقویم سال ۱۴0۲ در مقایسه با سال جاری تغییراتی خواهد کرد؟

در سال جاری در مجموع موفق شدیم 33 عنوان نمایشگاهی بین المللی، تخصصی و عمومی را با کیفیت مطلوب برگزار کنیم. براساس 
تقویم سال ۱۴۰2 و با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته هدف ما برگزاری ۵۱ عنوان نمایشگاهی است. امیدوارم بتوانیم در سال آینده 
نیز همانند امسال هر کدام از رویدادهای نمایشگاهی را با هم افزایی کانون ها، انجمن ها و اتحادیه های مرتبط و سایر مسئولان اقتصادی 

استان اصفهان با بهترین کیفیت ممکن برگزار کنیم. 

گفتگو با احمدرضا طحانیان، مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی اصفهان:
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روابطعمومیشرکتگازاستانکردستان

بــه موجــب ایــن آگهــی شــرکت 
در  کردســتان  اســتان  گاز 
بــه  وارده  خســارات  نظــردارد 
اراضــی واقــع در مســیر خــط لولــه 
گاز ناشــی از اجــرای پــروژه اجرای 
خــط تغذیــه و ایســتگاه منطقــه 
مریــوان  تجــاری  آزاد  ویــژه 
مطابــق کروکــی ذیــل پرداخــت 
نمایــد . بدینوســیله بــه اطــلاع 
 ، قانونــی  حقــوق  صاحبــان 
شــرکت   - دولتــی  ســازمانهای 

ــا  ــه مالکیــن و ذیحقــان قانونــی احتمالــی محــدوده مذکــور میرســاند ت هــای صنعتــی و مالکیــن طرحهــای صنعتــی و کشــاورزی و کلی
حداکثــر ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ اولیــن اعــلان دســتگاه اجرائــی در روزنامــه کثیرالانتشــار بــا دســت  داشــتن اســناد و مــدارک 
مالکیــت خــود نســبت بــه تعییــن کارشناســان منتخــب و مرضــی الطرفیــن خــود ) بــه صــورت کتبــی ( بــه شــرکت گازاســتان کردســتان 
واقــع درمیــدان جهادمراجعــه فرمایند.بدیهــی اســت در صــورت اســتنکاف یــا عــدم مراجعه بموقــع مالکین ، این شــرکت حق خواهد 
داشــت راســا و در غیــاب مالکیــن ، ضمــن متــراژ اراضــی و برداشــت ســهم هریــک بــا مراجعــه بــه دادگســتری و تعییــن کارشناســان 
منتخــب و قیمــت کارشناســی ، نســبت بــه تودیــع خســارت وارده بــه صنــدوق ثبــت محــل و ســپس اقــدام نمایــد .لازم بــه ذکــر اســت 
از بابــت احــداث هــر گونــه بنــا و کشــت و زرع و غــرس اشــجار کــه در محــدوده مــورد نظــر از تاریــخ صــدور اولیــن آگهــی ایجــاد شــده 
باشــد ، وجهــی پرداخــت نخواهــد شــد . ایــن آگهــی در دو نوبــت و بــه فاصلــه 30 روز جهــت اطــلاع کلیــه ذیحقــان احتمالــی از جملــه 
ــری و ...  ــاورزی ، راه و تراب ــاد کش ــی ، جه ــراث فرهنگ ــت ، می ــط زیس ــی ، محی ــع طبیع ــل ادارات مناب ــی از قبی ــی و حقیق ــخاص حقوق اش

منتشــر مــی گــردد .                  
گهی:  ۱۴۶۵۵9۷ آ شناسه 

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان؛مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان؛

کیفیتآباصفهانمستمراکنترلمیشودکیفیتآباصفهانمستمراکنترلمیشود
سمیه کربلایی

مدیر عامل آبفای اســتان اصفهان در نشســت خبری که به 
مناســبت روز ملی آب برگزار شــد گفت: به دنبال طرح ملی 
جهاد آبرســانی، در هفته جاری ۱۵ روســتای مجنمع لای 

سیاه نایین از آب شرب پایدار بهره مند می شوند. 
حسین اکبریان با اشاره به اینکه تغییر اقلیم در تمامی دنیا 
اتفاق افتاده و تنها مختص به کشور ما نیست گفت: این امر 
منجر به خشکسالی در کشور و به خصوص استان اصفهان 
شده و در نتیجه منابع آب محلی در برخی روستاها کاهش 

یافته است.
وی اظهار داشــت: این شــرکت وظیفه آبرسانی به حدود ۵ 
میلیون نفر را در شهر و روستاهای تحت پوشش خود دارد 
و اصفهان دارای 2۷۱ حلقه چاه فعال در بخش شــهری و 

۴8۷ حلقه چاه فعال در بخش روستایی است.
مدیر عامل آبفای اســتان اصفهان با تاکید براینکه ســامت 
آب شرب خط قرمز این شرکت است، گفت: آب شرب از سد 
زاینده  رود تا لحظه ای که به دست مصرف کننده می رسد، 
کاما پایش می شــود و مرکز بهداشــت اســتان بر تمامی 
مباحث بهداشــتی آب نظارت دارد و آبفای اســتان اصفهان 

دارای گواهینامه ایمنی آب است .
اکبریــان در خصوص شــبکه فاضاب اصفهان گفت: طول 
شبکه فاضاب این کانشهر بالغ بر سه هزار و ۹۰۰ کیلومتر 
است و از این رقم، 3۰ کیلومتر آن نیاز به اقدام خیلی فوری 
بــرای اصــاح و بازســازی دارد، همچنین 3۰۰ کیلومتر از 
شــبکه فاضاب اصفهان به دلیل قدمت بیش از ۶۰ ســال و 
فرسودگی های متعدد و گسترده،نیاز به اصاح اساسی دارد.

اکبریان همچنین با ارایه گزارش هایی از تصویب تخصیص 
اعتبارات مصوب سفر ریاست جمهوری اظهار داشت: برای 
بازســازی شــبکه فاضاب اصفهان وام جذب شده از محل 
فاینانس در فاز اول و در بخش تاسیسات اصلی ۵۰ میلیون 

یورو بوده است.
وی گفت: ۵۰ میلیون یورو در فاز دوم نیز در شورای اقتصاد 
مطرح شده و در حال پیگیری می باشد و از محل مصوبات 
ســفر اســتانی ریاست جمهوری عددی پیش بینی و تفاهم 
نامه ای با بانک ملت نهایی شده و در حال دریافت تضمین 

برای فرایند عقد قرارداد با بانک عامل هستیم. 
وی اظهار داشــت: عدد مصوبات ســفر اســتانی ریاســت 
جمهوری 2۰۰ میلیارد تومان اســت که قرار اســت در طول 

دو سال از محل ماده ۵۶ از طریق بانک به صورت تسهیات 
پرداخت شــود و امیدواریم با اولویت بندی و برنامه ریزی 
های انجام شــده، ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان 
همکاری لازم را انجام دهند. همچنین ده میلیارد تومان از 
محل اعتبارات تملک دارایی مصوب گردید که تا کنون ۱۰ 

درصد آن تخصیص یافته است. 
اکبریان با تاکید بر ضرورت پایش تصویری شبکه فاضاب 
بــرای رفع عیــب و جلوگیری از بروز ســوانح تصریح کرد: 
ویدئومتــری )پایش و اندازه گیری تصویری( در ســال های 
اخیر در شبکه های آب و فاضاب استان گسترش یافته است.

وی با تاکید بر اینکه بحث ریزش و فرســودگی فاضاب با 
فرونشست متفاوت است ، بیان کرد: منکر پدیده فرونشست 
نیســتیم اما هر پدیده ای را نباید به فرونشســت ارتباط داد، 
چرا که برخی از حوادثی که اتفاق افتاده مربوط به خُردگی 

و فرسودگی شبکه فاضاب بوده است.
مدیر عامل شرکت آب و فاضاب استان اصفهان تصریح کرد: 
محور غرب به شرق از سه راه نظر تا خیابان آبشار بازسازی 
شده و در بلوار میرزا کوچک خان و ملک شهر و خانه اصفهان 

نیز با تامین اعتبارات قرار است بازسازی ها تسریع شود.

اکبریان با اشــاره به حساسیت حفظ بافت تاریخی و میراث 
فرهنگی اصفهان ادامه داد: هرگونه صدمه احتمالی از طریق 
ســازه های آب و فاضــاب به ابنیــه تاریخی اصفهان رصد 
می شــود و تمهیــدات رفــع خطر نیز به دنبــال آن در نظر 

گرفته میشود.
اکبریان آســیب های وارد شــده به شبکه در طی سال های 
اخیر را عمدتا ناشــی از عمر بالای شــبکه لوله های بتنی 
دانســت و گفت: این موضوع شــامل بیش از ۷۰ درصد از 

شبکه می شود که در سطح شهر گسترده هستند و عوامل 
شــیمیایی بیولوژیکی و فیزیکی در تخریب لوله های بتنی 

شبکه فاضاب موثر است.
مدیــر عامل آبفای اســتان اصفهــان کل اعتبارات آبفای 
اســتان را ۷۷۵ میلیارد تومان برشــمرد و اظهار داشت: تا 
کنون ۴۰۵ میلیارد تومان از کل اعتبارات تخصیص یافته 
و از این طریق ۵2 درصد از پروژه های آبفا به ســرانجام 

رسیده است.


